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CINKARNA - CELJE DVA OBJEKTA ZA PRAZNIK 

Več kot polovico valjanih izdelkov v izvoz 
Najlepše darilo za praznik 

dela. In tudi slavje je bilo v 
pravem delovnem vzdušju, 
med prizvodnimi prostori, 
med b rnen jem strojev. 

Tako je bilo v Cinkarni, v 
fetrtek, 30. aprila, opoldne, 
ko so odpirali dva nova ob-
jekta: va l j amo in družbeno 
prehrano. Vtem, ko je o po-
menu nove proizvodne pri-
dobitve, ki velja okoli 209 
milijonov dinarjev, govoril 
direktor TOZD Metalurgija, 
dipl. inž. Anton Benčina, je 
o p'rizadevanjih za čimprejš-
njo uresniči tev zahtevnega 
programa ekološke in eko-
nomske sanacije, izrekel ne-
kaj misli p redsednik kolegij-
skega poslovodnega organa, 
Maks Bastl. 

Gradnjo nove valjarne ni 
zahtevalo samo tržišče, mar-
več tudi pogoji dela, produk-
tivnost in še številni drugi 
faktorji . Skratka, po s tarem 
Cinkarna ni mogla iti naprej . 
Kolektiv, kot tradicionalni 
izvoznik cinkove pločevine, 
je moral tudi v tej proizvod-
nji v korak s časom in zato 
na osvojitev nove kakovosti , 
to je t račno valjane t i tanove 
pločevine. 

Zmoglj ivost nove val jarne 
je okoli 9.500 ton valjanih iz-
delkov, od tega v prvi fazi 
5.500 ton cinkove pločevine, 
legirane z bakrom in tita-
nom. Razen tega bodo tu 
proizvajali t rakove za-proi-
zvodnjo rondel in češič za 
baterije, anod za galvansko 

zaščito in protekci jo ter mi-
krocink plošče za potrebe 
grafične industri je. Te plo-
šče bodo nadal je obdelali in 
oslojili v grafični temeljni or-
ganizaciji Cinkarne. 

Sicer pa bodo z novo va-
l jamo, ki je zaenkrat v po-
skusnem obratovanju, moč-
no povečali tudi izvoz. Več 
kot polovica izdelkov iz tega 
cinkarniškega obrata bo šla 
na tu ja tržišča. V proizvo-
d n e m programu pa bodo da-
jali p rednos t t is t im izdel-
kom, ki bodo vsebovali več 
domačega znanja in vložene-
ga dela. 

Vtem, ko je bilo delo v sta-
ri val jami, ki bo zaenkrat še 
obratovala, ročno, je v novi 
povsem mehanizirano. Zato 
bodo za enako proizvodnjo 
potrebovali za polovico m a n j 
delavcev, vendar z boljšo 
s t rokovno usposobl jenost jo . 

Novo va l j amo je odprl 
Viktor Domjanič, ki je že 30 
let v t em obratu. 

Pri novem obratu družbe-
ne prehrane, ki ga je odprl 
Janko Rebov, gre samo za 
razdeljevalnico hrane, kaj t i 
tople obroke bodo še vedno 
vozili iz gabrske samopo-
strežne restavracije. Seveda 
pa tudi ta objekt prinaša 
vrsto prednosti , p redvsem za 
boljše počut je delovnega 
človeka. Že samo dejstvo, da 
so doslej hrano razdeljevali 
na šestnajs t ih mestih, pove 
dovolj. Novi obrat družbene 
prehrane je veljal okoli 36 
mili jonov dinarjev. 

Lepo in pravo praznično 
slavje so izpopolnili godbe-
niki, pevci zbora Ivan Can-
kar, domači recitatorji in čla-
ni folklorne skupine France 
Prešeren. 

M. B 0 2 I C 

pota vodijo v... Cinkumo. To velja tudi za nekdanje 
direktorje tega kolektiva. Tokrat so se srečali ob otvoritvi 
^ve valjarne, v četrtek, 30. aprila. Od leve proti desni: 
^alts Bastl, zdajšnji direktor in trije prejšnji: Drago Čeh, 
^&njo Klinger in Bernard Krivec. utr 

PO 24. LETIH SPET GOSPODARSKA 
RAZSTAVA 

Pr iprave na razstavo proizvodnih dosežkov v občini Celje, 
ki bo od 19. do 26. maja v prireditveni dvorani Golcfvca, so 
pravzaprav zaključene. Gre za razstavo in ne sejem, ki po-
meni nadal jevanje dela, ki je bilo zastavljeno na veliki go-
spodarski razstavi 1957. leta, pa je bilo pozneje prekinjeno. 

Za razstavo je doslej pri javljenih 38 organizacij zdmže-
nega dela iz celjske občine, ki bodo svoje izdelke razstavili 
na površini 1500 kv. metrov. Poleg nj ih pr ičakujejo še kolek-
tive iz vseh štirih s Celjem pobratenih občin. 

Razstava bo poudari la in predstavila proizvodnjo blaga za 
široko poraBo, proizvodnjo reprodukci jskega blaga, prav 
tako strojno in drugo opremo. Vrh tega bo opozorila na 
razvojne poti posameznih industr i jskih področij v celjski 
občini, inovacije, potrebe po kooperacij i in ne nazadnje na 
razvojne smeri v novem srednjeročnem obdobju. Gre pa 
seveda še za druge naloge, kot za oceno dosedanjega razvoja 
in za cilje nadal jn je poti, za skupne naloge na področju 
skladnejšega gospodarskega, socialnega in prostorskega ra-
zvoja v občini v naslednj ih petih letih itd. m. BOŽIČ 

PO LETU DNI NIČ MANJŠA BOLEČINA 
Pričakovali bi, da bomo vse podoživljali z vsaj majhno časovno oddaljenostjo. Ni 

šlo. Ko so zatulile sirene; ko je kot lani tudi dež močil zastave spuščene na pol kopja; 
ko so nam žive podobe najbolj pretresljivih in turobnih prizorov zaobrnile čas za 
leto dni nazaj; smo vse to dojemali kot prvič; smo vse to zrli ponovno skozi vlažno 
kopreno solz v očeh. 

Po letu dni ni bila bolečina nič manjša, naša stiska nič ohlapnejša, naša odločnost 
vztrajati na Titovi poti nič manj goreča. 

V minuti obletnice smrti največje osebnosti v zgodovini naših narodov in naro-
dnosti smo v vseh kolektivih, šolah, kjerkoli smo se našli delovni ljudje, za minuto 
obstali, se poklonili spominu na Tita v globoki zavesti, da je bil s svojim neprecenlji-
vim bogastvom revolucionarne tvornosti z nami, ko smo se spoprijemali s težavami 
in se borili za uresničevanje zastavljenih ciljev. 

In če smo ob tem kritično ocenili svoj delež pred letom dane obljube v zavesti, da 
smo storili manj, kot smo sami sebi obetali, potem smo se spominu nanj najbolj 
dostojno oddolžili. 

EMOKONTEJNER 
PROTI TOČI 

Uspešen preizkus z raketami 
Prejšnji teden so strokov-

njaki delovne organizacije 
EMO Celje uspešno opravili 
»vroči« preizkus kontejner-
skega skladišča za obrambo 
pred to?io. Kontejnersko 
skladišče K-OPT je projek-
tirala mlada služba INŽE-
NIRING v TOZD EMOKON-
TEJNER, ustanovljena ko-
maj letos, zato je toliko bolj 
pomembno, da poudarimo 
ta njen uspeh. 

Gre za konte jnersko skla-
dišče t ransportnega tipa, ki s 
posebno varnostno protitlač-
no steno varuje strelca pred 
eksplozijo v pr i ročnem skla-
dišču. Tudi streha nad pri-
ročnim skladiščem" je kon-
struirana tako, da se pri eks-
ploziji odpre in sprosti nasta-
li tlak. 

»Na odlagališču smeti v 
•Žepini smo kontejner preiz-

kusili tako, da smo dovolil i 
v njem eksplodirati šestim 
raketam za obrambo pred 
točo, eno raketo pa smo iz-
strelili iz njega. Le-ta je pre-
drla strop in kmalu konč'ala 
v zemlji. V obeh primerih je 
bil bivalni prostor strelca 
za izstreljevanje raket proti 
toči popolnoma nepoškodo-
van, lahko bi v njem kdo 
m i m o pil kavo ,«je ne brez 
zadovoljstva povedal vodja 
inženiringa v TOZD Emo-
konte jner dipl. ing. strojniš-
tva STANKO STEPIŠNIK. 

Nariši in naredi, ne pa na-
riši in spravi v predal, je de-
lovni mot to inženiring služ-
be. Do sedaj so pretežno zelo 
mladi s t rokovnjaki iz te služ-
be projektirali več kot 30 po-
sebnih modelov kontejner-
jev, tako za potrebe čebelar-
jev, shranjevanja plina, za 
boj proti toči, ki ga bodo ver-
jetno osvojili kar vsi, ki se 
organizirano borijo proti to-
či, in še \Tsta drugih. Mirno 
lahko zapišemo, da gre za 
pravi kontejnerski preporod 
v EMO Celje, saj tovrs tne 
usmeri tve dajejo celo paleto 
proizvodnih možnosti. 

Naj zapišemo še neka j pre-
dnosti preizkušenega kon-
tejner ja K-OPT, večina pa 
velja za vse, ki so jih do sedaj 
načrtovali v Emokonte jner-
ju: zanesljivo in varno shra-
n jevanje eksplozivnih snovi, 
p remeščanje je mogoče z 
običajnimi prevoznimi sred-
stvi, zelo dobra požarna var-
nost, hitra lokacijska in 
gradbena rešitev, nizki do-
bavni stroški in roki, estetski 
videz, ki se prilagaja okolju, 
t rajna uporabnos t in ceneno 
vzdrževanje. 

MITJA U M N i k 

MIRAN POTRČ 
V 
CELJU IN 
NAZARJAH 

v ponedel jek bo obi-
skal celjsko in mozirsko 
občino Miran Potrč, pred-
sednik Zveze sindikato^^ 
Jugoslavije. Dopoldne se 
bo v Celju na jpre j sešel s 
predstavniki občinskega 
in medobč inskega sveta 
Z S S ter predstavniki 
družbenopoli t ičnih orga-
nizacij in skupščine obči-
ne, nato pa bo gost obi-
skal delovno organizacijo 
Metka Celje. Popo ldne bo 
Miran Potrč nadaljeval 
svoj delovni obisk še v 
mozirski občini, k jer se 
bo podobno kot v Celju 
na jpre j sešel s predstav-
niki vodstev družbenopo-
litičnih organizacij in 
skupščine občine Mozir-
je, nato pa bo obiskal še 
delovno organizacijo Glin 
Nazarje. 

DS 

NAKOPALI SO 
ŽE 1,637 
MILIJONA TON 
PREMOGA 

Velenjski rudarj i so v 
prvih štirih mesecih le-
tošnjega leta že nakopali 
milijon 637 tisoč ton rja-
vega premoga. Aprila so 
planirali 22 delovnih dni, 
delali pa so 23 in v tem 
času nakopali 388 tisoč 
ton premoga ali poprečno 
na dan 16.829. S tem so 
dosegli osnovni načrt 82,5 
odstotka in delovni 96,5 
odstotka. Največji dnevni 
izkop v aprilu pa so imeli 
7. aprila, ko so nakopali 
19.800 ton. 

V maju predvidevajo 21 
delovnih dni in izkop 
397.130 ton premoga. 

TV. 



PRAZNIK V DO ETOL-IFF CELJE 

MANJ UVOZA, ŠE VEČ IZVOZA 
Od nove naložbe veliko pričakujeio 

»Prvi ma j je gotovo prilož-
nost , ko se radi s p o m i n j a m o 
delovnih uspehov pretekle-
ga obdobja . Naša delovna or-
ganizacija ima to srečo, da 
konču j e naložbo, ki jo je že 
dl je časa načrtovala. Proi-
zvodni p rogram pri nas je 
tak, da zahteva sorazmerno 
veliko znanja pri pripravi 
proizvodov. Ni torej naključ-
je, da je Etol-IFF ena tistih 
organizacij združenega dela, 
ki ima sorazmerno veliko 
inovacij, čeprav o njih n ismo 
veliko govori l i . . .« 

T o so uvodne besede, s ka-
ter imi je Jote Bučer, direk-
tor Tovarne arorr* in eterič-
nih olj Etol-IFF Celje, orisal 
splošna prizadevanja za bolj-
še rezultate dela in delovne 
pogoje v t em kolektivu. 

P rvoma j sko proslavo so v 
Etolu združili s praznova-
n j em nove delovne zmage; z 
otvoritvijo nove naložbe. De-
lovna organizacija bo z novo 
napravo za upraSevanje sa-
d ja in proizvodnjo drugih 
arom, povečala proizvodnjo 
do 150 ton letno, obenem pa 
le-ta predstavl ja tudi prispe-
vek k zmanjševanju nakupa 
uvoznih surovin, saj bodo od 
seda j lahko večino proizvo-
dov izdelali sami. Obenem 

predvidevajo, da bodo že v 
p r ihodnjem letu iz oddelka 
prašnatih arom, izvozili za 11 
milijonov dinar jev izdelkov, 
kar bo Se povečalo delež 
izvoza v celotnem pr ihodku 
delovne organizacije. 

Nov oddelek s i ruparne 
predstavlja modernizirari in 
tehnološko na novo zasno-
van obrat za proizvodnjo baz 
in emulzij. Računajo, da bo-
do s to pridobitvijo v letoš-

n j e m letu proizvedli 2000 ton 
proizvodov v vrednost i 77 
mili jonov dinarjev. Skupa j z 
odde lkom prašnat ih arom 
bo tako znašala vrednost 
proizvodnje 100 milijonov 
dinar jev letno. 

Vrednost naložbe v oddel-
k u prašnat ih arom in siru-
parni znaša po p redračunu 
62 milijonov dinarjev, z deli 
pa so pričeli lani februarja . 

Proslave nove Etolove 

zmage in praznika dela, so se 
udeležili najvidnejši pred-
stavniki Skupšč ine občine 
Celje, izvršnega sveta, druž-
benopoli t ičnih organizacij, 
k ra jevne skupnost i Skof ja 
vas, predstavniki domačih in 
tuj ih poslovnih sodelavcev 
ter številni izvajalci del na 
novi naložbi. Trak ob vs topu 
v nove proizvodne prostore 
je prerezal Marjan Pilih, 
predsednik delavskega sveta 
DO Etol-IFF Celje. 

Svečanost ob novi delovni 
pridobitvi in 1. ma ju je skle-
nil komorni moški zbor iz 
Celja pod vods tvom Vida 
Marcena. M . A G R E 2 

ZAŠČITA SAMOUPRAVLJANJA: 
MOČ IN NEMOČ PRAVOBRANILCEV 

Na področju zaščite druž-
benega lastništva nismo do-
segli vidnejših rezultatov. 
Pri izvajanju te naloge se 
družbeni pravobranilci sa-
moupravljanja namreč po-
gosto srečujejo z močnimi 

birokratsko-tehničnimi 
strukturami, mogočniki, 
pred katerimi se neredko -
umaknejo. Kajti, čeprav je 
pravobranilec samouprav-
ljanja organ družbene skup-
nosti. čeprav je pri svojem 

delu samostojen, čeprav 
uživa imunost, se včasih 
znajde v resni dilemi, ali 
naj »zagrize* ali naj se uma-
kne. So namreč tudi prime-
ri, da se pravobranilec znaj-
de pred takšno oviro, pred 
katero se mora umakniti, 
ker se zboji za svoje delov-
no mesto in obstoj. 

V takšnem položaju so 
pravobranilci kljub načelni 
podpori družbenopolitičnih 
organizacij pogosto v dile-
mi, kako naj ravnajo. Zara-
di tega nastaja vtis, da pra-
vobranilci včasih zaobidejo 
določena področja, da ne 
reagirajo - ali vsaj ne pra-
vočasno. To velja za določe-
ne pojave nezakonitega raz-
polaganja z družbenimi 
sredstvi, prisvajanja teh 
sredstev, pa najsi gre za sta-
novanja ali druge primere 

zlorab. Opraviti imamo na-
mreč tudi s prikritimi ali 
odkritimi odpori do delova-
nja te institucije, o čemer 
dovolj zgovorno govori po-
datek, da v 90 občinah v Ju-
goslaviji sploh nimajo pra-
vobranilcev samoupravlja-
nja. 

Zaradi vsega- tega je pra-
vobranilcem potrebna ja-
sna in konkretna podpora, 
pa naj gre za zaščito samou-
pravnih pravic ali pa druž-
benega lastništva. Kadar 
gre za družbeno lastništvo, 
pa je treba poudariti, da se 
tovrstnih problemov ne 
sme prepuščati le pravobra-
nilcem, temveč se morajo z 
njimi ukvarjati tudi vsi 
drugi samoupravni in druž-
beni organi, ki so za to pri-
stojni in odgovorni. 

(BORBA) 

^RED DELA Z ^ 
ZLATIM 
VENCEM VERI 
STREHOVEC 

Za svoje dolgoletno 
p lodno in akt ivno delo na 
področ ju vzgojnoizobra-
ževalnega dela z mladino 
in na področju družbeno-
polit ičnega udejs tvova-
n j a je Vera Strehovec, 
ravnatel j ica osnovne šole 
Slavko Slander v Celju, 
dobila, v predprazničnih 
dneh , pr iznanje Red dela 
z zlatim vencem. 

Tovarišica Vera Streho-
vec izhaja iz nap redne 
uči te l jske družine. Od 
vsega začetka svojega pe-
ckigoškega dela je tud i ak-
t ivna družbenopol i t ična 
delavka. 

Veri S t rehovec gre tudi 
zasluga pri gradnj i mo-
d e m e osnovne šole Slav-
ko Šlander . Poleg bogate-
ga izvenšolskega udej-
stvovanja, se je z vso re-
snost jo, pr izadevnost jo in 
usposobl jenos t jo posve-
čala s t rokovnemu delu z 
mladino. Od leta 1963 da-
lje opravlja delo ravnate-
lja in uspešno vodi peda-
goško delo na šoli. Za ne-
sebično in bogato delo je 
tovarišica Vera St rehovec 
v času svojega službova-

I n ja dobila že vrsto priz-
\ ^ i a n j in nagrad. V. V . ^ 

4500 UDELEŽENCEV SHODA NA GRIČKU 
Da so prvomajski shodi delavcev in občanov celjske občine že tradicionalni, je dokazal 

tudi letošnji prvomajski shod na Gričku. Udeležilo se ga je okoli 4500 delavcev in občanov, 
otrok, mladine in borcev. Pisana množica l judi je preživela lep dan na Gričku, saj so se 
organizatorji shoda zelo potrudili , da je bilo počut je in razpoloženje l judi res praznično. 
Uvod v praznični shod je bila kratka, a pri jetna proslava, nato pa so se znanci, prijatelji in 
sorodniki jeli zbirati v gruče. Tu in t am je bilo zaslišati pesem, povsod veseli smeh otrok. 
Udeleženci shoda so se okrepčali s par t izanskim golažem, ki so ga organizatorji delili 
brezplačno, za veselo razpoloženje pa je poskrbel ansambel Vikija Ašiča. Vsem udeležen-
cem bo ostal prvomajski shod na Gričku v lepem spominu, saj je bil to shod prijateljstva in 
tovarištva. 

PRVI AKTIV 
ZKS SLUŠNO 
PRIZADETIH 

v počasti tev 40. oblet-
nice ustanovitve OF, 40. 
obletnice oborožene vsta-
je jugoslovanskih naro-
dov in narodnost i in praz-
nika dela, so 25. aprila v 
T O S P Cel^e svečano od-
prli nove druš tvene pro-
store. 

Temel jna organizacija 
s lušno prizadetih deluje 
že od leta 1948 in združuje 
550 članov - gluhih in na-
glušnih oseb, ki so uspeš-
no vkl jučeni v vsakdanje 
življenje in delo celjske 
občine. V novih ustrez-
nejših prostorih, ki so jih 
člani uredili s prostovolj-
n im delom, bodo omogo-
čeni boljši pogoji za nji-
hovo družabno življenje 
in akt ivno družbeno in 
polit ično udejs tvovanje. 

Ob tej priložnosti so 
s lušno prizadeti ustanovi-
li prvi aktiv ZK svoje te-
mel jne organizacije, ki je 
prvi t akšen aktiv usta-
novl jen v naši domovini! 
V aktiv je bilo sprejet ih 
13 novih članov, invali-
dn ih oseb, ki so s svojim 
dosedan j im delom, aktiv-
n im družbenim delom in 
ne nazadnje s pozitivnim 
odnosom do svoje priza-
detosti, dokazali, da ure-
sničuje jo naloge in cilje 
socialistične revolucije. 

MARTA JURAK-
ORCINI 

RED DELA Z ZLATIM VENCEM ZA 
VINKA JAGODIČA 

v okviru slovesnosti ob jubilejih vsta je in Osvobodili^ 
f ronte je Vinko Jagodič prejel visoko državno odlikovanja 
Red dela z zlatim vencem. 

Vinko Jagodič je to odl ikovanje prejel za ustvar ja lno delo 
pri vses t ranskem razvoju šen t ju rske družbenopolitiCtK 
skupnos t i in za njegov delež pri krepitvi SLO in družben^ 
samozaščite na š iršem cel jskem območju . 

Visoko pr iznanje m u je izročil sekretar Medobčinske® 
sveta ZKD-Celje Janez Zahrastnik. p^ 

MOZIRJE: NOVA ODLIKOVANJA 
Poleg dvanajs t ih srebrnih znakov O F in prav takšnih odii 

čij s indikalne organizacije so v mozirski občini podelili J 
minule praznične dni tudi neka j državnih odlikovanj. Tako 
so Red dela s srebminn vencem dobili: Veronika Fuži; 
Ju lka Jovan, Krist ina, Počivavšek, Franc Pogelšek, Jožef 
Presečnik, dr. Franc Sirko, Aleksander Videčnik in Anton 
Vrhovnik. 

CELJE: ODLIKOVANI BORCI 
Tik pred prvomajskimi prazniki je p redsednik celjsktj 

občinske skupšč ine Jože Marolt ob navzočnosti članov 
predsedstva občinskega odbora Zveze borcev in najvidnej-
ših preds tavnikov drugih občinskih družbenopoli t ičnih ot 
ganizacij, izvršnega sveta in ostalih, podelil šest im članoii 
Zveze borcev visoka odlikovanja, kot pr iznanja za njihove 
še vedno akt ivno družbenopoli t ično delo ter ob življenj skit 
jubilejih, ki so jih praznovali lani. 

Tako je J u r e Lesjak, ki je lani slavil 80. življenjski jubil^ 
prejel Red zaslug za narod s srebrnimi žarki, vsi ostali pa S( 
odl ikovanja dobili tudi ob šestdeseti obletnici življenja 
Tako trije nosilci part izanske spomenice 1941 Adolf Sedlar, 
Rado Gabrovec in Dušan Kneževič Red republ ike s srebt 
n im vencem, Edo Steblovnik Red zaslug za narod s srebr 
nimi žarki ter Vinko Andol jšek Red dela z zlatim vencem 

ŠMARSKI NAGRAJENCI 
Na osrednj i Sbčinski proslavi v počasti tev dneva ustam 

vitve O F in praznika dela so predstavniki šmarske občinski 
konference S Z D L in občinskega sveta Z S S podelili tud 
letošnje Srebrne znake sindikata in Srebrna pr iznanja OF 

Tako so Srebrne znake ZSS prejeli: Magda Mestinšeki: 
Toprovega tozda v Šmar ju pri Jelšah, Martin Berk iz GO 
K O P v Rogaški Slatini, Rado Drinski iz Steklarne, Jože Nu 
iz Posta je milice, Anton Tumšek iz Zdravilišča Franc Želei 
nik, upokojenec iz Mizarstva in osnovna organizacija ZSS 
v tozdu Vzgojno varstvenega zavoda iz Rogaške Slatine. 

Srebrna pr iznanja OF pa so prejeli: Jože Božiček iz Koz-
jega, Adela Rauter iz Lesičnega, Avgust Štancer iz Rogaške 
Slatine, Amalija Anderluh ih Šmar ja pri Jelkah, Frant 
Plohi iz Rogaške Slat ine in Franc Lavrič iz Šmar j a pr: 
Jelšah. £)C 

NAGRAJENCI V LAŠKI OBČINI 
Pretekl i četr tek je bila v dvorani Zdravil išča v Laškel 

skromna svečar^ost ob podelitvi letošnjih državnih odliko 
vanj najpr izadevnejš im občanom na raznih področj ih njiho 
vega delovanja. 

Po uvodnih mislih Alberta Sipka, vodje kadrovske služI* 
pri Skupščin i občine Laško, je odlikovanja p>odelil Jo8 
Rajh, p redsednik laške občinske skupščine. 0<hikovancefl 
je čestital tudi Cveto Knez, sekretar OK Z K S Laško ii 
J a k o b Kolman, predsednik kra jevne konference S Z D L La 
ško. 

Odlikovanja so prejeli: dr. S lavko Malenšek - red dela' 
zlatim vencem, Stane Kužnik, - red zaslug za narod s srf| 
b m o zvezdo, Jože Rajh, red dela s s rebrn im vencem, FaniM 
Lapomik, - red dela s s rebrn im vencem, Antonija Rajb**̂  
medal jo zaslug za narod, Emes t Suhe! - red dela s srebrOT 
vencem, Stana Govže- red dela s s rebrnim vencem, Irefl 
Mulej, - medal jo zaslug za narod. Stane Ratej - red dela/l 
s rebrnim vencem. Tone Košir - medal jo zaslug za narod, 
Marija Belej - medal jo zaslug za narod. 

V krajevni skupnosti Radeče je bila v torek, 28. a p ^ 
prav tako skromna slovesnost ob podelitvi državnega od^ 
kovanja, medal je dela, ki jo je prejel Ivo Knavs za prispevek 
k razvoju komuna lne dejavnosti , k ra jevne samouprave in̂ ^ 
družbenopoli t ično delo v krajevni skupnos t i Radeče. 

Tudi upravni organi skupščine občine Laško so se pret^ 
klo sredo na pr imeren način oddolžili svojim delavcem ^ 
dolgoletno delo. Na skromni slovesnosti so prejeli državuj 
odlikovanja: Marica Potočnik, Štefka Martinšek, Leopo'" 
Kobilica, Martin Kolarič, vsi red dela s s rebrn im venceU'̂  
ter Jože Kos, ki je prejel red dela z zlatim vencem. 

M. A 

BRONASTE ZNAČKE OF 
Na proslavi praznika OF in 1. maja so na Polzeli podeljj 

bronaste značke OF. Pre jeh so jih: Leopold Ribič, Loj 
Ogris, Fran jo Dobrave, Cirila Tomšič, Ludvik Cizej, M a ^ 
Sever, Martina Ju r j evec in S tanko Satler. O p o m e n u o ^ 
praznikov je spregovoril predsednik KK S Z D L Polz , 
Dani Pfeifer , učenci OS, mladinski pevski zbor in mlaf 
pa so pripravili kul turni program. Na sliki: Dani Ptei 
izroča bronasto značko OF in p ismeno pr iznanje Cin l i^ "« 
šič, za sodelovanje v NOB in aktivno družbenopoht ično a 
v kraju. TTAVCA^ 



SLOV. KONJICE: 
KONFERENCA 
MLADIH 

Božo Punčuh je novi 
/predsednik Občinske 
Itonference mladih v ko-
njiški občini. Izvolili so 
ga na zadnji program-
sko-volilni konferenci 
24. aprila, na kateri so 
l,jli mladi iz prav vseh 
osnovnih organizacij. 

Opravljeno delo v pre-
teklem letu so ocenili kot 
dobro, zlasti na področju 
sodelovanja z družbenimi 
organizacijami in društvi 
ter JLA, več pa bo še tre-
ba narediti pri povezavi 
osnovnih organizacij mla-
dih med seboj. Ravno no-
tranji organizaciji in ak-
cijski krepitvi ZSMS na-
meravajo v bodoče po-
svečati največ pozornosti, 
tako kot tudi izobraževa-
nju in usposabl janju mla-
dih za razumevanje druž-
benih odnosov in proce-
sov v sodobnem svetu. 
Mladi se bodo tudi aktiv-
no vključevali v prizade-
vanja za gospodarsko sta-
bilizacijo, ustrezno nagra-
jevanje po delu in rezulta-
tih dela v vseh sredinah, 
na področju zaposlovanja 
bodo skušali zagotoviti 
niožnosti zaposlitve vseh 
mladih in zanje zagotovili 
tudi ustrezne življenjske 
in delovne pogoje. 

M B P 

KRAJEVNE SKUPNOSTI V CELJSKI OBČINI 

SAJ GRE, A PREPOČASI 
Kaj pa sociala in prostorski problemi? 

v koliki meri celjske kra-
jevne skupnost i zares posta-
jajo temeljne samoupravne 
skupnost i? 

Odgovor na to vprašanje 
mora prevevati osrednji del 
vsakoletne analize o samo-
upravnem in družbenoeko-
nomskem položaju krajev-
nih skupnosti . Take analize 
se v celjski občini loti izvršni 
svet v sodelovanju s f rontno 
socialistično zvezo. 

Ocena za leto 1980 je pri-
pravljena. Odlikujeta jo 
predvsem realnost in kritič-
nost. Za vrednotenje samo-
upravnega položaja krajanov 
in celotnih družbenoeko-
nomskih odnosov v krajevni 
skupnost i pa je pomemben 
razvojni vidik. To pomeni, 
da se niti samoupravnega 
vzdušja niti boljšega mate-
rialnega položaja krajevnih 
skupnost i ne da spremenit i 
čez noč. Že iz gradiva pa 
izhaja velika pripravljenost 
krajanov, da si boljše uredijo 
krajevno življenje. Na pri-
mer v Škofj i vasi, v Vojniku, 
na Lavi, Ostrožnem in dru-
god, so se odločili za dodatna 
samoupravna združevanja 

sredstev občanov ob gradnji 
vodovodov, cest, kanalizaci-
je in drugih komunalnih 
opravil. Prav ti in drugi pri-
meri povedo še nekaj dru-
gega. 

Krajevna skupnos t je res-
da ena izmed osnov delegat-
skega in celotnega politične-
ga sistema. Vendar je obe-
nem tudi družbena in dru-
žabna skupnost občanov z 
različnimi interesi in potre-
bami. 

Razvejanost samouprav-
nega in političnega življenja 
v krajevni skupnost i ne bi 
smela nadomesti t i tiste druž-
bene in družabne povezano-
sti krajanov, ki je običajno 
merilo za presojo, katere no-
ve vrednote prinaša hiter 
družbeni razvoj v življenje 
krajanov. Lahko se reče tudi 
drugače - kakšne nove etič-
ne in druge vrednote ustvar-
jajo in uveljavljajo krajani v 
razmerah kar naglih eko-
nosmkih in političnih spre-
memb. Kakšno kakovost 
življenja živi kra jan kot druž-
beno bi t je . Ali prihaja do 
novih oblik nehumanost i , do 
odtujenost i in privatizacije? 
Nekaj takega razmišljanja, 
če tudi povzetega iz posplo-
šenih odgovorov o razmerah 
v krajevnih skupnost ih, bi 
dragoceno obogatilo celjsko 
analizo o samoupravnem in 
družbenoekonomskem polo-
žaju krajevnih skupnosti . 

Razvojne sp remembe na 
lokalni ravni smo v preteklo-
sti preradi merili le s kazalci 
ekonomske oziroma mate-
rialne razvitosti. Tudi ni nak-
ljučje, da je najbol j razširje-
no prav raziskovanje eko-
nomskega razvoja krajevnih 
skupnosti . Proučevanje so-
cialnega in prostorskega ra-
zvoja pa je v zamudi. Naj-
manj znane so ocene in razi-
skave, ki bi poskušale odgo-
varjati na vprašanje o vre^ 
dnos tnem sistemu, kakršne-
ga prinaša v l judeh dinamika 
družbenih sprememb. O vre-
dnotah, ki l judem v krajevni 
skupnost i največ pomenijo. 
Zanimivo bi bilo npr. ugoto-
viti, katere nove oblike druž-
benja krajanov pozna druž-
beno življenje v celjskih kra-
jevnih skupnostih. Kako se 
povezujejo različne starost-

ne kategorije? Kako se po-
temtakem uveljavlja krajev-
na skupnost kot humana 
skupnost , ki ljudi ne združi 
le na sestankih in zborova-
njih. 

Navidezno ta vprašanja ni-
so na mestu. Saj tudi celjska 
analiza zgovorno podaja še 
mnoge materialne stiske, ki 
jih čutijo občani. Tako je še 
vedno okrog 1500 gospodinj-
stev v celjski občini brez pit-
ne vode. Razlike med krajev-
nimi skupnostmi se počasi 
manjšajo. 

Marsikje je komunalna in-
frastruktura pod ravnijo, ka-
kršno bi smeli pričakovati 
glede na visok nacionalni 
dohodek na prebivalca v 
celjski občini. Navzlic temu 
pa skrben pregled življenja 
in dogajanj v celjskih krajev-
nih skupnost ih navaja tudi k 
drugim razmišljanjem. Ti-
stim, ki se ogrevajo za večjo 
družabno in družbeno pove-
zanost krajanov. Zato je torej 
treba v ocenjevanju razvoj-
nih sp rememb izmeriti tudi 
s topnjo humanih, medčlove-
ških 'odnosov v krajevni 
skupnosti . 

VSAKDO NAJ OPRAVI SVOJE 

Kakšna je programska 
usmeritev občinskega 
sveta ZSS Celje? To 
vprašanje smo zastavili 
novoizvoljenemu pred-

•^edniku sveta Franciju 
Vrbnjaku. 

»Težko bi naštel vse na-
loge, ki nas čakajo v pri-
hodn jem obdobju,« je de-
jal Franci Vrbnjak. »O 
številnih med njimi smo 
govorili na pretekli volil-
ni seji občinskega sveta, 
predvsem pa so jih pou-
darjali delegati v svojih 
razpravah. Gre predvsem 
za naloge, ki so tesno po-
vezane s prizadevanji za 

gospodarsko stabilizacijo 
in večjo produktivnost 
dela.*Sindikati bodo mo-
rali več pozornosti name-
njati nagrajevanju, pose-
bej še nagrajevanju proi-
zvodnih delavcev in tistih 
delavcev, ki delajo v tež-
jih pogojih dela. Tod lupo 
bomo morali dati neopra-
vičene izostanke z dela, 
delovno disciplino, tudi 
bolniške. Ob tem pa bo-
mo morali bolj kot doslej 
vztrajati, da se v organiza-
cijah združenega dela de-
jansko izvajajo usmeri-
tve, ki so bistvenega po-
mena za uresničevanje 
gospodarske stabilizacije. 
Naslednji sklop nalog je 

povezan z vprašanjem za-
ščite življenjskega stan-
darda delovnih ljudi. Tu-
di o tem smo že veliko 
govorili, tako da bi morali 
sedaj dejansko preiti h 
konkre tnemu delu, 
predvsem pa bi morali 
naš vpliv zastaviti na po-
dročju cen. Številne nalo-
ge nas čakajo še pri utrje-
vanju vloge osnovnih or-
ganizacij Zveze sindika-
tov, pa v pripravah na 3. 
kongres samoupravljal-
cev, v pripravah na partij-
ske kongrese in volitve. 
Seveda jih bomo uresni-
čili, če bomo vsi opravili 
sprejete zadolžitve odgo-
vorno in zavzeto.« 

DS 

POLITIČNO IZOBRAŽEVANJE 

NOVE OBUKE 
Hitreje do družbenega dogovora 

Veljavna praksa idejnopo-
litičnega usposabl janja in 
marksističnega izobraževa-
nja narekuje nelcatere spre-
membe. Zdi se, da bodo naj-
prej izvedli določene dopol-
nitve v organizaciji politič-
nega šolstva znotraj zveze 
komunistov. Ukinili na j bi 
enoletno srednjo politično 
šolo, ki je slušateljem v veči-
ni primerov dajala dvoje: po-
trdilo o srednji izobrazbi in 
spremembo delovnega me-
sta. Več kritik je bilo na ra-
čun napredovanja diploman-
tov enoletne srednje politič-
ne šole, češ da se praviloma 
nihče več ni vrniil v proizvo-
dno delo, na prejšnje delov-
no mesto, marveč mu je bilo 
omogočeno boljše, to je ad-
niinistrativno delo. Kritično 
pa ne bodo pretehtali le eno-
'etnih srednih političnih šol, 
ampak tudi druge oblike 
partijskega političnega šol-
stva. Lažje bi bilo, če bi izho> 
dišče za tako part i jsko oceno 
predstavljala analiza idejno-
Političnega usposabl janja v 
zvezi komunistov. Tudi zato, 
l̂ er na cel jskem območju 
nienijo, da so se nekatere 
oblike parti jskega šolstva 
dobro uveljavile. 

Čeprav se je zveza komu-
'^stov prva odločila za pre-
verjanje rezultatov in slabo-

v polit ičnem šolstvu, pa 
^ bo treba končno lotiti ce-
lotne problematike marksi-
stičnega izobraževanja, idej-

političnega in družbeno-
ekonomskega usposablja-

V teh dneh je tematski 
||osyet o tovrs tnem usposab-
ljanju kot faktor ju samo-
upravljanja organizirala tudi 
^ezna konferenca sociali-
stične zveze kot sestavni del 
Priprav na tretji kongres sa-
•^oupravljalcev. Tema je za-

aktualna. V celjski občini 
^̂  na pr imer še kar naprej 
velike težave s stalno šolo 

delegatov, s seminar jem Člo-
vek, delo, kul tura in s po-
dobnimi oblikami usposab-
ljanja. 

Marsikje ocenjujejo, da 
kvaliteta in obseg družbeno-
političnega usposabl janja 
upadata. Zanimanje prav ta-
ko us iha . Morda eden izmed 
vzrokov tiči v dejstvu, da je 
že skoraj pozabljen družbeni 
dogovor o družbeno politič-
nem usposabl janju. Novi do-
govor pripravljajo že eno le-
to, vendar več kot do osnut-
ka niso prišli - sestavljalci se 
ne morejo zadiniti o funkcij i 
dogovora. Res je, da ni prave 
povezave med snovalci in or-
ganizatorji idejnopolitičnega 
usposabljanja. Nadalje je tu-
di res, da družbenopoli t ične 
organizacije skrbijo bolj za 
kadrovsko usposabljanje, za 
višjo usposobljenost lastnih 
kadrov. Kdo je odgovoren za 
množično družbeno izobra-
ževanje, pa je manj jasno. Saj 
se na pr imer Delavske uni-
verze pritožujejo, da v delov-
nih organizacijah ni več pre-
tiranega zanimanja za načrt-
no, skrbno pripravljeno 
družbenopoli t ično izobraže-
vanje. Zadovoljujejo se z ob-
časnimi akcijami predvsem 
znotraj delovne organizacije. 
Tako se zdi, kot da je za idej-
no politično usposabl janje 
odgovoren nekdo drug, ne 
pa predvsem organizacija 
združenega dela in krajevna 
skupnost . Znotraj kolekti-
vov niti osnovne organizaci-
je zveze komunis tov niti sin-
dikata niso dovolj prizadete 
ob ocenah, da je skoraj pov-
sem uplahnilo izobraževanje 
za boljše samoupravljanje. 
Takšno s tanje ni v korist sa-
moupravljanja. Ni v delavče-
vo korist, saj pomeni man j 
znanja tudi manj možnosti 
za boljše delegatsko in sa-
moupravno odločanje. Kriza 
v odnosu do vloge idejnopo-
litičnega usposabljanja je za-
skrbljiva. Morebiti bodo pri-
prave na kongres samo-
upravljalcev in na part i jske 
kongrese odločnejše v oceni, 
da je treba vsaj pri sestavi 
novega družbenega dogovo-
ra o družbenopoli t ičnem 
usposabl janju bolj pohiteti. 

OGLAS V 
NOVEM TEDNIKU 
JE POT 
K USPEHU 

S TITOM IH KARDELJEM V SRCIH 
Tudi letos so se delovni l judje in občani žalske občine zbrali na tradicionalnem shodu pri 

Šmiglovi zidanici, k jer je bila pred 43. leti I. konferenca K P S in se je je udeležil tudi tovariš 
Tito. Osrednji govornik na prireditvi, ki so jo popestrili godbeniki, recitatorji, pevci in 
ansambel Jogy band, je bil sekretar OK ZKS Žalec Franc Jelen. V srcih vseh udeležencev 
prvomajskega shoda pa sta bila tudi velikana jugoslovanskih narodov, pokojna Tito in 
Edvard Kardelj. Edvard Kardelj je bil s Savinjčani še pred tremi leti na istem mestu. 

J A N E Z VEDENIK 

POGLED V SVET S k o v i n o t e K h o 
TESNO v DRUGI VOLILNI KROG 

Prvi krog predsedniških volitev v 
Franciji je prinesel na videz protislovni 
pojav: levičarske sile so se okrepile, 
hkrati pa je kandidat KP Francije s svo-
jim generalnim sekretarjem Marchai-
som kot predsedniškim kandidatom do-
živela najhujši volilni neuspeh po letu 
1936; dobila je le 15,42 odstotka glasov. 

V celem je vsekakor mogoče že ugoto-
viti, da je bil prvi krog uspešen za levico 
v Franciji. Kaj dokazuje takšno trditev? 
Socialistični kandidat Frangois Mitter-
rand je dobil več glasov, kot so on in 
njegovi strankarski pristaši najbrž pri-
čakovali, pa tudi več kot so napovedo-
vali politični analitiki - dobro četrtino, 
25,87 odstotka glasov. 

Kmalu po objavljenih izidih se je KP 
Francije na plenumu za zaprtimi vrati, 
kjer je bilo prav gotovo izrečenih tudi 
obilo kritičnih in samokritičnih besed o 
vzrokih tako hudega poraza francoskih 
komunistov, odločila, da v drugem, od-
ločilnem krogu volitev, 10. maja podpre 
kandidata socialistične stranke Mitter-
randa, s katerim je bila zadnja leta sicer 
hudo v laseh. Mitteranda so podprle tu-
di tri manjše oziroma majhne levičarske 
stranke, katerih kandidati so v prvem 
krogu zbrali 5,54 odstotka glasov. 

Če bi v drugem krogu obveljal meha-
nični seštevek odstotkov petih levičar-

skih kandidatov, bi Mitterand zbral sko-
raj 47 odstotkov glasov. To je seveda 
samo ena od možnosti. Kaže pa, da mož-
nost, da bi levičarski, socialistični kan-
didat postal naslednji predsednik fran-
coske republike - ni izključena. 

Pristaši takega zmernega optimizma 
pri tem navajajo, da je dosedanji sedanji 
predsednik Giscard d'Estaing sicer 
zbral največ glasov - 28,27 odstotka, da 
pa je to precej manj od najmanj 30 od-
stotkov, ki so Jih načrtovali v njegovem 
volilnem štabu. 

Največ glasov je Giscardu, kot je bilo 
pričakovati, odnesel njegov najnevar-
nejši kandidat z desnice, neogolistični 
pariški župan Jacgues Chirac, ki je zbral 
skoraj 18 odstotkov glasov in se tako v 
prvem krogu uvrstil na tretje mesto. 

Kot je KP Francije precej kislo pozva-
la svoje članstvo in pristaše, naj 10. ma-
ja glasujejo za Mitterranda, Je podobno 
storila tudi Chiracova stranka, le da se 
je opredelila za Giscarda. Takšno taktič-

no ravnanje kajpak lahko prinese različ-
no odmevnost teh vsekakor ne povsem 
prepričljivih pozivov strankarskih vod-
stev. Zato tudi imajo napovedovalci in 
mojstri ugibanj zdaj polne roke dela s 
snovanjem raznih kombinacij na temo, 
kaj bi bilo, če bi bilo... 

Vsekakor pa Je manj glasov za Giscar-
da od pričakovanih ter sorazmerno 
trden Mitterandov položaj sprožil velik 
preplah na francoski desnici. Tako se Je 
oglasilo tudi združenje delodajalcev, ka-
pitalistov, ki se sicer razglaša za apoli-
tično, ki pa Je zdaj dalo dovolj nedvou-
mno protisocialistično, protilevičarsko 
izjavo. Francoze skušajo zdaj strašiti z 
»marksizmom« in »kolektivizmom«, na-
migujejo, da bi Mitterand morebiti le 
ustregel eni glavnih zahtev KPF, na-
mreč tisto o vstopu komunističnih vodi-
teljev v vlado. 

Pri tem pa ne gre prezreti temeljne 
značilnosti izidov prvega kroga predse-
dniških volitev. Ta pa se kaže v tem, da 
se Je volilno telo pokazalo nekako ena-
komerno opredeljeno tako do levice kot 
do desnice. Z drugimi besedami, noben 
od glavnih kandidatov v drugem krogu 
10. maja ne more računati z izrazito pre-
dnostjo, s prepričljivo zmago. 

Razen če se zgodi kakšno preseneče-
nje. 

Piše: 
JOŽE ŠIRCELJ 



RAZLOŽILI 637 
VAGONOV 

Ob splošnih naporih za 
učinkovitejše uresničeva-
nje stabilizacijskih ukre-
pov je ŽTO Celje v sode-
lovanju z regionalno te-
meljno skupnost jo za že-
lezniški in luški promet 
organizirala akcijo za po-
spešeno razkladanje to-
vornih voz v času prvo-
majskih praznikov. 

Zaradi dobrega odziva 
organizacij združenega 
dela in usklajenega delo-
vanja carinarnice, špedi-
cij in železničarjev, je ak-
cija nadvse lepo uspela, 
saj so ob obeh praznikih 
do 3. maja razložili na ob-
močju Železniške tran-
sportne organizacije Ce-
lje 637 vagonov, naložili 
187, poleg tega je bilo 258 
vagonov ocarinjenih. 

UM 

GORENJE IN EL NIŠ 

SODELOVANJE! 
Mnogo skupnih točk 

Na pobudo Ljubljanske 
banke je v teh dneh prišlo do 
razgovorov o vseh oblikah 
možnosti sodelovanja med 
velikima gospodarskima si-
stemoma SOZD EI Niš in 
SOZD Gorenje Velenje. Na 
pogovorih so sodelovali 
predsednik Ljubljanske 
banke Janko Smole, predse-
dnik SOZD EI Dragan Milj-
kovič, direktor DO EI Niš 
Dragan Pavlovič in predse-
dnik SOZD Gorenje Gregor 
Svajger. 

Potreba po delitvi dela in 
odprtosti jugoslovanskega 
tržišča ter predvsem po ra-
cionalnosti skupnega nasto-
panja tako na domačem kot 
tujem tržišču je bila osrednja 
tema razgovorov. Tako Go-
renje kot El sta ob spozna-

nju, da imata številne stične 
točke, začrtala smeri in mož-
nosti sodelovanja na področ-
ju zabavne elektronike. 

Dogovorjeno je bilo, da se 
pripravi samoupravni spora-
zum o poslovnem in tehnič-
nem sodelovanju, kjer bo 
Gorenje sprejelo obveznost 
maksimalnih možnosti vgra-
jevanja komponent , izdela-
nih v SOZD EI, katere doslej 
vsi proizvajalci zabavne 
elektronike uvažajo. 

V nadaljevanju razgovorov 
je prav tako dogovorjeno, da 
se v celotno delitev dela 
vključi tudi proizvodnja 
»Koertinga«, ki daje možno-
sti povečanja skupnega na-
stopa, posebej v izvozu, tako 
finalnih proizvodov kot 
komponent. , 

POKALI IZ GORICE PRI SLIVNICI 
Gorica pri Slivnici je v počastitev minulih praznikov do-

bila svoj prvi industrijski obrat. Odprl ga je kolektiv celjske 
Auree, kateremu je šentjurska občinska skupščina brez-
plačno odstopila dotedanje večnamensko poslopje. To je bil 
tudi prvi korak sodelovanja šent jurske občinske skupščine, 
tudi krajevne skupnosti Gorica pri Slivnici in celjskega 
kolektiva Aurea za uresničitev velikega načrta. Vsekakor 
gre za zgled medsebojnega razumevanja. 

Delo v novem obratu bo steklo v sredini leta. V njem bo 
najprej okoli petnajst, pozneje pa tudi trideset delavcev, 
izdelovalo pokale ter izdelke, ki sestavljajo tako imenovani 
otroški program. Gre za zložljive posteljice, gugalnice, 
stolčke, vozičke itd. 

Vrh tega bo v tem obratu pozneje stekla tudi proizvodnja 
embalaže za lastne potrebe Auree. To so razne škatle in 
podobno. 

Ko bo delo v polnem zamahu, bodo delavci v tem obratu, 
ki je prinesel v Gorico pri Slivnici nov vir življenja, ustvarili 
na leto okoli 25 milijonov dinarjev celotnega prihodka. 

Na sliki: na praznični dan otvoritve novega obrata, v so-
boto, 25. aprila. 

. M. BOŽIC 

PREOSNOVA GOSPODARSTVA 

čarobne formule ni, rešitev Je v povezovanju 
Zagotavljanje tekoče 

proizvodnje, dohodkovno 
povezovanje, selektiven 
izvoz, uspešnejše obvlado-
vanje cen, energetika, kme-
tijstvo in proizvodnja hra-
ne, preosnovanje gospodar-
stva - to so bile glavne teme 
pogovorov članov izvršne-
ga sveta SR Slovenije in 
predsednika Janeza Zem-
Ijariča v Celju. 

»Celjsko območje je v lan-
skem letu na gospodarskem 
področju doseglo nedvomno 
velike uspehe, vendar bo bit-
ka za preosnovo gospodar-
stva še težja, kot pa nam je 
izgledala lani ali nam se kaže 
v letošnjem letu. Še zlasti bo-
do težave večje, če bomo mi-
slili in delali po starem,« je 
poudaril Janez Zemljarič, ko 
so v družbi regijskih in ob-
činskih odgovornih ljudi iz 
politike in gospodarstva pre-
tresali zahtevne naloge teko-
če gospodarske politike, ki 
jo letošnje leto še posebej 
zaznamuje kot pomembno 
izhodišče novega srednje-
ročnega obdobja. Razpolaga-
mo pa še z nemajhno hipote-
ko starih gospodarskih gre-
hov, ki jim svetovna energet-
ska in splošna gospodarska 
ter politična kriza, dajejo do-
datne uteži. 

Vsekakor lahko pričakuje-
mo v tem letu nekatere še 
ostrejše razmere pri poslova-
nju in gospodarjenju; torej, 
še vedno zapletene gospo-
darske težave, ki pa jih lahko 
rešujemo vendar že na osno-
vi lani pridobljenih izkušenj. 
Ključna področja so jasna: 
energetika, kmetijstvo, preo-
snova našega slovenskega 
izključno predelovalnega go-
spodarstva, še posebej mora-
mo z vsemi močmi prav letos 
zagotavljati nemoteno proi-
zvodnjo, ve^ storiti pri do-
hodkovnem povezovanju 
združenega dela, kajti to je 
za združeno delo in ves naš 
nadaljnji razvoj pogoj, brez 
katerega ne gre naprej in 
ekonomska neizbežnost. 

Se v večji meri se moramo 
usmeriti v izvoz, ki pa ga mo-
ramo selekcionirati, da bo-
mo izvažali izdelke na vse 
višji stopnji dodelanosti. 

Kar se tiče cen je nemogo-
če pristajati na takšno divja-
nje, ki smo mu bili priče tudi 
v začetku tega leta. Janez 
Zemljarič je posebej pouda-
ril, da si bo slovenski izvršni 
svet izrecno prizadeval, da 
bo vodil omejitveno politiko 
pri cenah. Prav z visokimi 
domačimi cenami si krepko 
režemo lastiio izvozno vejo, 
na kateri naj bi vse močneje 
sedeli, poleg tega, da smo že 
zelo zarezali v realne osebne 

dohodke in še povečali nevar-
nost tiskanja denarja. I 

»Ce bomo z vse višjimi ce-
nami pokrivali izgube, po-
tem bomo z njimi pokrili tu-
di vse naše nemajhne napa-
ke, slabo produktivnost, or-
ganizacijo dela in še marsi-
kaj,« je menil Janez Zemlja-
rič. 

Kmetijstvu in njegovi 
osnovni proizvodnji mora-
mo vendar že zagotoviti 
preobrat, da ne bomo tako 
močno odvisni od uvoza pre-

hrambenih artiklov, tudi 
takšnih in v količinah, ko 
nam tega ob drugačni orga-
niziranosti in zagnanosti, ter 
seveda ustreznejših ukrepih, 
sploh ne bi bilo potrebno. 

Splošen vtis članov izvrš-
nega sveta SR Slovenije o 
gospodarskih razmerah na 
širšem celjskem območju in 
v občini Celje pa je bil ugo-
den, saj 30 se prepričali, da v 

' okvirih reševanja mnogih za-
pletenih gospodarskih pro-
blemov in razmer ni pesimi-
zma, tudi ne pretiranega ja-
dikovanja, kako naprej. Ka-

ko naprej, je namreč jasno; 
še z večjo odgovornostjo, 
večjim znanjem in prizadev. 
nostjo in s spremenjeno mi 
selnostjo, da bomo še lahki 
tako lagodno živeli kot drui 
ba, kot smo precej let nazaj 
V okvirih pohoda svetovn 
gospodarske in politične kri 
ze, smo kljub vsemu lahki 
celo zadovoljni z doseženim 
pri čemer se mi dobro zave-
darho, da smo sposobni, nt' 
samo obvladati sedanje ĝ l 
spodarske težave, ampak ta 
di delati vsi več in bolje. 

MITJA UMNI 

ALOJZ RECKO, 
DELEGAT ZA 3. KONGRES 
SAMOUPRA VLJALCEV 

v šentjurski občini so v 
četrtek, 16. aprila izvolili 
Alojza Recka za delegata 
za 3. kongres samouprav-
Ijalcev. Pri oblikovcinju 
predloga je koordinacij-
ski odbor pri OS ZSS 
Šentjur v postopku evi-
dentiranja možnih kandi-
datov upošteval republi-
ški razrez, po katerem bo 
iz šentjurske občine na 
kongresu sodeloval 1 de-
legat, ki dela na področju 
kmetijske proizvodnje. 

Alojz Recko je zapo-
'slen v KK Šentjur, TOZD 
lastna proizvodnja kot 
vodja kokošje farme v 
Gorici pri Slivnici. Poz-
nan je kot prizadeven de-
lavec na svojem delov-
nem mestu in pri družbe-
nopolitičnem delu. Odli-
kuje se kot dosledni bo-
rec za razvoj samouprav-
nih odnosov in za izvaja-
nje programov stabiliza-
cije, uresničevanja ustave 

in zakona o združenem 
delu. S svojim odprtim, 
tovariškim in doslednim 
delom si je kot delavec in 
aktivist pridobil zaupanje 
pri delavcih. 2 e vrsto let 
opravlja Alojz Recko šte-
vilne družbenopolitične 
funkcije v svojem kolek-
tivu, kraju in v občini. 
Vse sprejete naloge je ve-
dno in povsod vestno iz-
polnjeval. 

MP 

NEKATERI OREHI 
CELJSKEGA GOSPODARSTVA 

ZLATARNE CELJE: Surovinski do-
govori z Majdanpekom so v zaključni 
fazi, čeprav so surovinske težave največ-
je, za nameček je še visoka cena zlatu in 
p r e n a ^ t temeljni davek. Proizvodne 
zmogljivosti niso izkoriščene, sedaj pre-
delujejo okrog 800 kilogramov zlata, 
lahko pa bi ga predelovali tudi 3000 kilo-
gramov. Obstoje dobri načrti za skupna 
podjet ja v Nigeriji, Sri Lanki, na Malti in 
v ZDA. Za dogovore z makedonskimi 
rudniki je slovenski izvršni svet obljubil 
podporo, prav tako-svoj vpliv za more-
bitne spremembe temeljnega prometne-
ga davka za zlate izdelke. 

LIK SAVINJA: Problem je lesna masa 
in cene lesa, saj stane kubik hrastovega 
lesa 140 dinarjev, pred pol leta je stal 
polovico manj. Izvoz šepa zaradi nizke 
storilnosti, zavzemajo se za hitro spre-
jetje gospodarskih ukrepov in menijo, 
da so izvozne spodbude premalo. Od 
gospodarjev gozdov pričakujejo več su-
rovine. 

ŽELEZARNA ŠTORE: Letos je nek-
daj izgubaški tozd pozitiven, kar je po-
memben uspeh zlasti za tovarno traktor-
jev. Prisiljeni so 30 odstotkov jekla izva-
žati zaradi deviz oziroma reprodukcij-
skega materiala, kar seveda ni dobro za 
domačo kovinsko predelovalno indu-
strijo. Z zreškim Uniorjem načrtujejo 
povečanje proizvodnje jekla za 100.000 
ton letno. Zavzemajo se za ureditev in 
uskladitev proizvodnje kmetijske me-
hanizacije v Sloveniji. 

TOPER CELJE: Dokončno je že lani 
izplaval iz izgub in družbenega varstva. 
Dva tozda sta se odcepila, kar so sedaj 
gospodarsko že preboleli. Izredno pove-
čujejo izvoz in prihodek. Pogovori z 
Metko Celje so zastali, čeprav menijo, 
da bi bil tekstilni kombinat v Celju pozi-
tivna stvar. Pr imanjkuje jim nylon tka-
nin, resno pa računajo, da bodo pliber-

ški Topsport spravili na zeleno vejo, če-
prav je trenutno še nerentabilen. Sicer 
pa je tam že stekla poskusna tekstilna 
proizvodnja. 

METKA CELJE: Njihov največji pro-
blem je naložba v dotrajano opremo. 
Štirideset novih statev bi za 945-članski, 
pretežno ženski kolektiv, in ob 98-od-
stotni iztrošenosti delovnih naprav po-
menil skoraj ekonomski preporod. 

KOVINOTEHNA: Težave z izsiljeva-
njem na tržišču bo kazalo še bolj odpreti 
v okviru gospodarske zbornice in se bolj 
povezati s proizvodnjo, kajti kot sama 
trgovina bodo težje živeli. 

AERO: Težko je z repromaterialom, 
saj so tipična kemična predelovalna in- ' 
dustrija. Izvažajo v 32 dežel, od tega je ^ 
polovica dežel v razvoju. Računajo s 100 j 
odstotnim povečanim izvozom - letos j 
15 milijonov dolarjev, skušajo izvažati | 
tudi tehnologijo, obeti za šolski p r o - | 
gram so v Angoli. | 

CINKARNA: Lani in letos niso imeli j 
nobenih izgub, čeprav je akumulacija j 
majhna. Težave so z oskrbo surovin iz 
domačih virov, na primer s piritnimi 
koncentrati, za katere so velike zahteve 
po sovlaganju in rešitve iščejo skupaj s 
porabniki žveplene kisline. Velik pro-
blem je tudi zagotavljanje cinka, čeprav 
obstoje boljše možnosti tudi doma (Ma-
kedonija, Mežica), Načrtovani izvoz bo-
do do konca leta dosegli, čeprav so zao-
stali v prvem tromesečju. Zunanjetrgo-
vinska menjava dosega številko 28 mili-
jonov dolarjev, čeprav gre večina na kli; 
rinško področje po družabniški pogodbi 
z DDR. 

Pogodbo z DDR bi kazalo prenoviti, 
kar bo verjetno tudi v vsebini pogovorv 
med predvidenim obiskom slovenskega 
izvršnega sveta v Nemški demokratični 
republiki. 

IVHTJAUMNIK , 



SAVINJŠKA DOLINA 

KJE SO BILE BUDNICE? 
Zelend dolina. Dolina, ki je utrpela hud davek med 

drugo svetovno vojno. Dolina, ki je znana po predvoj-
nem revolucionarnem življenju in delu je tudi to-
krat pričakala mednarodni praznik dela^večano. Na 
predvečer prvega maja je v Savinjski d^ni zagorelo 
kakšnih tristo kresov. Domala na vsakem hribu, v 
vsaki krajevni skupnosti,'v vsaki vasi... Tudi na Šmi-
glovi zidanici je bilo tako, kot je lahko le pri takem 
pomniku. Vse lepo in prav, toda v praznovanje se je le 
prikradla črna pika. 

TeUco kot vsako leto doslej smo tudi letos pričako-
vali, da nas bodo prebudili zvoki koračnic, partizan-
skih, revolucionarnih in delavskih pesmi. Zvoki godb 
na pihala. Toda ušteli smo se! Ničesar ni bilo slišati. 
Slišati ni bilo tistega, kar je prvemu maju doslej vsako 
leto že v zgodnjih jutranjih urah dajalo svojstven pe-
čat. Budnic letos ni bilo. In sprašujemo se, zakaj jih ni 
bilo. Se ni nihče spomnil, da bi godbenikom naročil, 
naj igrajo? Toda, so za takšno priložnost, kot je prvi 
maj, »naročila" potrebna. Morda ni bilo denarja? Toda 
v tein ne more biti izgovor. Kajti vsi delovni ljudje za 
kulturno dejavnost namenjamo del svojega dohodka, 
ki ga prejmejo tudi štirje pihalni orkestri v občini 
Žalec za svojo dejavnost Seveda denar še zdaleč ne 
odtehta vsega prizadevnega dela vrlih godbenikov, ki 
jim pridnosti ne gre odrekati. Toda, Če so se že odločili, 
da he bodo igrali, potem bi lahko vsaj pomislili, da 
bodo delavci njihovo glasbo pogrešali. Pogrešali ob 
delavskem prazniku. Morda pa godbe niso bile več 
motivirane za igranje, ker so že vse štiri, kolikor jih je v 
dolini, dobile Savinova priznanja? 

J. VEDENIK 

MOZIRJE 

ZAVRNILI SO GA 
Težave tudi z odvozom snneti 

Člani izvršnega sveta ob-
činske skupščine Mozine so 
na ponedeljkovi redni seji 
zavrnili drugi osnutek dogo-
vora o skupnih nalogah in 
teriieljev planov občin celj-
skega območja v novem 
srednjeročnem obdobju, ivle-
nili so, da je preveč splošen 
in da terja sodelovanje občin 
pri obravnavanju in reševa-
nju skupnih nalog dosti več-
jo konkretnost. Zato so pred-
lagali, da naj bi bil prvi osnu-
tek temelj za nadaljnje delo 
na tem pomembnem po-
dročju v celjski regiji. 

Zanimiva razprava se je ra-
zvila o položaju, ki je nastal 
pri izvajanju odloka o odvo-
zu smeti. Nekateri občani so 
namreč mimo običajnih po-
tov, mimo krajevnih skup-
nosti in delegacij za zbore 
občinske skupščine, iskali 
odgovor na utemeljenost ob-
čiriskega odloka, ki velja od 
sredine lanskega leta, tudi 
pri družbenem pravobranil-
cu samoupravljanja. Izvršni 
svet je menil, da je sicer tre-

ba proučiti nekatera vpraša-
nja, toda pri tem ne pride v 
poštev. nikakršno bistveno 
spreminjanje odloka. Oceni-
ti je treba le način izvajanja 
odloka v primerih, kjer je v 
vaseh ali zaselkih več kot 
petdeset odstotkov čistih 
kmetov V teh primerih bi 
morda kazalo uveljaviti kon-
tejnerski način odvoza sme-
ti. Sicer pa bodo v tem času 
opozorili še na nekatere na-
pake, ki se pojavljajo pri 
odvozu samem, pripravili 
predloge za morebitno do-
polnitev odloka in se o vsem 
tem pogovorili tudi v krajev-
nih skupnostih, M. BOŽIC 

VOLILNA SEJA 
VELENJSKIH 
SINDIKATOV 

Danes (četrtek) popoldne 
bo ob 16.30 v dvorani Skup-
ščine občine Velenje VO-
LILNA SEJA OBČINSKE-
GA SVETA ZSS VELENJE. 
O dosedanjem delu OS ZSS 
Velenje bo poročal predse-
dnik Marcel Medved. Na vo-
lilni seji bodo tudi sprejeli 
spremembe v Poslovniku o 
organizaciji in delovanju Ob-
činskega sveta ZSS Velenje 
in njegovih organov ter izvo-
lili predsednika in podpred-
sednika. Za novega predse-
dnika Občinskega sveta ZSS 
Velenje je predlagan i 
FRANC TREBŠE, ki je od ' 
leta 1974 dalje zaposlen v 
GIF Vegrad kot vodja izo-
braževalnega centra in je 
tam s svojim zavzetim odno-
som do dela, strokovnostjo 
in pravilnim odnosom do so-
delavcev dosegal vseskozi 
dobre delovne rezultate. S 
svojo aktivnostjo na različ-
nih področjih družbenega 
življenja je zelo dobro spoz-
nal tako problematiko ko^ 
načine in smeri delovanja za 
razreševanje določenih pro-
blemov in to potrdil v svo-
jem vsakodnevnem delova-
nju. 

Za opravljanje funkcije 
podpredsednika OS ZSS Ve-
lenje je znova predlagan PE-
TER KRAPE2, ki je sicer za-
poslen kot pomočnik direk-
torja v SDK, podružnica Ve-
lenje. Na volilni seji bodo 
sprejeli tudi delovno usmeri-
tev za naslednje obdobje. 

T.VRABL 

ŠTEFKA POPIT 

PodruiabUanie predšolske vzgoje ne sme nazadovati! 
v preteklem obdobju so v 

ialski občini veliko storili 
na področju otroškega var-
itva. To velja tako za prido-
Uvanje novih mest, obvez-
M) pripravo na šolo, nvaja-
ije skrajšanih vzg:ojnih pro-
iramov za^otroke, ki niso 
vključeni v vzgojno var-
itvene zavode in drugo. O 
tem je na nedavni program-
sko volilni konferenci ob-
iiiiske organizacije ZK v 
talcu razpravljala delavka 
WZ Janko Herman Štefka 
Popit, ki je opozorila tudi 
na nekaj problemov. 

- Precej pozornosti ste 
lamenjali zadnje čase 
vključevanju otrok v pred-
iolsko v ^ o j o v obrobnih in 
kribovitih predelih. Prosto-
ri tam so, manjka pa otrok. 

S. Popit: »To je res. Ugo-
tavljamo namreč, da starši v 
teh predelih varstva ne po-
trebujejo. Vzrokov je več: 
dobri sosedski odnosi, dru-
gačna sestava družin in pro-
metno varnejše okolje. Glav-
ni vzrok pa je seveda v eko-
nomski ceni, ki ob dvigu živ-
ljenjskih stroškov predstav-
lja dodatno finančno breme. 
Predšolskim otrokom v 
obrobnih in višinskih prede-
lih bomo zato nudili pač več 
vzgojnega programa kot var-
stva.« 

- V teh predelih so vrtci 
nezasedeni, v delavskih na-
seljih pa ni dovolj pro-
stora. . . 

S. Popit: »En nezaseden 
oddelek imamo v Veliki Pi-
rešici, kot kaže pa bo tako 
tudi v Taboru, kjer bomo s 

prizidkom k osnovni šoli pri-
dobili dva oddelka. V skup-
nosti otroškega varstva smo 
za to, da ne bi otrok v preve-
liki meri izpisovali iz vzgoj-
novarstvenih enot, sprejeli 
nekaj ukrepov. Tako se je 
denimo prispevek skupnosti 
otroškega varstva k ekonom-
ski ceni na otroka letos pove-
čal na 60 odstotkov. Starši 
tako prispevajo k ekonom-
ski ceni po lestvici najmanj 
18 in največ 65 odstotkov ce-
ne. Otroci staršev z nižjimi 
osebnimi dohodki imajo tu-
di brezplačno prehrano. Pri-
pravljamo tudi druge ukrepe 
za družine z najnižjimi oseb-
nimi dohodki.« 

- Podružbljanje predšol-
ske vzgoje ne sme nazado-
vati, denarja pa tudi ne bo 
več toliko kot doslej. Kako 
n^mrej? 

S. Popit: »Otrok seveda ne 
smemo trpati v prostore več 
kot bi to bilo sprejemljivo. 
Potem bi bili lahko deležni 
takšnih očitkov kot jih go-
spodarstvo za dvigovanje 
cen svojih izdelkov. Potrebe 
po varstvu bomo reševali z 
izkoriščanjem razpoložljivih 
prostorov kot so sejne sobe 
in drugi prostori v blokih in 
krajevnih skupnostih. Stabi-
l i z^jsk im prizadevanjem 
pa se bodo morale prilagodi-
ti tudi inšpekcijskie službe in 
v republiškem merilu prila-
goditi predpise novim ra-
zmeram, jih pril^oditi na ti-
ste, ki so obvezni, na tiste, ki 
so potrebni in tiste, ki naj bi 
bili realizirani, če bo na voljo 
dovolj denarja.« 

JAJiEZ VEDENIK 

^TINŠESTDESEI 
l^T DRAGA 
^ D A Č A 

. Čeprav je že nekaj let, od-
^ je Izpregel in se poslovil 

^ n e g a dela, bi mu težko 
ll̂ JieU, če bi ne preverili po-
"^Ikov, da je Drago Bradač 
y»vil v torek. 5. maja, svoj 
iJ^tinSestdeseti življervjski 
î ^bilej. 

. Obraz, ki je samo celjski in 
del življenja v mestu ob 

^vmji. Se več, temu življe-
l̂u je primaknil tudi svoj ka-

men. Pomemben in velik, 
čeprav je v prvih letih redne 
zaposlitve delal tudi v Sloi/e-
njem Gradcu, kjer je našel 
tudi svojo zvesto življenjsko 
sopotnico Miro, in če tu^ je 
bil nekaj časa po vojni zapo-
slen v Postojni. T o ^ kljub 
tema dvema kratkima sko-
koma iz mesta, kamor je pri-
šel s starši kot štiriletni 
otrok, ki so iz Trsta bežali 
pred italijanskimi fašisti, je 
vendarle Celjan v pravem 
pontenu besede. Dal mu je 
vse, kar je mogel, še zlasti 
kot organizator telesnovz-
gojnega in športnega življe-
nja. Dolga leta je bil tagnik 
atletskega društva Kladivar, 
Se posebej v času tako ime-
novane zlate dobe celjske at-
letike. 

2ivel je za atletiko. Skoraj 
bolj kot za družino. Ko je za-
pustil ta krog kot amaterski 
delavec, se je poslovil od 
športa sploh. Sicer pa je v 
svojem rednem delu dal naj-
močnejši pečat celjski De-
lavski univerzi. Tu je v bi-
stvu opravil pionirsko delo 
in odprl pota mnogih oblik 
izobraževanja. 

Se danes ne miruje, še ve-
dno po maleiff dela. Še zme-
raj zvesto in zavzeto, tako 
kot je bil navajen od mladih 
nog. Da bi še dolgo tako! 

M B 0 2 I C 

SAMO-
PRISPEVEK 
VVRBJU 

Pred dnevi je bil v kra-
jevni skupnosti Vrbje re-
ferendum za krajevni sa-
moprispevek, ki je usi>el, 
saj je za uvedbo glasovalo 
ksir 78 odstotkov upravi-
čencev. V naslednjih pe-
tih letih bodo tako v tej 
najmlajši krajeimi skup-
nosti v občini zbrali 
okrog dva in pol milijona 
dinarjev, denar pa bodo 
namenili za ureditev do-
ma kn^anov ter javno 
razsvetljavo. 

J-V. 

DRUŠTVO DIABETIKOV CELJE ŽELI 
SVOJ PROSTOR 

Celjsko društvo diabetikov iMtrebuje za svoje delo ustre-
zen prostor. Zanj so že zaprosili, v času, ko pa prostora Se 
nimajo, sprejema vso pošto predsednik društva Viktor Do-
briSek. Čeprav je članov v društvu že veliko, pa se lahko 
viunj še vedno vključijo preostali sladkorni bolniki na pre-
prost način - v čakalnici dispanzerja za diabetike v celjskem 
zdravstvenem domu vsak dan v t e ^ u razen sobote in nede-
lje, vplačati pa je treba 20 diruujev članarine. 

Poleg načrtovanega poglobljenega sodelovanja s krajev-
nimi skupnostmi in Rdečim križem načrtujejo člani društva 
konec meseca junija predavanje o zdravljenju sladkorne 
bolezni, v istem mesecu pa tudi izlet v Radence ali Kumro-
vec. Tisti, ki bodo želeli zraven, bodo lahko vse potrebno 
zvedeli v dispanzerju za diabetike v drugi polovici maja. 

V. D. 

NEPOZABNO 
POTOVANJE K TITU! 

Bilo je nepozabno, enkratno in fantJistično organitirmno 
potovanje, potovanje k naiemu Titu! 

14. aprila smo se tbrali na celjski železniški postaji. Bilo 
nas je več kot 600 starih borcev, ki smo se Moperstavili 
nacistom in, Id smo preživeli to borbo. Z žalostjo smo se 
spominjali naših padlih borcev. Ko smo se *opet srečali, 
smo takoj začutili našo skupno pripadnost sodelovanja. 
Dediščina našega Tita je enotnost naših narodov in naro-
dnosti, zato moramo ostati še naprej enotni in čuvati 
pridobitve narodnoosvobodilne borbe. Preveč življenj je 
bilo žrtvovanih, da je naša domovina m novo zgrajena. 

14. aprila je odpeljal poseben vlak z dvanajstimi vagoni, 
ogrevanimi in z vsem ugodjem. Nočna vožnja je bila zelo 
prijetna. Spomini, ki smo jih obujali nam niso dali spati. Ob 
štirih in 40 minut smo prispeli v Beograd. Čakalo nas je 
trinajst avtobusov, ki so nas popeljali na ogled naše prestol-
nice. Bila sem že v Beogradu, samo tako, kot me je tokrat 
prevzel, me ni še nikoli. Kar sem sedaj lahko videla, je bilo 
proti pričakovanju. Beograd, naša prestolnica je en sam 
zelen park s cvetočimi nasadi. Komaj dojameš vso lepoto 
narave in vse zgodovinske zgradbe, sence preteklosti in 
burmh časov, nato ulice z modernimi zgradbami, poslaniš-
tvi iz celega sveta, z bolnišnicami, univerzami in inštituti. 
Nadvse zanimiv je tudi Kalemegdan še iz turških časov. Na 
svojih potovanjih sem videla veliko čudovitih dežel, vendar 
kaj takega kot sem videla tukaj, še nis^m doživela. Gigant-
ski stolpi, visoki zidovi, pogled na Donavo, kjer plovejo 
pamiki z živahnim prometom. Vodstvo, ki smo ga imeli, je 
bilo prvovrstno. Obžalujem samo to, da nisem imela s seboj 
magnetofona, da bi vse to posnela. 

Iz tega okolja starih zidov, smo šli h grobu našega Tita. 
Bele stopnice peljejo preko zelenega travnika navzgor k 
čudovitemu parku, polnim redkih dreves. Ob poti se spreha-
jajo pavi in mno^ ptički žvrgolijo. Vodomet pošilja sončno 
svetlobo nasproti globokemu miru, ki vlada na tem mestu. 
Neko globoko spoštovanje vlada na tem kraju zemlje, nekaj, 
kar obdaja naša srca s posebnim občutkom. 

Hišo cvetja obdajajo cvetlice, sonce obseva streho, vse je 
ena sama svetloba. V sredini marmornate grobnice, kjer 
počiva naš nepozabni TiiO, je vse polno cvetja, cvetja v 
toUkšni meri, in lepoti, da si človek lihko komaj predstavlja. 
Med cvetjem vodi pot za obiskovalce in pri sit^uskih vratih 
iz stekla, lahko vidimo Titovo delovno mizo, v ozadju ps 
njegovo knjižnico. Nato vidimo njegovo delovno sobo, skro-
mno, a moderno opremljeno. In potem knjige, sanie knjige! 
Imaš občutek, kot da njegova veličina Se vedno prisotna 
kot, da lahko vsak trenutek pride ier usodo svojega naroda 
in dežele s svojo modrostjo in svojo trdnostjo brani. Njegov 
velik duh ni umrl. On živi med nami in z nami. Vsi se 
zavedamo njegovega velikega dela in trdno smo odločeni, 
da bomo njegovo pot bratstva še nadaljevali. Z globokim 
občutkom šepetam hvala, hvala Tito za vse! 

Dneve in dneve se od jutra do večera mimo njegovega 
groba pomikajo trume ljudi, med njimi tudi veliko tujcev, 
Titovih prijateljev, s spoštovanjem in tišino, ki obdaja vsa-
kogar. 

Počasi smo se tudi mi pomikali proti muzeju, v katerem so 
razstavljena vsa darila, ki jih je sprejemal naš Tito iz celega 
sveta. Ena soba je polna daril narodih noš, izdelanih iz zlata 
in srebra. Zelo zanimiva je soba, ki je polna Titovih portre-
tov iz gobelina, vežanin in drugih tkanin. Neverjetno je. kaj 
zmore ljudska domišljija! Videti je tudi druga darila, po-
sebno lepa so iz Indije. NemogcfB^e vsega naenkrat dojeti, 
zato je potrebno še in še časa. Nss^^s pa se je iztekal, morali 
smo na kosilo. Po kratkem oddihu smo si ogledali še preo-
stali del Beo^da. Vozili smo se skozi mesto in se pripel^ 
do predmestja. Tudi ta del je lep, obdan z lepimi kmečkimi 
hišicami, velika polja in prostrani travniki. Joj, kako je lepa 
naša dežela! Moje stare obrabljene kosti me niso hotele več 
nositi Tempo in strnjen program potovanja je bil naporen, 
zato sem ostala v avtobusu in nisem videla ostalega. 

Ob 20. uri je bil odhod in zapustili smo Beograd, obdan z 
lučmi, ki je bil lep kot slika iz 1001 nočL 

V vlaku smo dobili večerjo ter se pripeljali ob 5. uri v 
Celje, bogatejši z veliko lepimi doživetji Velika velika hvala 
vsem, ki so nam omogočili to lepo in nepozabno potovanje. 

Prof. THEA GAMEUN 

9. MAJ - KRAJEVNI PRAZNIK KS 
TRNOVLJE 

V krajevni skupnosti Tmovije pri Celju bodo letos prvič 
počastili svoj krajevni praznik. Skupščina krajevne skupno-
sti ^ potrdila predlog krajevnih družbenopolitičnih organi-
zacij, da naj bo ta dan odslej vsakokrat deveti maj. V času od 
1942. do svobode v maju 1945. leta je bilo namreč v Starem 
piskru ustreljenih devetnajst aktisdstov iz te krajevne skup-
nostL 21ato bo praznik počastil tudi njihov spomin. 

Prireditve v počastitev devetega maja bo prišla dramska 
skupina KUD Zaija, ki bo v petek, a. tm., ob 19.30, uprizo-
rila v domačem kudtumem domu kome^jo »Kradi malo 
manj« v režiji Štefana 2vižeia. 

V soboto, 9. maja, na sam praznični dan, bo ob 17. uri 
promenadni koncert pihalnega orkestra »£IMO<. uro za tem 
pa bo v prostorih KUD Zai^ slaviK>stna seja skupščine 
krajevne skupnosti, na kat«ri bodo najzaslužnejšim kraja-
nom pri izgradnji samoupravnega in družbenopolitičnega 
sistema v krajevni skupnosti podelili priznanja. Slavnostno 
sejo bodo sklenili z nastopom mešanega pevskega zbora 
KUD »Franc Kač« pod taktirko Dragice 2var in članov 
domače Zaije. 

VIKTOR DOBRISEK 

V ROGATCU AKCIJA »>ILEGALEC^ 
Taborniki odreda Treh vrhov iz osnovne šole Rogatec so 

ob dnevu tabornikov, 22. aprilu, izvedli akcijo, ki so jo 
imenovali Ilegalec. V njej je sodelovalo 105 tabornikov, 
nekaj pionirjev in mladincev. Sodelujoči so bili razdeljeni v 
patrulje, ki so imele nalogo ujeti mlade ilegalce. Teh je bilo 
trir^st, vsi pa so imeli poseben znak in listke z napisom 
»Mirdrano«. Ob koncu je odbor, ki je vodil akcijo ugotovil, 
da je težko in zahtevno nalogo uspešno zaključilo enajst 
ilegalcev, le tri med njimi so zajeli zasledovalci, ki jih je bilo 
okoli devetdeset. 



OBMOČJE 

KRATKA ODEJA DENARNIH POMOČI 
Socialni podpiranci ne dosegajo življenjskega minimuma 

Celotna dejavnost socialnega 
skrbstva v vseh občinah je naravnana 
k človeku, da si sam in s pomočjo 
družbene skupnosti zagotavlja social-
no varnost. Deluje usklajeno z drugimi 
samoupravnimi skupnostmi pri nude-
nju različnih oblik socialne pomoči, 
tako osebnih kot tudi družinskih. Ščiti 
tudi tiste člane družbe, ki si vsled ob-
jektivnih razlogov ne morejo ustvariti 
ustreznih pogojev za življenje. Sem 
spadajo otroci, osebe pod skrbništvom 
in osebe brez sredstev za preživljanje. 
Prav o teh bo tekla naša nadaljnja be-
seda. 

KDO SO SOCIALNI 
PODPIRANCI? 

Pravico do družbene denarne pomo-
či imajo tisti občani, ki so dopolnili 65 
let starosti. Tisti pa, ki so mlajši od 65 
let in so za delo nesposobni zaradi bo-
lezni ali telesne in duševne prizadeto-
sti, se jim prav tako lahko dodeli druž-
bena denarna pomoč. Občani, ki so 
sposobni za pridobitno delo, so samo 
izjemoma upravičeni do denarne po-
moči in še to samo v izrednih okolišči-
nah: če so v težkem materialnem polo-
žaju zašli v stisko zaradi smrti v druži-
ni, pomoči so deležni tudi tam, kjer je 
bolezen dolgo v hiši ali pa so imeli 
elementarno nesrečo. 

Oblike materialnih družbenih po-
moči v socialnem skrbstvu so rr.8d 
drugimi tudi denarne pomoči. Sem 
spadajo stalne denarne pomoči kot 
edini vir ali kot dopolnilni vir sredstev 
za preživljanje. Dalje denarna pomoč 
družini, začasna denarna pomoč in en-
kratna dopolnilna pomoč. 

Med vsemi socialnimi podpiranci 
prav gotovo izstopajo tisti, ki nimajo 
nobenih denarnih sredstev in so zato v 
celoti odvisni od denarne pomoči ali 
socialne podpore, kot smo jo včasih 
imenovali. Tudi njihovi otroci, če jih 
sploh imajo, niso sposobni, da bi pre-
življali starše. Nekateri otroci pa le del-

no pomagajo posredno staršem in si-
cer tako, da prispevajo določen delež 
denarja v sklad pri občinski skupnosti 
socialnega skrbstva. 

Slednje tudi zelo različno razpolaga-
jo z denarjem, ki ga namenjajo ljudem 
v stiski. Največkrat je odeja za vse pre-
kratka, zlasti v manj razvitih občinah. 
Tudi merila za dodeljevanje so zelo 
različna. 

KAKŠNI SO OBMOČNI 
PRISPEVKI? 

Ce najprej pogledamo kako dodelju-
jejo denarne pomoči v občinski skup-
nosti socialnega skrbstva v Celju, naj-
prej opazimo, da se opirajo najprej na 
mnenja socialnih komisij pri krajev-
nih skupnostih, potem predloge teme-
ljito prerešetajo in šele nato določijo 
višino enkratne ali dopolnilne denarne 
pomoči. 

Od prvega aprila dalje znaša denar-
na pomoč kot edini vir za preživljanje 
v celjski občini 3.200 dinarjev, kar je 
tudi do zdaj največ na celotnem celj-
skem območju. Tolikšno denarno po-
moč prejema v občini 165 občanov. 

Dopolnilna denarna pomoč, ki jo 
prejema 183 podpirancev pa je zelo 
različna. Najnižja je 250, najvišja pa 
2.500 dinarjev. 

Ce pa živi podpiranec v družinski 
skupnosti in mu je denarna pomoč 
edini vir za preživljanje le-ta znese 
2.720 dinarjev. 

V šmarski občini so socialne denar-
ne pomoči naslednje: občani, ki nima-
jo drugih dohodkov kot smo te, ki jim 
jih dodeli občina dobe 2.900 dinarjev. 
Oni pa, ki jim je denarna pomoč Y 
podporo pa dobe v poprečju 1.400 di-
narjev. 

Šentjurska občina dodeljuje denar-
no pomoč svojim občanom skoraj v 
isti višini kot šmarska. 2.900 dinarjev 
vsem tistim, ki nimajo nobenega dru-
gega dohodka, ostalim pa v poprečju 
1.450 dinarjev. Najmanjša pomoč zne-
se tudi 80 dinarjev. 

V konjiški občini znaša najvišja de-
narna pomoč 2.900 dinarjev za vse ti-
ste, ki jim je to edini vir za preživljanje, 
ostali pa dobe v poprečju 1.000 dinar-
jev. 

Isto vsoto je namenila svojim social-
nim podpirancem velenjska občina, 
kjer prav posebno še pazijo pri dode-
ljevanju dopolnilne denarne pomoči. 

Žalska občina je bila dolgo na repu 
socialnih pomoči. Zdaj v letošnjem le-
tu pa se je tudi držala republiškega 
kriterija in zato velja za vse tiste, ki jim 
je ta denarna pomoč edini vir za pre-
življanje 2.900 dinarjev, dopolnilna pa 
znaša v poprečju 1.000 dina^ev. 

V mozirski občini je najvišja social-
na denarna pomoč 1.800 dinarjev, do-
polnilna pa celo lahko samo 100 dinar-
jev. 

Tudi laška občina se ne more poh-
valiti z visoko družbeno denarno po-
močjo. Imajo 109 socialnih podpiran-
cev, ki dobijo podporo, če nimajo dru-
gega za preživljanje, v višini 2.117 di-
narjev, najnižja podpora pa znaša 700 
dinarjev. Valorizacijo pa imajo vsako 
leto. 

Ko smo izmerili najdaljšo in najkraj-
šo odejo družbenih denarnih pomoči v 
posameznih občinah, pri tem pa ne 
smemo pozabiti da se povsod trudijo, 
da bi bila odeja iz leto v leto bolj ela-
stična, opazimo nekaj: capljanje za hi-
tro rastočimi cenami in vsak dan draž-
jimi življenjskimi stroški. Velikokrat 
je bila že izrečena misel, ki jo podpira-
jo prav socialni delavci, ko vidijo, ka-
ko socialni podpiranci žive - da bi mo-
rale biti socialne podpore tolikšne kot 
je najnižji življenjski minimum. Ta pa 

i^uUaiKlIl ilidic; v.iuu uiuar-
jev. Tolikšna je namreč najnižja pokoj-
nina. Socialni podpiranci so v večini 
po starosti njihovi vrstniki, zato mora-
mo vsi skupaj stremeti, da bo tudi so-
cialni podpiranec izenačen z ostalimi. 
Zdaj pa, ko celo najvišja denarna po-
moč znaša 3.200 dinarjev, tega še ne 
moremo primerjati. 

ZDENKA STOP AR 

V BESEDI iN SLIKI 
TABORNIKI SO ZBOROVALI 

22. aprila 1951 je bila ustanovna skupščina Združenj 
tabornikov Slovenije, ki se je kasneje preimenovala j 
Zvezo tabornikov Slovenije. 

Na dan ustanovitve, to je 22. aprila, praznujemo vsak 
leto dan tabornikov. Letos mineva torej trideset let dele 
vanja te zveze, katere delo sloni na pridobitvah NOB ii 
aktivnem usposabljanju mladine za SLO. 

V Občinski zvezi tabornikov Slov. Konjice delujejo i 
trije odredi. Najštevilnejši in najstarejši je odred Heroj 
Bračiča iz Slov. Konjic, ki je vdihnil življenje tudi Odredi 
100 talcev s Stranic in kasneje še odredu Zelena Rogl 
Zreče. 

Vsi trije odredi so skupno praznovali dan tabornikov n, 
Stranicah. Vse navzoče je pozdravil tovariš Mile Pavlovi^ 
predsednik območne zveze in komandant TO Slavko Gro 
leger. Med kulturnim programom, ki so ga izvajali recita 
torji, plesalci in člani taborniškega ansambla, smo sei 
pesmijo »Druže Tito« spomnili na našega maršala Tita 
Starešina Vojko in načelnik Herbi sta nato podelila tud, 
diplome in praktične nagrade medvedkom in čebelican 
za 1., 2. in 3. mesto na občinskem mnogoboju. 

Prva mesta sta si delila OHB Slov. Konjice in OZI 
Zreče. 

Ob pesmi »Jugoslavija« smo zapeli in zaplesali kojo, te; 
se razšli še z večjo zagnanostjo za delo. 

FRANJA MLAKA! 

ŽIČE: -SOLARJ! URJJAJO OKOLJE 

s svojimi mladimi, pridnimi rokami urejajo učenci i 
Žičah okolico šole. Tako bo podoba od lani lepo urejene 
šole še lepša in prav je tako, saj v njej preživljajo šolarji 
vse več časa. Od jeseni bodo namreč imeli tu celodnevno 
osnovno šolo, število otrok pa se zadnja leta tudi veča. 

SPOMENIK ŽRTVAM NOB 
Na Polzeli v teh dneh precej razpravljajo o postavitvi 

spomenika žrtvam NOB v novem centru. Z akcijo je naj-
prej pričela krajevna organizacija zveze borcev, sedaj pa 
so se vključile tudi ostale družbenopolitične organizacije 
Kot so se dogovorili bo spomenik napravil znani kipai 
Janez Boljka, odkrili pa ga naj bi 2. oktobra ob krajevnem 
prazniku. 

T.TAVCAB 

ŠOLA V NARAVI 

Plod ustvarjalne domišljije kakšnega sodobnega sli' 
karja, grafika, bi pomislili ob hitrem pogledu na poslikan® 
stene pred šolskim poslopjem. Pa ni tako. Izvirne zarm^li 
so se rodile v glavah osnovnošolcev, ki pridno obiskuje]" 
likovni krožek na celodnevni osnovni šoli Fran RoS,̂  
Celju in ki f>od skrbnim vodstvom akademskega kipaO® 
Franca Purka ustvarjajo tudi takšne hkovne izdelke, ki 
vidite na fotografiji in ki po svoje prispevajo k lepen^Jl 
izgledu šolskega okolja ter k likovnemu in estetskeH^ 
razvoju bodočih - umetnikov? 

UMRLJEČkOVEK... 
Prejeli smo fotokopijo pisma, ki ga je Angela Romih, 
Straška gorca 8, Prevorje pri Celju, dne 20. aprila 
letos naslovila na Republiški odbor Rdečega križa 
Slovenije. 

Pismo obtožuje in govori o odnosu do človeka, ki je 
umrl, o odnosu, ki bi nam moral biti tuj. Zlasti nam! 

Takole je Angela Romihova, žena, zdaj vdova, na-
pisala: 

Sporočam vam, da je 8. aprila letos v Straški gorci 
8 umrl mož Vincencij Romih, rojen 24. julija 1917., ki 
je daroval kri za sočloveka kar 87-krat. 

Ob pogrebu ni dobil niti enega nageljčka, in tudi 
prošnra za prevoz so pri Občinskem odboru Rdečega 
križa Šentjur (Ivan Kolman) odklonili z raznimi izgo-
vori. Prav tako ni nihče od Krajevne organizacije 
Rdečega križa Prevorje, pomagal ob nenadni smrti, 
kaj šele da bi izrekel sožalje. 

Kot kaže, poznamo človeka le ko ga rabimo (v 
originalu je ta misel napisana z ostrejšimi besedami, 
opomba uredništva), dočim ob izgubi stopijo vsi ob 
stran. 

Tako Angela Romihova. 

Kaj pravite na vse to pri Občinskem odboru Rde-
čega križa Šentjur pri Celju in kaj pri Krajevni orga-
nizaciji Rdečega križa Prevorje in kaj pri KS Pre-
vorje? 

V uredništvu smo ob tem pismu, ne da bi ga prever-
jali, ostali brez besed. 

Umrl je človek, ki je, kot pravi njegova vdova, 87-
krat daroval svojo kri za sočloveka. Kdo ve, koliko 
življenj je pomagala reševati prav njegova kri! In 
zdaj ni bilo živega človeka, ki bi mu vrgel v odprto 
jamo rdeč nageljček, tudi v imenu vseh tistih nezna-
nih ljudi, ki jim je pomagal s svojo krvjo. 

Smo res takšni, da ne znamo reči hvala tistemu, ki 
je veliko mislil na ljudi, na sočloveka in mu veliko-
krat daroval svojo kri? 

UREDNIŠTVO 

TATVINA V ŠMIHELSKI CERKVICI 

IZGINILA KIPA 
Strokovnjaki UNZ iščejo sled 

Ko se je v nedeljo, 26. apri-
la, mežnar v cerkvi v Smihe-
lu nad Laškim, odpravljal k 
jutranjemu zvonjenju, je naj-
prej opazil, da so vrata v za-
kristijo odprta. Ob pogledu 
na stranski oltar je nato vi-
del, da glavnega kipa, svete-
ga Egidija, ni na svojem me-
stu. Praznino je nato opazil 
tudi na južni strani, kjer je 
stal kip svete Lucije. 

Izginila sta torej dva dra-
gocena kipa iz šmihelske 
cerkvice nad Laškim. Kdo ju 
je ukradel? Koga sta ti dve 
umetnini tako zamikali, da si 
je drznil krasti in s tem 
oskruniti del kulturnozgodo-
vinske celote in dragocenega 
cerkvenega imetja? 

Osemdeset centimetrov vi-
sok glavni kip stranskega ol-
tarja šmihelske cerkve, sveti 
Egidij, s škofovsko palico v 
roki, je star okoli 300 let, po-
sebno dragocen pa je zato, 
ker je bil prenešen iz nekda-

nje cerkve svetega Egidija v 
Zidanem mostu, ki so jo po-
drli leta 1808. 

Drugi ukradeni kip pred-
stavlja sveto Lucijo, slepo 
svetnico s krožnikom na ro-
kah, na katerem sta njeni 
staknjeni očesi. Tudi ta kip 
je star približno 300 let, vsak 
od ukradenih umetnin pa je 
vreden 10 starih milijonov 
dinarjev, saj predstavlja del 
bogate baročne umetnosti. 

Preiskava, ki že teče, je, za 
strokovnjake organa javne 
varnosti v Celju, gotovo trd 
oreh, saj se ob tem ropu po-
javlja vrsta vprašanj, ki jih 
bo treba razvozi jati in tako 
storilcem priti čimprej na 
sled. Ob tem pa se kar samo 
postavlja širše družbeno 
vprašanje, kako je z našo bu-
dnostjo, družbeno samoza-
ščito in organizacijo varova-
nja naših kulturnozgodovin-
skih in vseh ostalih vredno-
sti. MARJELA AGREŽ 

KRAJEVNI PRAZNIK UBOJ 
Osrednja proslava ob letošnjem krajevnem prazniku Li-

boj bo v nedeljo, 10. maja ob 10. uri na hribu Brnica nad 
Libojami. Pred tem bo ob 9. uri slavnostna seja skupščine in 
sveta KS Liboj v Domu Svobode. Na Bmici bodo pripravili 
kulturni program, v katerem bodo nastopile sekcije DPD 
Svoboda in ansambel Francija Zemeta iz Vojnika (ta bo 
poskrbel za veselo poprogramsko razpoloženje), odprli pa 
bodo tudi nov dom, ki se naj bi kasneje z dograditvijo in 
dopolnitvijo spremenil v zanimivo zbirališče ljudi, ki radi 
zahajajo v naravo. Praiznično srečanje ob letošnjem krajev-
nem prazniku (ta je 3. maja. ko je leta 1943 večja skupina 
Libojčanov odšla v partizane) bo tako na partizanski Bmici, 
kjer tudi sicer ob vsakem' prazniku zakurijo kresove in 
pripravijo priložnostne kulturne programe. V primeru sla-
bega vremena bo srečanje ob letošnjem krajevnem prazniku 
v Libojah ob isti uri v Domu DPD Svoboda. 

T. VRABL 



NEZAPOSLENI, NADURE IN ŠE KAJ 

DVA OBRAZA ENE VSEBINE 

Ničkolikokrat smo v zadnjem letu dni, 
kar smo se resneje in bolj zavzeto lotili 
reševanja nakopičenih gospodarskih 
problemov poudarili, da je naš bodoči 
gospodarski, družbeni, samoupravni in 
politični razvoj tesno odvisen od dosega-
nja ciljev gospodarske stabilizacije. Na-
loge so jasne: večji izvoz, skromnejši 
uvoz, večja proizvodnja hrane, pretehta-
na naložbena pohtika, boljše in bolj pro-
duktivno delo, smotrnejša politika zapo-
s lovanja . . . Res so že sedaj opazni dolo-
čeni razultati pri doseganju nekaterih 
omenjenih nalog, kl jub temu pa smo še 
daleč od tega, da bi lahko bili z njimi 
zadovoljni. Stabilizacija je dolgoročen 
proces, ki v svojem bistvu terja predv-
sem spremembo mišljenja, dela in rav-
nanja slehernega posameznika v naši 
družbi. Vse to pa ni mogoče doseči kar 
čez noč. To je iz dneva v dan bolj očitno. 
Tudi zato, ker stabilizacijski cilji terjajo 
vzpostavitev novih odnosov, vsakodnev-
na samoupravna in delovna praksa pa 
mnogokrat še vztraja pri starih. Tako pri-
haja ne samo do večjih težav, temveč 
tudi do odklonov, ki se ponekod spre-
vračajo celo v nasprotje začrtane poti 
gospodarskega razvoja. 

Poglejmo primer zaposlovanja in za-
poslenosti delavcev v občini Celje. 

ODMIK OD ZAPOSLOVANJA ZA 
VSAKO CENO 

t 
. Nenačrtno zaposlovanje, ki se je izra-
žalo v visoki stopnji rasti zaposlenosti (3 
do 4%) in nizki rasti produktivnosti, je v 
celjski občini resno ogrozilo družbeni 
standard občanov. To se je kazalo tako v 
problemih z otroškim varstvom, zdrav-
stvenim varstvom, v pomanjkanju sta-
novanj, v nezadovoljivi oskrbi prebival-
stva. 

Podatki kažejo, da je bilo leta 1965 v 
celjski občini zaposlenih 26.984 prebival-
cev, v letu 1970 že 28.181, v letu 1975 se j e 
to število povzpelo na 34.739 in v letu 
1980 na 39.203' Tako visoka rast zaposlo-
vanja je daleč presegla možne kadrovske 
vire v celjski občini in je temeljila predv-
sem na velikem deležu zaposlovanja pre-
težno nekvalificiranih in priučenih de-
lavcev iz drugih republik in pokrajin. To 
je tudi pomembno vplivalo na nizko kva-
lifikacijsko strukturo zaposlenih in se 
odraža v podatku, da je sedaj v celjski 
občini kar 41% zaposlenih delavcev brez 
strokovne izobrazbe ali brez končane 
osnovne šole. 

Rast zaposlenosti se je vidno umirila 
šele v lanskem letu, ko se je zaposlenost 
povečala za okoli 650 delavcev (vključno 
z zaposlovanjem pripravnikov). To je 
sovpadalo s predvideno rastjo zaposlo-
vanja za 1,5%, kot jo je določala resoluci-
ja o družbenoekonomskem razvoju obči-
ne in kot jo je predvidevala bilanca zapo-
slovanja v občini Celje. Načrtnejše zapo-
slovanje kot pomemben element na poti 
k stabilnejšemu gospodarjenju je tudi 
omogočilo, da so se v celjski občini ne-
koliko izboljšale življenjske razmere že 
zaposlenih delavcev. Že na tem mestu pa 
velja poudariti, da bi se morale življenj-
ske razmere še izboljšati, če hočemo do-
seči višjo delovno storilnost. S tem v 
zvezi bo treba spremeniti in dopolniti 
samoupravni sporazum o minimalnih 
standardih za življenjske in kulturne ra-
zmere pri zaposlovanju novih delavcev 
in tudi zaostriti njihovo izvajanje. 

PORASLO JE ŠTEVILO 
BREZPOSELNIH 

Nekontrolirana in nenačrtna politika 
zaposlovanja iz preteklih let se je v vsej 
svoji resnosti pokazala v zadnjem času, 
saj zaradi bistveno manjše stopnje zapo-
slovanja raste število nezaposlenih de-
lavcev. Pri tem sta v celjski občini (ver-
jetno pa je podobnosti najti tudi v ostalih 
občinah) očitni dve značilnosti:.prvič, da 
se veča število nezaposlenih s srednjo 
strokovno izobrazbo in drugič, da nasta-
jajo velike težave pri zaposlovanju brez-
poselnih invalidnih in drugih težje za-
posljivih oseb. Ob tem pa tudi Center za 
poklicno usposabljanje in zaposlovanje 
invalidnih oseb v Celju kadrovsko in or-
ganizacijsko ni usposobljen za strokov-
no pomoč organizacijam združenega de-
la pri pripravi pogojev za zaposlovanje 
njihovih in tudi drugih brezposelnih in-
validov. Pri tem gre predvsem za zagon 
delavnic pod posebnimi pogoji, za adap-
tacijo delovnih mest, za prekvalifikacije 
invalidnih oseb in drugo. 

In kaj pravijo podatki? Na dan 31. 3. 
1981 sta bili v občini Celje brezposelni 
302 osebi. Med brezposelnimi je 192 oseb 
ozkega strokovnega profila, (med njimi 
122 žensk), 57 brezposelnih ima končano 
poklicno šolo (od tega je 33 žensk), 38 
med njimi jih ima končano srednjo šolo 
(23 žensk), 12 jih ima končano višjo šolo 
UO žensk) in trije imajo visoko izobrazbo 
(med njimi ena ženska). Od tristodveh 
brezposelnih oseb ^ih je 111 takih, ki 
iščejo prvo zaposlitev in 159 onih, ki so 
mlajši kot 26 let. Podatki dalje pravijo, 
da je bilo na Skupnosti za zaposlovanje 
tudi 17 iskalcev zaposlitve s srednjo (10), 
višjo (6) in visoko (1) izobrazbo, ki so 
zaldjučili šolanje lani oziroma letos in se 
v tem času prijavili za zaposlitev. Od teh 
sedemnajstih mladih ljudi, ki so komaj-
da zaključili šolanje, je kadrovske šti-
pendije prejemalo pet diplomantov (dva 
ekonomista sta prejemala kadrovski šti-

pendiji v EMO in Topru, en gradbeni 
inženir v Gradisu in dva gradbena tehni-
ka v Železarni in Ingradu), štipendije iz 
združenih sredstev pa je prejemalo prav 
tako pet štipendistov. Pripomniti velja, 
da so to samo tisti iskalci zaposlitve, ki 
so se po zaključku šolanja prijavili za 
zaposlitev pri Skupnosti za zaposlova-
nje, niso pa všteti vsi tisti maturanti, ki 
služijo vojaški rok v JLA. 

SO TO NAŠE REZERVE? 
Nedvomno je na rast števila nezaposle-

nih v celjski občini vplivala smotrnejša 
politika zaposlovanja kot eden pomemb-
nih elementov za doseganje stabilnejše-
ga gospodarjenja. Žal pa se je ta »smotr-
nost« odrazila predvsem v zapiranju vrat 
novim kadrom, v odločnem odklanjanju 
novih delavcev, ne pa v boljši organizaci-
ji dela in v iskanju notranjih rezerv. Obr-
nimo torej za hip prednjo plgt medalje in 
poglejmo, kaj se skriva za njo. 

Pred dobrimi štirimi meseci, ob koncu 
lanskega leta torej, je bilo v celjskih or-
ganizacijah združenega dela, ustanovah 
in skupnostih zaposlenih skupaj 135 
upokojencev, od tega 63 v gospodarstvu 
in 72 v negospodarstvu. Ob njih pa je v 
občini zaposlenih še 92 delavcev, ki iz-
polnjujejo pogoje za polno upokojitev, 
pa tega iz različnih vzrokov ne naredijo. 
Kdaj se bodo upokojili, je torej prepu-
ščeno njihovi lastni odločitvi in volji. Iz 
opisa del in nalog, ki jih opravlja teh 227 
že upokojenih delavcev in delavcev pred 
upokojitvijo, je mogoče izluščiti ugotovi-
tev, da ti delavci opravljajo pretežno re-
žijska in administrativna dela. 

Seveda bi bilo napak in nesmiselno 
govoriti, da bi se morali vsi ti l judje uma-
kniti mlajšim kadrom. Kajti v marsikate-
rem delovnem procesu so ti l judje še 
potrebni, bodisi zaradi manjšega obsega 
nalog, ali specifičnosti delovnih opravil. 
Marsikje, kjer bi lahko isto delo in nalo-
ge brez zadrege opravljali mlajši kadri. 

pa bi morali starejši delavci oditi v zaslu-
žen pokoj. Seveda pa bi morale ustrezne 
službe ukrepati selektivno in od primera 
do primera videti, kakšna zaposlitev je 
za organizacijo združenega dela ali usta-
novo smotrnejša. 

Posebno poglavje, ki po svoje priča o 
neustrezni organiziranosti dela znotraj 
gospodarskih in negospodarskih organi-
zacij v celjski občini, pa so nadure. Če-
prav določajo samoupravni splošni akti 
jasne pogoje, na podlagi k-aterih se odre-
ja nadurno delo delavcem, presega števi-
lo nadur v posameznih organizacijah 
združenega dela vsake razumne meje. 
Poglejmo nekaj številk. V mesecu de-
cembru je celjsko gospodarstvo izplača-
lo delavcem 234,237 nadur, negospodar-
stvo pa 21.237. Absolutni rekorderji na 
tem področju so v delovni organizaciji 
Aero Celje, kjer so v decembru izplačali 
delavcem kar 65.104 nadure. Sledi Žele-
zarna Štore s 23.993 nadurami. Cinkarna 
s 7.000 nadurami in Avto Celje z 2.589 
nadurami. V gospodarstvu prednjačijo 
po izplačanih nadurah v izobraževalnih 
organizacijah: v TSC SO V decembru iz-
plačali 2.904 nadure, v Šolskem centru 
Boris Kidrič 2.340 nadur in tako naprej. 
Pri tem naj povemo, da gre pri »šolskih« 
nadurah predvsem za tiste, ki jih opravi-
jo predavatelji v oddelkih za odrasle in v 
drugih predavateljskih aktivnostih v po-
daljšanem delovnem času. Kljub vsemu 
pa je mogoče reči, da za tolikšnim števi-
lom nadur tiči tudi več subjektivnih ra-
zlogov. Objektivni je mogoče ta, da gre 
seštevek nadur, v mesec december, ko 
veljajo marsikje izredne delovne razme-
re, ko je treba začeto delo skončati. Ven-
dar pa naslednji podatek, ki velja za julij 
1980, za mesec torej, ko običajno pojenja 
huda delovna zagnanost, spodbije prejš-
njo ugotovitev. V tistem mesecu je bilo 
namreč v celjskem gospodarstvu izpla-
čanih 128.000 nadur in v negospodarstvu 
14.600. Tedaj pa resda ne tečejo nikakrš-
ne izobraževalne aktivnosti saj še redne-
ga pouka ni! Se bomo že morali strinjati 
z ugotovitvijo, da smo slabo delovno or-
ganizirani in da povrh tudi zelo slabo 
izkoriščamo delovni čas. 

VIDETI, KAJ KDO DELA 
Podatki, ki govorijo o številu zaposle-

nih upokojencev in delavcev, ki že imajo 
pogoje za upokojitev in pa podatki o šte-
vilu nadur, ki so jih izplačali v celjski 
občini v mesecu decembru zgovorno po-
vedo, da so v naših delovnih okoljih še 
velike rezerve. Pa ne samo v nas samih, 
pri našem delu, ki mora postati pred-
vsem produktivno delo, če hočemo do-
seči zastavljene stabilizacijske cilje. Re-
zerve so tudi v organizaciji dela in morda 
je ravno boljša organizacija dela najlažja 
pot k dvigu produktivnosti. V zvezi z 
vprašanji, ki so bila omenjena in ob dej-
stvu, da se zna število nezaposlenih še 
povečati, ko se jeseni vrnejo maturanti iz 
JLA, bi morali v delovnih organizacijah 
in skupnostih temeljito pregledati dela 
in naloge zaposlenih in ugotoviti, kje bi 
bilo mogoče s prerazporeditvami, dodat-
nim izobraževanjem in upokojitvami 
učinkoviteje organizirati delo in prispe-
vati k produktivnosti dela. Nenazadnje 
pa smo vsi skupaj odgovorni za to, da 
iskalcem zaposlitve zagotovimo tudi 
ustrezno socialno varnost. 

DAMJANA STAMEJCIC 

ZDENKA PIKELC; vodja kadrovske službe v Kovinotehni Celje: »V naši 
delovni organizaciji imamo pogodbeno zaposlenih devet upokojencev. V 
glavnem opravljajo takšna dela, ki ne zahtevajo poln delovni čas in so v 
glavnem zaposleni zunaj Celja. Med njimi so tri čistilke zaposlene s polovič-
nim delovnim časom v enotah v Mariboru in Nišu, dva upokojenca delata v 
trgovini v Smartnem ob Paki, v Požarevcu je zaposlen referent za narodno 
obrambo dve do tri ure na dan. Do ustrezne kadrovske zasedbe bosta svoje 
delo opravljala tudi trgovski potnik v poslovalnici v Nišu in vodja predstav-
ništva v Beogradu. V Celju pa imamo občasnega prevajalca za ruski jezik. 
Sicer pa je odšlo od januarja do danes sedem delavcev v pokoj, sedem jih bo 
šlo še v naslednjih mesecih, le en delavec je že lani izpolnil pogoje za 
upokojitev in bo tudi on letos odšel v pokoj. Kljub temu, da nas bo letos 
zapustilo petnajst delavcev, pa nimamo v načrtu večjega zaposlovanja.« 

MARULEC MARIJA, vodja kadrovske službe, Aero Celje: »V naši delovni 
organizaciji je bilo v lanskem letu opravljenih 77.264 nadur, kar je za okrog 
30.000 manj kot leto prej. Največ nadur je bilo v TOZD Kemija in TOZD 
Grafika. Razlog je v bistvenem povečanju obsega poslovanja. Proizvodnja se 
je v Kemiji povečala lani za 32 odstotkov, v Grafiki pa za 46 odstotkov. 
Nadure so opravili delavci iz neposredne proizvodnje, in sicer največ v 
proizvodnji Aero kopirnega papirja in v vzdrževanju, oboje v TOZD Kemija. 

Vzrok za tako število opravljenih nadur je v tem, da je veliko odsotnosti z 
dela, da se občasno povečajo naročila in pa sama narava dela, ki zahteva 
strokovnost in hitro ukrepanje, ker proizvodnja ne sme stati. Zato na ta 
delovna mesta ne moremo občasno zaposlovati novih delavcev z rednim 
delovnim časom in vključujemo raje delavce iz lastnih rezerv, ki to delo 
poznajo in se brez zastoja lahko vključijo v proizvodnjo. 



PRED JUTRIŠNJO UPRIZORITVIJO SHAKESPEAROVEGA HAMLETA 

PREDSTAVA, KI JO POTREBUJEUfiO 
Vsaka generacija ima svojega Hamleta 

P r e d s e d e m i n d v a j s e t i m i 
let i j e bi l n a d e s k a h c e l j s k e -
g a p o k l i c n e g a g l e d a l i š č a 
u p r i z o r j e n H a m l e t v reži j i 
D i n a R a d o j e v i č a . M n o g i m je 
o s t a l v s p o m i n u k o t o d l i č n a 
p r e d s t a v a . J u t r i z v e č e r bo-
m o n a i s t e m o d r u p o n o v n o 
v ide l i d e l o g l e d a l i š k e k l a s i k e 
in h o t e ali n e h o t e z a d e v a m o 
n a v p r a š a n j e ; k a k š n e g a Ha-
m l e t a n a m b o da l c e l j s k i gle-
d a l i š k i a n s a m b e l , V z a d n j i h 
l e t i h z n a n p o s v o j e m jugo -
s l o v a n s k e m f o r m a t u . O t e m 
j e t e k l a b e s e d a z r e ž i s e r k o 
p r e d s t a v e V i d o O g n j e n o v i č , 
s i c e r r a v n a t e l j i c o » S r b s k o g 
n a r o d n o g pozor i š t a« iz Beo-
g r a d a . 

T o je že n j e n a t r e t j a p r e d -
s t a v a v C e l j u . N a j p r e j s m o jo 
s p o z n a l i o b reži j i K o v a č e v i -
č e v i h M a r a t o n c e v in n e dol-
g o t e g a š e o b reži j i z n a n e 
p r e d s t a v e A. P . C e h o v a Tr i 
s e s t r e . S v o j e r a z m i š l j a n j e je 
s t rn i l a v n a s l e d n j e u g o t o v i -
tve : 

" K a k š e n b o t a H a m l e t ? Ž e 
J a n K o t t je de ja l , d a i m a vsa-
k a g e n e r a c i j a s v o j e g a Ha-
m l e t a . Mis l im , d a g l e d a l i š č e 
n e m o r e d a j a t i o d g o v o r o v , 
m o r a p a p o s t a v l j a t i v p r a š a -
n j a . I n č e že t o p o č n e , m o r a 
p o s t a v l j a t i v p r a š a n j a o o b č e -
č l o v e š k i h p r o b l e m i h . T a h i p 
p a s m o že pr i H a m l e t u . P r i 
naš i p r e d s t a v i se v p r a š u j e -
m o , k a j je z e n t u z i a z m o m , z 
b r e z k o m p r o m i s n o s t j o , po-
š t e n o s t j o , k a j je s s i lo m o č i in 
vo l je , ki jo v s a k a g e n e r a c i j a 
i m a - k a m vsa t a e n e r g i j a 
g r e ? H a m l e t v s e t o z d r u ž u j e , 
o z i r o m a so v n j e m n a k o p i č e -
n e v s e v r s t e n a š i h d v o m o v , 
n a š e g a o k l e v a n j a p r e d p ro-
b l e m i in t e ž a v a m i , ki j ih si-
c e r n e p r i p i s u j e m o sebi , k e r 
s e č u t i m o z a n j e p r e m a j h n i . 

D a n s k i k r a l j je p r i še l d o 
o b l a s t i n a n e p o š t e n , p o d e l 
n a č i n . U p o r n i š k i d u h , ki je 
z a v l a d a l n a d r u g i s t r a n i je 
n a š e l s v o j s i m b o l v H a m l e t u . 
T a n a j b i o p r a v i l na logo , d a 
k a z n u j e - u m o r i k ra l j a . N a 
t e j svoj i p o t i p a H a m l e t nale-
ti n a v s e p r e v e č ovir , v s e p re -
v e č k o m p r o m i s o v n a r e d i , tu -
d i s a m s s ebo j . Z a g r e š i n e k a j 

u m o r o v , k i so bili p r o t i n j e -
govi vol j i . P r e v e č s e z a p l e t e 
v igro , s t va r i p o č e n j a ho t e . 
T o z d a j n i vffč t is t i H a m l e t , 
k a k r š n e g a s m o pozna l i š e 
v č e r a j : d v o m e č m l a d e n i č , ki 
s e s p r a š u j e : »Biti ali n e bi-
t i?« N a š H a m l e t je h i t e r , in-
t e l i g e n t e n , p r e d v s e m p a ču-
s t v e n . Z a t o se p r i č n e t a v 
n j e m r a z h a j a t i č u s t v e n o s t in 
u p o r n o s t . K e r n a d v l a d a j o 
č u s t v a , n e m o r e v e č p o l n o 
s luž i t i u p o r n i š k e m u d u h u . 
H a m l e t j e v igri. V u m a z a n i 
igri. S l e d i t u d i s p o z n a n j e , d a 
n e b o n iko l i t a k k o t je H o r a -
cij , ki je n j e g o v a s e n c a . H o r a -
c i j j e vzor t o č n o s t i , z b r a n o -
sti , t u d i h l a d n o s t i . H a m l e t ni 
t a k š e n , k e r i m a p r e v e č ču -
s t v e n i h o b r e m e n i t e v . Z a t o 
o b s p o z n a n j u , d a j e v p l e t e n 
(hote) v u m a z a n o igro , o b 
s p o z n a n j u , d a j e n a n j o pri-

s ta l , d a j e p o s t a l » i d e o l o š k o 
n e v a r e n « , o s t a n e s a m s s v o j o 
s t r a s t j o d o s m r t i . 

H a m l e t je p o t e m t a k e m si-
n o n i m za s p o z n a n j e , d a v da -
n a š n j e m s v e t u p r a v z a p r a v 
n i h č e n e m o r e o s t a t i n e v t r a -
len , d a n i h č e n e m o r e s v e t a 
g l e d a t i s s t r an i , s e izogni t i 
d r u ž b e n i m h o t e n j e m in 
s p r e m e m b a m . « 

T a k š n o je r a z m i š l j a n j e re-
ž i se rke , k i jo je p r i H a m l e t u 
o d n e k d a j n a j b o l j z a n i m a l t a 
p r o b l e m , o z i r o m a H a m l e t o v 
s t a v e k : »Jaz u m i r a m . . . « in 
p o j e m ž ivega H o r a c i j a . P r e d 
n a m i je t a k o p r e d s t a v a , ki jo 
p o t r e b u j e m o za rad i č l o v e š k e 
r a z s e ž n o s t i in z a r ad i pr i lož-
n o s t i k i n a m jo n u d i : d a s e 
z a z r e m o v a s e in i z m e r i m o 
v s a k s v o j e g a H a m l e t a v seb i . 

D R A G O M E D V E D 

TITO-
REVOLUCIJA-
MIR 

Mlad i iz v s e h o b č i n 
c e l j s k e r e g i j e se b o d o 
zbra l i v p e t e k 8. m a j a o b 
t r e h p o p o l d a n v S l o v e n -
s k i h K o n j i c a h n a t e k m o -
v a n j u »Ti to -Revo luc i j a -
Mir«. O b č i n s k e k o n f e r e n -
c e m l a d i h b o d o p o s l a l e 
p o d v e s k u p i n i : p r v o bo-
d o se s t av l j a l i m l a d i iz 
o s n o v n i h šol , d r u g o p a 
m l a d i n c i iz o s t a l i h o s n o v -
n i h o rgan izac i j . T e k m o -
v a n j e b o v D o m u te r i to -
r i a l n e o b r a m b e . 

M B P 

SAVINOV SALON ŽALEC 

MALA PLASTIKA 
Ob razstavi del Vaška Četkoviča 

Te dni je v Savinovem salonu v 
2alcu (še jutri na ogled plastični 
cikel Vasilije Četkoviča-Vaška, 
poimenovan Mala skulptura, do-
bra dva ducata malih, iz železa 
napravljenih kiparskih izdelkov, 
ki avtorja nedvomno kažejo v ze-
lo dobri luči in pričajo, kako po-
memben delež v Četkovičevem 
kiparskem delu zadnjih let zaje-
ma prav mala plastika, zvrst, ki je 
bila na jugoslovanskih tleh dolgo 
potisnjena na rob kiparskih zani-
manj. Mnogokrat, dokler nam tu-
di jugoslovanski bienala male 
plastike v Murski Soboti ni odprl 
oči, smo jo razumeli bolj kot 
osnutek, kot skico brez lastnih 
vrednosti. Danes nanjo že gleda-
mo z drugačnimi očmi in jo vidi-
mo kot enakovredno, vidimo jo v 
drugačnosti njenega kiparskega 
oblikovanja, kot občutljiv sku-
pek kiparskih elementov, kjer 
začno ob konstantah mase in 
prostora pomembno vlogo igrati 
podrobnosti, igra površine, ob-
čutljivi prehodi in menjavanje 
pogledov, udrtih in izbočenih 
predelov, včasih celo barva in 
vtiskavanje različnih materialov. 

Vaško Cetkovič si v tem okviru 
široko odprtih možnosti, ki so v 
mali plastiki zaradi njene speci-
fičnosti še toliko večje, slej ko 
prej še vedno izbira tiste »prave« 
kiparske materiale, kovino, ki 
mu je še zlasti pri srcu, pa tudi 
les in kamen. Ttsto materijo, ki 
mu v pregnetenju in prilagajanju 
ponuja obUko zamišljenega ki-
parskega izražeinja in posebne 
učinke, ki jih želi v njih doseči. V 
skladu s kiparjevim nenehnim 
iskanjem, razpetem v mnoštvu 
interesov in obliko plastičnega 
rokopisa, dimenzij in detajlov, v 
razgaljanju, sredotočenju ima-
nentnih zakonitosti mase, pro-
stora in oblikovanja. Vsak Cetko-
vičev Sikel, z neverjetno naglico 
si sledijo drug za drugim, je kot 
umetno zaustavljen trenutek v 
živi težnji po novem, drugačnem, 
izzivajočem, kot stopnja garaške-
ga spreminjanju v otipljivo, kon-
kretno, pred - stoječe. 

Vaško Cetkovič je kipar, kate-
rega ustvarjanje vodi po zamota-
nih poteh h kar se da preprostim, 
brez balasta, odvečnosti in nepo-
trebne opisanosti napravljenim 
končnim pleistikam, ki včasih 
spominjajo na skelet, a so v bi-
stvu izpeljava, osredotočenja na 
bistvene, označevalne kompo-
nente izbranega motiva, ki je kot 
izziv, kako nekaj, tudi vsakdanje-
ga, običajnega, znanega, že obde-
lanega, povedati na hkrati indivi-
dualni in hkrati polnoplastični 
način. Predno sploh prime v ro-
ke kiparsko pomagalo in predno 
se sploh loti kiparskega materia-
la, prehodi postopek sestopanja, 
odkrivanja in doumljanja, pro-
ces, v katerem razčisti stalnice in 
možnosti variantne obdelave. 

V razstavljenem ciklu Mala 
skulptura prepoznavamo kon-
cept male plastike nasploh in 
hkrati posebni, individualni de-
lež Cetkovičev v prostoru te li-
kovne smeri. Avtor na osnovi 
asociativne simbolike, ki se ne 
sprevrže v nobenega od polov, ali 
le v asociacijo ali le v simbol, 
spreminja izbrano materialnost, 
tokrat železa, v novi likovni 
funkciji tako, da fizično težo na-
domesti občutek lahkotnosti, 
maso, ki bi morala po vseh zako-
nitostih težiti h tlom, razbija ri-
tem, pokončnost ali vertikalnost 
se sprevrača v valovanje površi-
ne, statičnost razkrajajo svetlob-
ni učinki. S poudarjanjem dolo-
čenih sekvenc plastične oblike, 
ki se v postopku ustvarjanja ni-
koli v svoji identiteti ne more po-
noviti, in z robovi kot nosilci no-
ve napetosti nastaja v sintezi 
upodabljajoče in interpretativne 
težnje posebna selekcijska she-
ma. V zlitju vseh elementov, 
vseh pogledov celotnega vtisa v 
prostoru, v teh relacijah uporab-
lja tudi podstavek kipa, se dogaja 
pred nami Cetkovičeva mala pla-
stika kot razgibano nizanje in 
doumljanje posebne zvrsti krea-
tivnega dejanja. 

MARLEN PREMSAK 

Zvone Agrež kot Horacij, Peter Boštjančič kot Hamlet in 
Drago Kastelic kot Bernardo. Foto: V. Berk 

MARKO ŠUŠTARŠIČ V 
VRHU NAŠEGA 
SLIKARSTVA 

Likovni salon Celje je v sodelovanju z Moderno galerijo 
Ljubljana pripravil razstavo slikarskih in grafičnih del aka. 
deniskega slikarja MARKA SUSTARSICA. Z njegovimi sta. 
rejšimi deli se je Celje soočilo že leta 1966, vendar enkratne 
priložnosti, kot je bila retrospektivna razstava v Jakopičevem 
razstavišču v Ljubljaiu in možnost izbora del za celjski raz-
stavni prostor ni bilo moč prezreti. Tako se tokrat seznanjamo 
z izborom slik in grafik od leta 1955 pa do njegove smrti leta 
1967, to je z zadnjimi tremi fazami njegovega umetniškega 
ustvarjanja. 

Predstavitev se začenja z najbolj značilnimi deli (Poplava, 
Piknik, Parada. . . ) , kjer govorimo o intimnosti, liričnosti, ero-
tičnemu nadrealizmu v najširšem pomenu - to je o viziji višje 
zakonitosti, o asociativnih oblikah igre misli, sanj in fantazije. 
Slike označuje čistost risbe in oblik, umirjene in zamolkle 
temno rjavkaste, rdečkaste in zelenkaste barvne harmonije, za 
katerimi slutimo doživetost starega holandskega slikarstva. 

2e leta 1968 je Marko Suštaršič opozoril na novo stopnjo 
slikarstva, kjer je posamezne figure osamil, jih vključil v geo-
metrijske like, jih smiselno in likovno povezal v intimno pripo-
ved naše vsakdanjosti. Čeprav se v teh letih prepletata še 
vedno oba tokova, se leta 1970 izkristalizira povsem novo 
obdobje, imenovjmo »Slikanice«. V razgibanih in barvno živih 
kompozicijah, vklenjenih v geometrične like pripoveduje o 
zakladnici spominov, dočivetij in zaznav. Ni več intimnega 
sveta, ni več lebdečih predmetov in figur z asociativno simbo-
liko, njegova pripoved postaja resnična, življenjska, njegove 
podobe so odsev sprejemanja in doživljanja bivanjskega pro-
stora, so sporočilo komunikacijskih in množičnih medijev, 
njih osebno sprejemanje in reagiranje nanje. To obdobje ozna-
čujemo s terminom psihičnega realizma, ki pa se nadaljuje še v 
nadaljnjo stopnjo razvoja. To sta zadnji dve leti, ko je Suštaršič 
stopil na pot »nove figuralike«. Iz prej slikovnega pripovedo-
vanja je izluščil vse nadrobnosti, figure je monumentaliziral in 
jih postavil v močno zeleno romantično obarvano hribovsko 
krajino. (Družina, Vrsta, Figura v belem...) . Poudarja grotes-
knost, ironičnost človeka v veličini narave. In tu je smrt preki-
nila njegovo delo. 

Prešel je najrazličnejše tokove sodobne likovne umenosti, se 
ob njih ustavljal in nam puščal mojstrsko dovršene doku-
mente, ki poleg Marija Preglja, Gabriela Stupice sodijo v vrh 
slovenskega povojnega slikarstva. 

ALENKA DOMJAN 

LIKOVNI SVET 

NOVI VIDIKI 
akademskega slikarja R. Pušelje 

Predstavitev del akademskega 
slikarja RATIMIRJA PUSELJA 
v Avli Razvojnega centra Celje, 
je prerez njegovih likovnih sno-
vanj zadnjih desetih let. Spozna-
vamo se z umetnikom mlajše slo-
venske generacije, ki si je na 
osnovi filozofskih, socioloških in 
brezkompromisnih idejnih za-
snov ustvaril sebi lasten likovni 
opus. Neusahljiva moč njegove-
ga problemskega razmišljanja je 
človek, kot osrednji vsebinski 
moment v prostoru bivalne at-

mosfere. Le-tega je Pušelja skc 
svoj likovni in filozofsko misel 
razvoj počasi iz kozmičnih si 
postavil v najintimnejši prosti 
ki ga imenujemo »dom«. 

Niz razstavljenih slik, izred-
precizno izdelanih, nam govoi. 
vsakdanjem življenju, o impres 
vznemirjajoče obtožbe naše, 
časa in življenja. Opazuje obda; 
joči svet, veliko mesto, razisku 
objekte, z intenziteto nas navaj 
da se ga zavedamo in poskušan 
z njim ustvarjati kompromis. P 
šelja slike obdeluje na impers 
nalen, nevtralen način, ne k 
mentira scene, ne napada kot 9 
cialni realisti, niti ne slavi kot i 
klamni agent. Govori preprosto 
svetu, v katerem se rodimo in 
razvijamo, govori o intimne 
pejsažu naše vsakdanjosti, o int 
rieru in mrtvi prirodi, iz katere 
sestavljeno naše življenje. 

Njegova zgodnejša dela, z izi 
revanjem močnih kontrastr 
barv, so grajena še v duhu po 
artistične umetnosti, ki pa spe 
tano prehajajo v »novi hurnai 
zem«. Iz določenega atmosf* 
skega ozadja preide v črno obi 
vano ozadje, v nesluten bizar 
prostor z vprašanjem ekološl 
ogroženosti, in v katerega v il 
zionistični projekciji postavi 
guro, £ili pa samo del nje. Gre 
oživljanje človekove eksisten* 
njegove socializacije, gre za ob 
jenje konvencionalnega prost 
ra, ki si ga človek v današnje 
času le s težavo ustvarja. 

V organizaciji slikovne povf 
ne kot celote uporablja Pušelja 
malokrat likovne efekte, kad 
pa, se pojavijo edino ekspresioi 
stični. V zadnjih letih, v ciklui 
slik »Dokumenti« operira ' 
ključno s črno-modro barvo, I 
tografsko interpretirano likovi 
projekcijo, ki je plod odlične 
poznavanja človeka, njegov' 
psiholoških, socioloških in fizi 
loških sposobnosti. Poleg po 
darjenega vsebinskega momen 
vsebujejo slike Ratimirja Pušel 
vse vrednosti umetniškega del 

ALENKA DOMJi^ 

XIV. MLADINSKI 
PEVSKI FESTIVAL 

CELJE, Od 2B. DO 31. MAJA 1981 

Mešani mlaainski zbor iz Hartlepoola v Angliji je sodeloval že na zadnjem festivalu in 
prejel bronasto odličje. V Celju jim je bilo tako všeč, da so se prijavili tudi za letošnji 
festival. 



0ATERSKO GLEDALIŠKO GIBANJE 

PESTRO IN AKTUALNO 
po 24. področnem srečanju gledaliških skupin 

od 25.-30. aprila je poteka-
jo v Gornjem gradu in Vojni-
1(U 24. področno srečanje 
giriaterskih gledaliških sku-
pin celjskega področja, ki ga 
je organiziralo področno 
^druženje gledaliških sku-
pin, ZKO Mozirje in Celje ter 
pD Gornji grad in PD F. Pre-
šeren Vojnik. V okviru sre-
čanja je svoje dosežke pred-
stavilo sedem skupin, ki so 
se zvrstile z naslednjim spo-
redom: AG Velenje se je 
predstavilo s priredbo proz-
nega besedila Bulgakova 
Pasje srce v odrski priredbi 
in režiji Janeza Starine, Gle-
dališče pod kozolcem iz 
Smartnega ob Paki je pred-
stavilo priredbo proznega 
besedila Milenka Straška 
Bližina človeka, ka te re avtor 
in režiser je Bogomir Veras, 
KUD Zarja iz Trnovelj je 
uprizorilo satirično komedi-
jo Daria Foja Sedma zapo-
ved, kradi malo manj v režiji 
Štefana Žvižeja (omenjene 
predstave so izvedli v Gor-
njem gradu), AG Železar iz 
Stor je predstavilo Ayck-
bournovo komedijo Ljube-
zen druge polovice v režiji 
Zdravka Ivačiča, OO ZSMS 
iz Vrbja je predstavila Ste-
fančeva Večna lovišča v reži-

ji Štefana Zvižeja, PD Bra-
slovče komedijo Dobričani-
na Skupno stanovanje v reži-
ji Anice Brišnik in PD Gor-
nji grad Molierovega Zdrav-
nika po sili v režiji dr. Fran-
ceta Urlepa (omenjene pred-
stave so izvedli v Vojniku). 
Zaradi objektivnih ovir je 
odpadla uprizoritev Cankar-
jevega Martina Kačurja v 
izvedbi Rečiških cim iz Reči-
ce ob Savinji in v režiji Fran-
ca Bidra, namesto katere je 
vskočila mlada skupina iz 
Vrbja z Večnimi lovišči. 

2e pogled na spored letoš-
njega srečanja kaže, da so se 
skupine večinoma lotevale 
komedij, v katerih pa so sku-
šale odkriti poleg možnosti 
za sproščeno radoživost tudi 
sporočilno pomembnejše pr-
vine satire in aktualne druž-
bene kritike. Preseneča dej-
stvo, da so se kar tri skupine 
lotile uprizarjanja proznih, 
torej nedramskih besedil. 
Vsi trije poskusi (Velenje, 
Šmartno in Rečica) so dali 
razmeroma dobre rezultate, 
gotovo tudi zaradi izrazitej-
šega avtorskega odnosa reži-
serjev, ki je bil nujen že v fazi 
izbire primernega besedila, 
še zlasti pa v fazi njegove 
predelave za oder. Pomemb-

no repertoarno osvežitev po-
menita uspešni uprizoritvi 
komedij francoskega klasici-
sta Moliera in italijanskega 
sodobnega komediografa 
Foja. Ce je skupini iz Gornje-
ga grada uspelo s poštenim 
in nenasilnim odnosom do 
besedila dokazati, da je 
Zdravnik po sili še sporočil-
no in uprizoritveno aktua-
len, je Trnoveljčanom uspelo 
s privito živahnostjo in ostri-
no gledaliških prijemov 
ustreči temperamentu in 
sporočilni večplastnosti Fo-
jeve satire. Nekoliko manj 
sporočilne aktualnosti in 
uprizoritvenih možnosti po-
nujajo besedila Ayckbourna, 
Dobričanina in Stefanca. 
Prav uspešnejše uprizoritve 
z letošnjega srečanja znova 
potrjujejo staro spoznanje, 
da je le dramaturško in spo-
ročilno sodobno ter bogato 
besedilo lahko osnova soli-
dne uprizoritve, četudi kdaj 
uprizoriteljem ne uspe dose-
či umetniške prepričljivosti 
besedila. 

Tudi letošnje srečanje iz-
pričuje, da je kakovostna 
izbira besedil in njihova odr-
ska izpeljava še vedno ome-
jena na razmeroma ozek 
krog skupin, ki so se s svo-

jim delovanjem uveljavile v 
zadnjih letih. Ni težko ugani-
ti, da gre v teh primerih za 
skupine, ki so organizacij-
sko, kadrovsko in material-
no tako trdne, da se lahko 
lotevajo zahtevnejših posku-
sov (Velenje, Šmartno, Tr-
novlje). Drugje manjka ene-
ga ali drugega ali vsega po 
malem in so zato tudi ustvar-
jalne ambicije manjše, seve-
da tudi dosežki. V takih po-
gojih so tudi presenečenja 
zares redka, pa še to ne toli-
ko v smislu vrednosti konč-
nega rezultata, ampak 
predvsem v sodobnih upri-
zoritvenih hotenjih in ure-
sničenih zamislih. Tako pre-
senečenje so letos pripravili 
mladi iz Rečice ob Savinji s 
svojo priredbo Kačurja. 

Najbolj razvito amatersko 
gledališko dejavnost imata 
trenutno občini Velenje in 
Celje, ki sta se jima prav le-
tos s kakovostjo ali vsaj z 
množičnostjo pridružili tudi 
občini Mozirje in Žalec, o mi-
nimalnem gledališkem živ-
ljenju je mogoče govoriti v 
občinah Šmarje in Šentjur, 
že kar o zastoju pa v Sloven-
skih Konjicah in Laškem. Ta 
neenakomernost v razvoju 
med občinami nalaga po-
dročnemu združenju gledali-
ških skupin in občinskim 
ZKO še veliko organizacij-
skega in strokovnega dela, ki 
postaja iz dneva v dan bolj 
nujno, če želimo odpraviti 
nekatere »bele lise« na po-
dročnem zemljevidu amater-
skega gledališkega delova-
nja. SLAVKO PEZDIR 

WIPZ FRANCE PREŠEREN 

ZADOVOUNIS PRIMERJAVO 
Uspešen nastop na tekmovanju v Švici 
; Pevci in pevke mešanega 
l^evskega zbora France Pre-
šeren iz Celja s.o z dirigen-
jlom Edvardom Goršičem 
pspešno zastopali našo zbo-, 
lovsko pesem na velikem 
mednarodnem tekmovanju 
pevskih zborov v švicar-
kem mestu Montreux. Na 
8. tekmovanju, ki je bilo od 
!1. do 25. aprila, je sodelova-
-0 petindvajset pevskih zbo-
•ov iz številnih evropskih •< 

f ržav in iz Japonske. Kot je 
a tem tekmovanju navada, 
roglasijo samo zmagovalce. 

fe, to sta bila po odločitvi 
»^ije zbora iz Berna in Hel-
^ k o v , po odločitvi poslu-
felcev pa zbor iz Budimpe-
Ke. Za vse ostale zbore bi 
|ahko poenostavljeno rekli, 
Sa so razdeljeni le med do-
bre in slabe. Naš pevski zbor 
te je uvrstil med dobre, po-

delili pa so mu tudi posebno 
častno priznanje. 

Gotovo je nastop na tako 
velikem tekmovanju, kjer so 
zbrani tako rekoč vsi, ki v 
zborovskem petju ustvarjajo 
sedanjost, za vsakega pevca 
velik dogodek, še zlasti, če 
lahko ob primerjavi z drugi-
mi ugotovi, da naša zborov-
ska pesem prav nič ne zao-
staja, celo nasprotno. Prešer-
nov zbor je bil namreč na 
tem tekmovanju eden red-
kih s sodobnim programom, 
ki so ga tudi dobro izvedli. 
Tudi poslušalci v veliki kon-
gresni dvorani, ki sprejme 
2000 poslušalcev (dvorana je 
bila ves čas polna!), so to po-
trdili z aplavzom, eden 
izmed njih, urednik glasbe-
nega časopisa iz Lusane pa 
je bil celo tako navdušen, da 
je osebno čestital pevcem k 
odličnemu programu. To je 

bila samo še ena potrditev 
pravilne programske usme-
ritve zbora k sodobni glasbi 
in k utrjevanju kvalitetne 
izvedbe. 

Glasbeno poslanstvo zbo-
ra je bilo seveda najpo-
membnejše, vendar mu lah-
ko pridružimo tudi številna 
druga spoznanja - o drugi 
deželi in njenih ljudeh. Ve-
mo, da Švica slovi po ureje-
nosti. Upravičeno. Pa ven-
dar je pri nas še lepše. Zal pa 
ne znamo ali nočemo urediti, 
izkoristiti tistega, kar nam 
daje narava. Kaj vse se da 
narediti, lepo pokaže že sam 
Montreux. Prešernovce je 
najbolj navdušilo bujno, ču-
dovito raznoliko in urejeno 
rastje, ki mu skrbna nega in 
blago podnebje ob Lac Le-
man, ki mu mi pravimo kar 
Ženevsko jezero, prija. Poleg 
urejenosti dežele pa v spomi-

nih pevcev izstopajo tudi lju-
dje, s katerimi so se srečali in 
spregovorili. Prijetni ljudje 
so bili to in kar presenetljivo 
dobro poznajo našo državo 
in način, kako živimo v njej. 

Našo pesem pa zbor ni 
predstavil le poslušalcem iz 
številnih dežel, ki so se 
zbrali V Montreuxu. Zapeli 
so tudi ob Gardskem jezeru 
v Italij i na predvečer dneva 
Osvobodilne fronte. Z revo-
lucionarno, narodno in 
umetno pesmijo so počastili 
praznik, poslušalci pa so 
njihov program, predvsem 
pa borbene pesmi, v kater ih 
so prepoznali besede Jugo-
slavija in Tito, z odobrava-
njem sprejeli. Pevsko pot 
MPZ France Prešeren lahko 
tako še enkrat ocenimo kot 
dobro, vzpodbudno in ko-
ristno. 

IVOLENA B. POKLIC 

LAŠKO: »ŠTUDENT 
IN NJEGOV PROSTI 
ČAS« 

Klub študentov občine La-
ško je ob 1. maju pripravil 
zanimivo razstavo z naslo-
vom Studerit in njegov prosti 
čas. Razstava je bila v dneh 
od 30. aprila do 3. maja v sejni 
dvorani stavbe SIS v La-

• škem. 

Delček tistega, kar študent-
je delajo v prostem času, je 
razstavljalo sedem študen-
tov, oziroma študentk, pre-
vladovali pa so pleteni izdel-
ki, makrameji, gobelini ter 
izvirni izdelki iz najrazličnej-
ših materialov. 

Otvoritev razstave Študent 
in njegov prosti čas so štu-
dentje popestrili še s krajšim 
recitalom »Ob prvem maju«. 
Razstavo in recital so štu-
dentje organizirali v okviru 
Itulturne komisije, ki deluje 
Pri Klubu študentov občine 
Laško. 

M. A. 

^ ^ ^ ^ ^ 

NAŠA BESEDA 61 - ŠENTJUR 

KULTURA NA POHODU 
Prireditve bodo tekle mesec dni 

»Naša beseda 81« se je v šent-
jurski občini pričela 25. aprila in 
bo sklenjena 25. maja. Prireditve 
dramskih skupin so letos posve-
čene 40. letnici revolucije in usta-
novitve OF. 

Kot prvi so se v Loki pri 2u-
smu predstavili člani kulturnega 
društva Ilija Gregorič iz Bistrice 
ob Sotli, in sicer z Jaro me-
ščanko. 

V nedeljo, 3. maja je bil na 
Dobju koncert moškega pevske-
ga zbora in recital kulturnega 
društva iz Kozjega. Danes opol-
dne bodo v osnovni šoli Šentjur 
odprli likovno razstavo. Kulturni 
dogodek pa bo popestrila recita-
cijska skupina društva iz Loke. 
Jutri, v petek 8. maja se bo prire-
ditev nadaljevala v Gorici pri 
Slivnici z Najlepšo rožo v izvedbi 
skupine iz osnovne šole Šentjur, 
na Planini bodo gostovali učenci 
s Ponikve z igro: Naš svet, naše 

sonce je mama. Istega dne zvečer 
bo v šentjurski dvorani koncert 
moškega pevskega zbora iz Po-
nikve. 

V Gorici pri "Slivnici bodo mla-
dinci iz OO ZSMS Prevorje v ne-
deljo uprizorili Vdovo Rošlinko. 
V petek, 15. maja bodo učenci 
COS Loka v šentjurski dvorani 
odigriili Vzornega soproga, na 
Dobju bodo gostili skupino iz 
Planine, ki je pripravila igro Mo-
dra vrtnica. Člani društev iz Dob-
jega, Ponikve in Šentjurja pa bo-
do tega dne zvečer uprizorili Ve-
čer folklore. 

Prireditve ob letošnji Naši be-
sedi se bodo nadaljevale v nede-
ljo, 17. maja v Loki pri Zusmu, 
kjer bodo Sentvidčani oživili Ka-
stelko, v Bistrici ob Sotli pa bo 
koncert ženskega pevskega zbo-
ra iz Šentjurja. 

V šentjurski blagovnici bo od 
ponedeljka, 18. maja dalje na 

ogled likovna razstava osnovno-
šolcev iz Šentjurja, v Dramljah 
pa bodo otvorili razstavo del 
učencev iz Loke in Ponikve. Na 
Ponikvi bo 19. maja nastopil Me-
dvedek Trdoglavček pod spret-
nimi prsti lutkarjev iz šentjurske 
šole. V Loki bodo nastopili tam-
buraši in folkloristi iz Dobjega in 
recitacijska skupina iz osnovne 
šole Ponikva. 

Množičnost letošnje Naše be-
sede bodo okrepili še otroški in 
mladinski zbori, ki bodo nastopi-
li 22. maja v Dramljah. Dva dni 
kasneje bo v Šentjurju koncert 
godbe na pihala in nastop odra-
slih pevskih zborov. 

Sklepna prireditev Naše bese-
de 81 bo 25. maja na Kalobju, ko 
bo skupina iz Dobjega uprizorila 
igrico Imenitni rojstni dan. Reci-
tal pa pripravljajo učenci osnov-
ne šole Kalobje. 

MATEJA PODJED 

VSTAJA NA CELJSKEM 
OBMOČJU 1941 

DEPORTACIJE 
Množične deportacije Slo-

vencev so bile eden temelj-
nih ukrepov za uničenje slo-
venskega naroda. Nacisti so 
jih imeli za temeljni pogoj, 
brez katerega ni mogoče do-
seči glavnega namena naci-
stične okupacije slovenskih 
predelov, tj. popolnega po-
nemčenja. Iz nobene druge 
zasedene pokrajine tudi niso 
izgnali tako velikega števila 
prebivalstva kot pri nas, če-
prav iz raznih vzrokov niso 
mogli v celoti uresničiti svo-
jih načrtov. 

Osnovne načrte za deporta-
cije so nacisti sestavili že 
pred »aprilsko vojno« v času 
priprav za napad na Jugosla-
vijo po 27. marcu 1941. Pri 
sestavi načrtov so imeli po-
memben delež folksdojčerji 
iz Slovenije, ki so se na poziv 
umaknili v »Tretji rajh« po 
27. marcu z lažno parolo, da v 
Jugoslaviji preganjajo nem-
ško manjšino. Celjski kultur-
bundovec Edo Paidasch je o 
svojem delu v Gradcu zapi-
sal: »1. april. Politični delavci 
iz Celja se srečujemo pri Wil-
der Mann. Vse so pritegnili h 
kakšnemu delu. Mene so po-
klicali k VoMi v Kreuzgasse. 
Sprejel me je dr. Helmut Car-
stanjen, ki ga poznam s poli-
tičnega dela v domovini. Do-
ločil mi je delo: priprave za 
politično delo v Spodnji Šta-
jerski. Sedaj vem za gotovo, 
da se nam bliža osvoboditev. 
Z veseljem in navdušenjem 
se vržem na delo. Sestavlja-
mo sezname, rišemo zemlje-
vide . . . Razpravljamo o izseli-
tvi obsavskega in obsotelske-
ga pasu.« 

Ob prevzemu oblasti šefa 
civilne uprave za Spodnjo 
Štajersko 14. aprila 1941 v 
Mariboru je Uiberreither že 
napovedal deportacije Slo-
vencev: »Hočemo to deželo 
tako pritegniti, da bi imel v 
njej prostor le Nemec in tisti 
Štajerci, ki so se leta, deset-
letja in stoletja zvesto in tova-
riško borili z ramo ob rami z 
našimi sonarodnjaki, ki so bi-
li - nam po krvi zelo sorodni 
- pripravljeni tudi v posled-
njih desetletjih hrepeneti z 
vsem srcem po priključitvi k 
Nemčiji. S temi hočemo dela-
ti. In vse drugo, moji sona-
rodnjaki, tega tudi javnosti 
ne prikrivamo, mora ven!« 

Nacisti so nameravali izg-
nati od 220.000 do 260 000 
Slovencev, izgnali pa so jih 
dejansko okoli 80.000. Osno-
va deportacij slovenskem 
Štajerskem so bile »smernice 
za izselitev tujerodnih ele-
mentov z območja Spodnje 
Štajerske«, ki jih je izdal v 
Mariboru 18. aprila 1941 raj-
hovski vodja SS Heinrich 
Himmler. 

V smernicah je Himmler na 
kratko določil naslednje: 

»1. Takoj je treba izseliti 
vse slovensko izobraženstvo. 

2. Takoj bodo z družinami 
v T c d izseljeni vsi Slovenci, ki 
so prišli po letu 1914. Z izbo-
rom je treba preveriti, ali so 
med njimi rasno posebno 
dragoceni elementi, ki jih no-
čemo prepustiti tujemu ljud-
stvu. Tiste, ki jih bodo izbrali 
pri grobem izboru, je treba 
nato poslati k osrednjemu 
vselitvenemu uradu, ki jih bo 
natančneje pregledal. 

3. Izseliti je treba tudi pre-
bivalce obsavskega pasu, ki 
obsega območje nemškega 
rajha jugozahodno od Save in 
območje okoli 20 km seve-
rovzhodno od Save. Tukaj je 
treba ravnati kot pri točki 2. 

4. Izseliti je treba tudi pre-
bivalce tako imenovanega 
obsotelskega pasu, to je ob-
močje, ki je na priloženi karti 
označeno s črto. Tudi tukaj je 
treba ravnati kot pri točki 2. 

5. Izseliti je treba tisto va-
ško prebivalstvo po vsej 
Spodnji Štajerski, ki očitno 
kaže primesi tuje krvi. Tudi 
te osebe je treba podvreči 
grobemu rasnemu pregledu. 

6. Drugo prebivalstvo, to 
je večina, ostane za sedaj v 
deželi. Po gauleiterjevih pozi-
vih bo v znamenje svoje no-
tranje pripravljenosti do 
Nemčije stopilo v Štajersko 
domovinsko zvezo. Vsak 
vstop v Štajersko domovin-
sko zvezo bo odvisen od po-
drobnejšega pregleda v 

osrednjem vselitvenem 
uradu. 

Ponavljam in povzemam: 
Skupine pri točkah 1-5 bo-

do v veliki večini izseljene do 
90 in več odstotkov. Od njih 
bo pri grobem izboru, torej 
samo na pogled, samo maj-
hen del rasno dobro ocenje-
nih prišel k podrobnejšemu 
izboru. Če bodo prebili po-
drobnejši izbor, bodo ti l judje 
oziroma družine kot rasno 
dragocene, narodnostno pa 
nezanesljive presajene v rajh, 
kjer se naj ponemčijo. 

Vse pri točki 6 omenjeni 
del prebivalstva pa je treba 
podvreči podrobnejšemu 
izboru. Tu bo primer, da bo 
od 90 do 95 odstotkov Nem-
cev ali pa popolnoma sposob-
nih za ponemčenje. Iz krvnih 
in političnih rcizlogov bo od-
klonjen le majhen del, ki ga 
bo treba izseliti, kot je to pre-
dvideno pri točkah 1-5.« 

Za izvedbo smernic je bil 
nato v Mariboru ustanovljen 
preseljevalni štab, ki ga je vo-
dil komandant varnostne po-
licije in varnostne službe SS-
Standartenfiihrer Otto Lur-
ker. Sef civilne uprave za 
Spodnjo Štajersko pa je usta-
novil »Urad pooblaščenca dr-
žavnega komisarja za utrjeva-
nje nemštva«, katerega nalo-
ga je bila najprej upravljanje 
imovine deportiranih Slo-
vencev in naseljevanje Nem-
cev, pozneje pa tudi deporta-
cija nekaterih skupin Sloven-
cev, ki so jih nacisti razglasih 
za sposobne za ponemčenje, 
in od leta 1942 dalje tudo so-
rodnike pcirtizanov in ustre-
ljenih telcev. 

Piše: 
JOŽE VURCER 

Otto Lurker, komandant 
varnostne policije in var-
nostne službe na Spodnjem 
Štajerskem, vodja preselje-
valnega štaba, eden pogla-
vitnih krvnikov slovenske-
ga naroda. 



DPD SVOBODA CELJE 

HARMONIKARJI mOUSILI 
Vodstvo je prevzela Marija Založnik 

Nedvomno je harmonikar-
ski orkester celjske Svobode 
že nekaj let ena izmed najde-
lavnejših sekcij. 

Tudi letošnji koncert, ki je 
bil v sredo 29. aprila v Naro-
dnem domu, je bil doživetje 
za vse, ki radi poslušajo to 
glasbo. V programu je sode-
loval orkester s svojimi soli-
sti - učenci celjske glasbene 
šole. 

2 e prejšnji dirigent Albert 
Završnik je v svojem nekaj-
letnem delu vnesel veliko 
novosti v orkester.' Pred-
vsem novo zvočnost s katero 
je osvojil pot do poslušalca. 
Celoten zvočni spekter zani-
mivih in dobro izbranih 
skladb orkestra je tokrat 
celjskemu občinstvu pred-
stavila članica tega orkestra 
Marija Založnik, ki je po od-
hodu prejšnjega dirigenta 

prevzela mesto za dirigent-
skim pultom. 

Orkester je svoj koncert 
delil na dva dela. V prvem 
delu je dirigentka predstavi-
la skladbi polni španskega 
melosa, menjajoče se ritmi-
ke in novih disonanc A. Got-
za - Rapsodija Andaluzija, J. 
Draeger - Španske skice. 
Hora staccolo, solist Zoran 
Kolin. Vsekakor ta dela za-
htevajo poleg ritmične tudi 
izredno muzikalno obdela-
vo. Dirigentki pa se je to 
predvsem zaradi dobrega 
obvladovanja partitur in si-
tuacije, posrečilo. K dobri 
muzikalni obdelavi skladb 
pa je nedvomno pripomogel 
tudi sodoben in kvaliteten 
pouk harmonikai-jev na celj-
ski glasbeni šoli. V celotni 
interpretaciji je orkester diri-
gentki lepo sledil. 

Drugi del sporeda je bil 
lahkotnejši, dobro naštudi-
ran, ki je zadovoljil tudi ne-
koliko manj zahtevnejše po-
slušalce. Dirigentka Marija 
Založnik je orkester vodila 
avtorifativno s primernimi 
dirigentskimi gibi. 

Kje iskati odgovor za kva-
litetno rast, ki raste in leta v 
leto v orkestru? 

Odgovor je enostaven. V 
izredni muzikalnosti vsake-
ga člana orkestra, v večlet-
nem delu v atmosferi oseb-
nega prijateljstva in glasbe-
nega razumevanja ter skupni 
pripadnosti pri tem delu. 

Ob koncertu pa resnično 
ne smemo pozabiti tudi neu-
mornih organizatorjev, ki z 
izredno zavzetostjo in svojim 
delom pomagajo orkestru 
navzgor. 

A. Z. 

CELJE: KORAK ' 
NAPREJ V 
VARSTVU 
OKOLJA 

Veliko, skoraj preveč 
aktualnih vprašanj se je 
zvrstilo na enaintridese-
tih ločenih sejah zborov 
celjske občinske skupšči-
ne, v torek, 5. maja. Zato 
danes le nekaj osnovnih 
misli in ugotovitev. 

Poročilo o delu sloven-
skih delegatov v zveznem 
zboru zvezne skilpščine 
je opozorilo, da bo treba 
razširiti delegatsko bazo 
in vanjo bolj kot doslej 
vključiti tudi občinske 
skupščine. 

Ocena izvajanja druž-
benega plana občine v 
lanskem letu - uvodno 
poročilo je na s k u p n e m -
zasedanju vseh zborov 
posredoval predsednik 
izvršnega sveta Venče-
slav Zalezina - je izzvene-
lo bolj kot opozorilo, ka-
ko naprej, da bi delali bo-
lje. 

Poročilo o uresničeva-
nju družbeno in samou-
pravno opredeljene ka-
drovske politike in razvo-
ju kadrovske dejavnosti v 
občini je potrdilo, da bo 
treba na tem področju še 
veliko napraviti, Hidi v 
strokovnem pogledu. 

Razprava o izvajanju 
družbenega dogovora o 
varstvu okolja je priznala 
uspehe, ki so bili doseže-
ni. Navzlic temu nalog ni 
zmanjkalo, še zlasti v ti-
stih sredinah, kjer so do-
slej naredili premalo. Bo 
treba opozoriti na odgo-
vornost? 

Priznanje uresničeva-
nju programa drugega sa-
moprispevka v občini in-
potrjeno stališče, da bo 
treba s takšnimi solidar-
nostnimi akcijami v obči-
ni nadaljevati tudi v pri-
hodnje. M. BOZIC 

JEZIKOVNO 1 
fiAZSOpiŠČE 

ZAKAJ NE DOMAČE IME 
V Delu z dne 11. decembra 1980 je bila objavljena Tanjugovj 

Nahajališče plina pod Jadranom. V tem članku so zapisali kra. 
ime Pula. Zanima me, ali se zavestno odrekamo obliki Pulj ali 
šlo le za spodrsljaj pri prevodu. To vprašujem zato, ker nisem za 
le tega primera, temveč že dalj časa opažam, da imajo tisk, rac 
televizija kar najraje obliko Pula. 

Tu gre za naša domača imena krajev, rek, vod ipd. zunaj n; 
narodnostnega področja. Taka imena so še Reka, Benetke, 
Oglej, Videm, Dunaj, Gradec, Pariz, Varšava, Praga (od rek 
Donava) ipd. Pridružimo jim lahko še imena na našem narod 
nem območju zunaj Jugoslavije, npr. Trst, Gorica, Celovec, Bt 
Vsa ta imena imajo tudi drugojezične podobe: Pula, Rijeka, Ver 
Roma, Aquileia, Udine, Wien, Graz, Pariš (izgovori pari), \ 
zawa. Praha ipd., pa Trieste, Gorizia, Klagenfurt, Villach ipd 

Do podomačenih imen je prišlo zato, ker so kraji, ki jih nosijc 
sprejeti v slovenski predstavni svet, in je bilo naravno, da so c 
domačo obliko, primerno dobi, ko so prišli v naš jezik. Ta ime; 
torej del naše kulturne in politične zgodovine in so nam ko 
kulturno izročilo dragocena sama na sebi; zato jih tudi ohranjan 
ne spodrivamo z vzporednicami, ki jih imajo v drugih jezikih. E 
in še belj so nam pri srcu slovenska imena prvotno (ali še 
slovenskih naselbin, kot so Gorica, Gradec, Celovec, Beljak, T 
In kar žali nas (in boli), če kdo - dostikrat tudi nevednosti - reč 
je bil v Villachu ali v Gorizii, namesto v Beljaku ali Gorici. 

Upajmo, da je oblika Pula namesto Pulj le prevajalski spodrslj 
Pulju je bila svojčas vojaška mornariška postojanka, v kateri je 
tudi veliko Slovencev, zato je ta beseda podomačena. Tudi 
Cankar je pisal svoja pisma iz Pulja, ne iz Pule. Ostanimo tor< 
tem imenu in pri vseh takih, kot smo jih omenjali zgoraj. Navst 
nje je tudi pri vseh drugih narodih tako! 

ZREČE: REVIJA GLASBENIH ŠOL 
Učenci glasbenih šol od prvega do desetega razreda, s 

sti, komorni ansambli in orkestri bodo nastopili v sobote 
10. uri dopoldne v kul turnem domu v Zrečah. Revijo glas 
nih šol pripravlja glasbena šola iz Slovenskih Konjic, na j 

•pa bodo poleg Konjičanov nastopili tudi učenci iz Ce 
Radeč, Šentjurja, Šmarja, Velenja in Žalca. 

Pokrovitelj velike glasbene prireditve mladih je Kova 
industrija Unior iz Zreč. 

M 

RECITATORJI NA TŠ 
Mladinsko kulturno-umetniško društvo Tehnik iz TS i 

Ije je lani zmagalo na 5. festivalu recitacijskih in drams 
skupin gradbenih polskih centrov Jugoslavije v Reki. 

j e društvo postalo letošnji gostitelj 6. srečanja, ki bo jutr. 
maja ob 16. uri v telovadnici Tehniške šole v Celju. 

M 

SLOVENSKA POLITIČNA EMIGRACIJA 

V državni skupnosti naj se ustvari po demokratični poti 
posebna srbska enota, ki bo na demokratičnih osnovah 

združila ves srbski narod na njegovem nacionalnem ozem-
lju«; isto načelo naj velja tudi za Hrvate in Slovence. V vseh 
federativnih enotah naj imajo narodi možnost v širokih 
samoupravah zadostiti svojim posebnim pokrajinskim, go-
spodarskim, kulturnim, socialnim in drugim zahtevam in 
interesom. 

Kongres je odločno obsodil akcijo KPJ, ki se skuša 
polastiti oblasti in je povzročila državljansko vojno ter s 
tem oslabila odporno silo naroda okupatorju. Obsodil je 
tudi AVNOJ in pozval KPJ, naj se - kot vse druge skupine 
- podredi osvobodilni vojni in splošni narodni disciplini. 

Ko je nekaj dni prej v posebni izdaji Slovenskega poroče-
valca (1. IV., 28 a, decembra 1943) Boris Kidrič v članku 
»Zgodovinski zbor v Jajcu« komentiral drugo zasedanje 
AVNOJ, je dejal, da je Jugoslavija dobila svoje pravo in 
resnično zakonodajno ter izvršno telo, svoj pravi in re-
snični parlament, ki v vsakem pogledu ustreza potrebam 
narodnoosvobodilnega boja, pristni demokraciji in volji 
jugoslovanskih narodov. Drugi zgodovinski sklep AVNOJ 
je sklep o federativni ureditvi Jugoslavije, ki prvič zako-
nito potrjeno jamči popolno enakopravnost narodov in še 
trdneje cementira njihovo slogo in enotnost. Tretji zgodo-
vinski sklep je tisti, ki odvzema vse pravice bivši jugoslo-
vanski vladi v Londonu oziroma Kairu. Londonski be-
gunci, ki so aprila 1941 izdajalsko prepustili narode Jugo-
slavije in državo na milost in nemilost okupatorju, ne samo 
da z ničimer niso pomagali narodnoosvobodilnemu boju, 
marveč so iz strahu pred prebujenim jugoslovanskim ljud-
stvom temu zabodli nož v hrbet in postali organizatorji 
petokolonstva in sodelovanja z okupatorji. Kralj je soodgo-
voren za vse protinarodne in protidržavne zločine begun-
skih vlad in njihovega »vojnega ministra« Draže Mihajlo-
viča. Kralj je imenoval te vlade in Mihajloviča. Kralj in dvor 
sta postala zastava narodnih izdajalcev doma in v inozem-
stvu. Poleg kraljevega znaka nosijo, na primer., slovensko 
belo in plavogardisti nemški kljukasti križ. AVNOJ je torej 
ugodil potrebam boja, ko je kralju prepovedal vrnitev v 
državo. 

Toda vrnimo se k domobranstvu. 
Domobranci so kajpak za svoje delo prejemali plačo in ta 

je prihajala (skupaj z vsem drugim vojaškim materialom) iz 
nemškega žepa. Nemci so s svojo znano natančnostjo začeli 
voditi o tem kartoteke od 1. januarja 1944. 

Nečesa fpa Nemci domobrancem vendarle niso dajali in 
zaradi tega so slednji po malem godrnjali. Kljub temu da so 
se namreč domobranci borili z ramo ob rami z Nemci, si 
nikakor niso mogli priboriti kakega vojaškega odličja, za-
kaj nihče ni predvidel take možnosti. 

»Ker so se domobranci borili skupaj z nami, je iz njiho-
vega moštva večkrat prišel glas, zakaj naši dobivajo odliko-
vanja, oni pa ne,« je po vojni med zaslišanjem izjavil SS 
general in višji policijski in SS vodja Envin Roesener. 

Gauleiter Rainerje menil, da bi morali imeti domobranci 
svoja odlikovanja, in je naročil Roesenerju, naj pripravi 
glede tega ustrezen predlog. To je to sporočil Leonu Rup-
niku, ki je dal narediti nekaj vzorcev. Sivolasi general se je 
po daljšem razmišljanju odločil, da bi podeljeval dve vrsti 

odlikovanj, ki bi ustrezala nemškemu železnemu križu in 
križu za vojne zasluge. 

Za vojaške osebe si je zamislil odlikovanje v obliki malte-
škega križa z meči. Na sredini bi bila slovenska kokarda s 
kranjskim orlom. Imel bi tri stopnje in bi se nosil po vzoru 
nemškega železnega križca. Za civilne osebe bi bil malteški 
križ (prav tako s kokardo in z orlom) brez mečev. Tudi to 
odlikovanje bi imelo tri stopnje in bi se nosilo podobno kot 
nemški križec za vojaške zasluge. 

Kaže, da je bila zadeva z odlikovanji za domobrance zelo 
zanimiva, saj si je poleg Rupnika omislil svoje predloge 
tudi Rainer in jih odnesel v OKW (Oberkommando der 

Wehrmacht) v Berlin, toda spomladi 1944 je nemško vr-
hovno poveljstvo njegove osnutke zavrnilo. Pač pa so odo-
brili, da lahko domobrancem podeljujejo nemške ranjen-
ske značke (podeljevali so jih za rane, dobljene v boju), in 
sicer pod enakimi pogoji kot nemškim vojakom. Značke so 
bile bronaste, srebrne in zlate. Prve je podelil domobran-
cem Roesener 20. aprila 1944 ob zaprisegi. Šele poleti tega 
leta pa je vrhovno poveljstvo nemške vojske iz Berlina 
poslalo odredbo, da lahko domobrancem podeljujejo tudi 
nemška odlikovanja za zasluge v boju, in sicer pod enakimi 
pogoji kot nemškim vojakom. 

V praksi je bilo to takole: domobranske enote so pošiljale 
predloge domobranskemu' organizacijskemu štabu, ki jih 
je posredoval Roesenerjevemu štabu. Ta je o predlogu 
razpravljal in primerjal dejanje, za katero je bilo predla-
gano odlikovanje, z vojaškim poročilom o boju, v katerem 
se je predlaganec odlikoval. Če so Nemci menili, da je 

predlagani domobranec vreden odlikovanja, je Roese 
podpisal ukaz o podelitvi. 

Včasih pa so predlagali posamezne domobrance za o 
kovanja tudi nemški komandanti - bodisi tisti, ki so po 
Ijevali nemškim enotam, bodisi tisti, ki so operativno di 
vali v domobranskih enotah. Tak predlog so Nemci pos 
najprej domobranskemu organizacijskemu štabu, kijei 
ral preveriti, ali niso morda tudi oni že poslali istega pi 
loga. Tako so se Nemci s svojim tradicionalnim občutk 
za natančnost izognili nepotrebnemu dvojnemu d^lu. 

Od poletja 1944 so podeljevali odlikovanja komandi 
enot s primerno slovesnostjo, Roesener pa je drugič pod> 
domobrancem odlikovanja (prvič je delil le ranjeni 
značke) ob njihovi drugi prisegi 30. januarja 1945. 

Koliko odlikovanj so si prislužili domobranci za sv 
zvestobo v službi Nemcev? 

»Čisto natančnega števila ne bi znal povedati, vem pa 
je bilo podeljenih precej odlikovanj. Podelil sem okoh 
železnih križcev druge stopnje in približno 400 križce\ 
vojne zasluge. Ranjenskih značk je bilo veliko,« je re 
Roesener med zaslišanjem. 

V dnevih pred dokončnim porazom pa na odlikova 
nihče ni več mislil. Ljudje, ki niso imeli zaradi svoje 
sodelovanja z Nemci in predtem z Italijani čiste vesti, 
mrzlično tuhtali, kako bi se rešili v zadnjem trenut 
Kljub temu da so do zadnjega javno govorili, kako 
Nemčija zmagala, so sami zase dobro vedeli, da je 
izgubljeno. Poraz Nemcev je tudi njihov poraz. 

Razen če... in tu je še vedno pri nekaterih vendarle ti 
iskrica upanja. Če namreč Slovenijo zasedejo zahodni 
vezniki in če bi se z njimi dalo kako pomeniti. 

General Leon Rupnik je aprila 1945 v Ljubljani di 
nekaterim predstavnikom meščanskih političnih strai' 
da se lahko v primeru prihoda zahodnih za-^znikov gli 
tudi zamenjajo. Na njegovo mesto lahko stopi »demok 
tično sestavljen odbor«, ki zaveznikom dopove, da je ; 
Rupnik samo njegov »figurant, ki je bil primeren za ; 
nemške okupacije«. Dejal je, da je prepričan, da bi ; 
zavezniki, če pridejo, razumeli položaj in bo z njimi h 
delati, kot pa je lahko on z Nemci. Izrazil je prepričanje, 
bodo tudi pustili domobranstvu vzdrževati red. 

To je bila izjemno divja kombinacija, ena tistih, ki' 
lahko porodijo zgolj v glavah obupancev, a če nič druge | 
je dobra ilustracija položaja ljudi, ki bodo kasneje sest; 
Ijali po vsem svetu raztreseno slovensko politično emig ' 
cijo. i 

Ampak tudi take nemogoče rešitve so se nekaterim zd ' 
mogoče in dr. Pestotnik je ob prizadevanju, da jim odhi ; 
joči Nemci izroče tudi težko orožje, s katerim bi iS ; 
vzdržali do toliko zaželenega prihoda zahodnih zaveznik ; 
dejal: »Vzporedno s tem mora iti politična akcija! PravO I 
sno je treba opozoriti Anglo-Američane, da nismo več kO \ 
boracionisti... Treba jim je dopovedati, da nismo reakC I 
da smo prava demokracija.« 

Medtem ko bi se skupaj z Nemci do zadnjega trenut i' 
borili proti narodnoosvobodilni vojski, zavezniški arrrV ( 
torej, bi poskušali s »politično akcijo« sekundo do dvai^ | 
stih s saltom čez glavo pristati v tem istem zavezniški I 
taboru, proti kateremu so se prav do zadnjega boje^' 1 
skupaj z Nemci! [ 



PRISRČNA 
HVALA! 

Čutim dolžnost, da se vam 
zahvalim za čudovito lep 
izlet na morje. 

Vem, da je beseda hvala 
preskromna za vso vašo 
skrb, pa tudi primernih be-
sed ne najdem, da bi poveda-
la, kako smo vam vse iz srca 
hvaležne in vas nikoli ne bo-
mo pozabile. 

Vi, iz uredništva, ki tudi 
sicer veliko potujete, si ne 
morete misliti, kakšno doži-
vetje je takšen izlet za kmeč-
ko žensko, ki je skoraj vedno 
doma. 

Ko sem izpolnjevala an-
ketni list, sem napisala, da 
kmečka žena ni in nikoli ne 
bo enaka delavski ženi. Zdaj 
pa vem, če bi bilo več tako 
dobrih in plemenitih ljudi, 
kot ste vi v uredništvu, bi 
bilo tudi za kmečko žensko 
marsikdaj lepše. 

Prisrčna hvala vsem, ki ste 
nam omogočili ta izlet, po-
sebno pa vam, ki ste nas 
spremljali, imeli z nami po-
trpljenje, nas razveseljevali 
skozi celo potovanje in se ni-
ste sramovali preprostih 
kmečkih žen^k. 

Hvaležno vas pozdravlja 
. skupaj z Morovtovo in Pavlo 
Ivane 

LOJZKA ZIMSEK 
iz Buč 

UREDNIŠTVO: Ali smo si 
to zahvalo v resnici zasluži-
li? Res pa je, lotili smo se 
izletov, da bi tudi kmečkim 
ženskam pripravili kakšen 
dan drugačen od tistega, ki 
ga preživi doma. Kaže, da 
smo uspeli. In ob vašem ve-
selju je tudi naše! 

DVA DNI 
ŽIVLJENJA 

Zelen šopek s Crvenega 
otoka je že ovenel, spomini z 
izleta sto kmečkih žensk na 
morje pa Še živijo. 

Čeravno pozno se iz vsega 
srca zahvaljujem vsem, ki 
ste organizirali prijeten izlet 
na morje. 

Bilo je enkratno. Sicer pa 
se tistega, kar smo doživeli v 
dveh dneh, sploh ne da opi-
sati. To moraš doživeti! 

Pozdravljam vse, zlasti pa 
ekipo v drugem avtobusu. 
Bili ste nepozabni! 

FANIKA ANTLOGA, 
Ložruca pri Žalcu 

UREDNIŠTVO: Saj nam 
ne boste zamerili, ker smo 
vaše pismo objavili navzlic 
temu, da ste pripisali, naj 
tega ne storimo. Toda, te 
vaše besede so morale priti 
na časopisni papir. Resnič-
no smo veseli in ponosni, da 
ste se imeli z nami in na 
izletu lepo, nepozabno. 

ŠE TU IN TAM PO 
CELJU 

Cma točka, ki bije v oči 
slehernemu človeku, ki hodi 
po začetku Ljubljanske ce-
ste. Na začasnem parkirišču, 
čez cesto pri Naurodnem do-
mu, so že dolga leta ruševine 
od bomb porušene stavbe. 
Zakaj so ti kamni še zdaj na 
tem mestu? Ce gre za zgodo-
vinski spomenik, bi jih mo-
rali primerno zaščititi in ure-
diti, ne pa pustiti, da jih pre-
rašča grmovje in zelj. Ni še 
dolgo, ko so se po teh ruševi-
nah vzpenjali otroci, baje so 

Jih pregnale kače, ki so se 
vgnezdile v to kamenje. 

Tu je bila nekoč mestna 
mitnica - Ljubljanska vrata 
- ki je poslovala še nekaj let 
pred prvo svetovno vojno. 
Na mitniški hišici je bil vzi-
dan kamnit grb Celjskih gro-
fov, ki ga danes vidimo ob 
vhodu na prvem poslopju ob 
začetku Ljubljanske ceste. 
To hišo je sezidal Pokojnin-
ski zavod pred zadnjo vojno. 

Skrajni čas je, da bi ta pro-
stor uredili! 

Se vedno je narešena uso-
da hiše še. 20 v Zidaniškovi 
ulici. Stavba je v obupnem 
stanju. Razpada tudi proče-
lje in njegovo kamenje že pa-
da na pločnik. Ali niso lastni-
ki zgradb dolžni vzdrževati 
pročelja? Zakaj tega na last-
nikov račun ne stori občina? 
Hiša bi bila primerna za 
kakšnega obrtnika. Vseka-
kor hiša št. 20 v Zidanškovi 
ulici kliče po ureditvi! 

De. ERVIN MEJAK 

UREDNIŠTVO: Pripom-
be, ki ne potrebujeko ko-
mentarja. Kaj pravite na to 
pri Občinskem komiteju za 
urbanizem i n varstvo oko-
lja? Že v naprej hv5l2 ?a 
odgovor in pojasnilo! 

CE 645-38 
Oglašam se zdaj, ko je za-

čel veljati Odlok o ureditvi 
cestnega prometa v naseljih 
občine Celje (Uradni list 
SRS št. 34). Upam, da odlok 
ne bo samo mrtva črka na 
papirju, ampak, da bo v pra-
ski prispeval k večji varnosti 
in prometni ureditvi v Celju. 
Zato pa si moramo prizade-
vati vsi! 

Toda, precej Celjanov je, 
ki so požvižgajo na promet-
na določila. Naj navedem sa-
mo nekaj primerov: 

V Cankarjevi ulici že 4 (šti-
ri) mesece (pisano ob koncu 
aprila 1981., opomba ure-
dništva) »parkira«, oziroma 
stoji bel AMI registerska št. 
CE 645-38, in to v coni, kjer 
je parkiranje časovno omeje-
no z urami! Že štiri mesece 
(in več, opomba uredništva) 
stoji v središču mesta na naj-
bolj prometni ulici osebni 
avto. Na n jem se je nabralo 
že veliko prahu in umazani-
je, razen tega odžira parkirni 
prostor drugim, ki se pripe-
ljejo v mesto po nakupe. 

Tako postavljam vpraša-
nje, komu so namenjene par-
kirne ure, če lahko nekdo šti-
ri mesec parkira na istem 
mestu?! 

Omenil bi tudi pešce in ko-
lesarje. Pešci (ne vsi, opom-
ba uredništva) prečkajo ce-
sto, kjer jim je všeč in ne 
ozirajo se na prometna pravi-
la in semafore. Med kršitelji 
je največ mladih. 

Prav tako je na cesti veliko 
kolesarjev s pomanjkljivo 
opremljenimi kolesi. Veliko-
krat vidimo, kako se tudi na 
majhnem pony kolesu vozita 
po dva, da drugi stoji na prt-
ljažniku itd. Le malo je 
bržčas kolesarjev, ki vedo, 
da bomo morali imeti zdaj na 
zadnjem blatniku rdečo od-
bojno lučko, ki bo gorela po-
noči. Kako pa je s prednjimi 
lučmi in kako se obnašajo 
kolesarji, kadar spreminjajo 
smer vožnje? 

Zato predlagam vsem, ki v 
Celju in občini skrbijo za 
varnost prometa, da izvedejo 
akcijo >»i>ešec in kolesar v 
prometu.« Verjetno je prete-
klo že precej časa, odkar je v 
Celju pešec ali kolesar plačal 
mandatno kazen, ker ni upo-
števal uveljavljenih pravi]. 
Ce je miličnikov za takšno 
delo premalo, bi morala na 
pomoč priti občinska straža, 
tudi mihčniki-študenti, saj je 
na dlani, da imajo miličniki 
največjo avtoriteto med ude-
leženci v prometu. 

Razen tega bi morali pešce 
opozoriti, da ne stopajo na 
cesto nenadoma, da ocenijo 
razdaljo in hitrost vozila, ki 
se približuje prehodu za peš-
ce. In še posebej - kadar iz-

stopajo IZ avtobusa, naj preč-
kajo cesto vedno za avtobu-
som. 

In še to: nekaj več pa bi 
morali storiti tudi za vzdrže-
vanje cest. Redno bi morali 
krpati »udarne« jame, ki so 
prave pasti za kolesarje, mo-
toriste in avtomobiliste. 

VOJKO POTOČNIK 
UREDNIŠTVO: Očitno ze-

lo dobro poznate razmere 
na naših cestah. Da, saj ste 
zapisali, da ste inštruktor. 
Glede amija sprašujemo 
TOZD Javne naprave in tu-
di, kako je z delom parkir-
nih ur in kako z nadzorom 
pri parkiranju tam, kjer te 
ure so. 

Zaradi ostalega se v celo-
ti strinjamo z vami, zato 
podpiramo vaš predlog o 
akciji »pešec in kolesar v 
prometu.« Kaj, ko bi to po-
budo prevzel svet za pre-
ventivo in vzgojo v cestnem 
prometu? 

ZAKAJ MOLK? 
je naslov sestavka v 14. št. 

NT, v katerem uredništvo 
omenja aktualno vprašanje, 
ki ga je načel v 9. štev. NT 
Jože Jure skupaj z 261 pod-
pisi staršev. 

V tem vprašanju jc nega-
tivno ocenjena urejenost kri-
žišča Mariborska cesta z Uli-
co frankolskih žrtev in naka-
zana potreba po semaforju 
za pešce, ki bi ga vključevali 
pešci sami. 

Naj takoj v začetku omeni-
mo, da ne gre za molk, ome-
njen v NT pod narekova-
njem, ampak gre za začeto 
razpravo o nekaterih proble-
mih iz tako odgovornega po-
dročja, da posreden dialog 
preko časopisa le težko dose-
že vsestransko zaželjeno 
sporazumevanje. 

To je tudi eden izmed ra-
zlogov, da je SO leta 1976 v 
43. členu in sedaj v 42. členu 
odloka o ureditvi cestnega 
prometa v naseljih v občini 
sprejela določbo, s katero 
občani v KS spremljajo pro-
metno ureditev na svojem 
območju in v ta nameil ob-
činskemu upravnemu orga-
nu, pristojnemu za promet, 
posredujejo tudi preko KS 
predloge za različne vrste 
ukrepov v prometu. Le-ta 
vsak predlog ali zahtevo 
prouči z endko polno odgo-
vornostjo ne glede na to, ali 
če je predlog podala ena sa-
ma oseba, skupina ljudi, or-
ganizacija združenega dela 
ali drugi. ^ 

To-velja tudi za oceno in 
predmetni predlog v NT št. 
9, kakršen pa je bil v razširje-
ni obliki že pred časom po-
sredovan in dan v razpravo s 
strani KS Hudinja in osnov-
ne šole Hudinja, ki spadata 
hkrati med najbolj aktivne 
činitelje na področju sprem-
ljanja prometne problema-
tike. 

Ce gledamo na stanje var-
nosti pešcev v občini kot ce-
loto, lahko ugotovimo, da je 
to stanje zadovoljivo (tudi 
omenjeni prehod), le za ne-
katere posamezne primere, 
oziroma odseke pa velja, da 
so kritični. S polno odgovor-
nostjo pa lahko trdimo, da se 
OKS zelo trudi, da glede na 
omenjene možnosti postopo-
ma vztrajno in po vrstnem 
redu nevarnosti izboljšuje 
pogoje za ve t j o varnost peš-
cev, pri čemer tudi ni izklju-
čena možnost ureditve ome-
njenih semaforjev. 

Posebno je OKS pozorna 
do površin, kjer se gibljejo 
otroci. To je tudi jasno, saj so 
otroci v prometu neprera-
čunljivi, z mislijo odsotni, 
miselno živijo v drugem sve-
tu od odraslih; kar je za odra-
slega resno, je lahko za otro-
ka smešno oziroma mu po-
meni celo užitek ali zado-
voljstvo. 

To dejstvo je povod za po-
svečanje posebne varnosti 
otrokom, saj predstavlja vsa-
ko najmanjše gibanje vozila 
zanje določeno nevarnost. 
Na te nevarnosti moramo 

otroke nenehno opozarjati in 
to predvsem z vzgledi in jih 
pripravljati na pravilno ob-
našanje za čas, ko se bodo 
gibali v prometu kot odrasli 
nezaščiteni ljudje. 

Varnost pešcev, če ni pod-
hodov, je možno povečati s 
semaforji, če so ti pa morajo 
biti postavljeni z upošteva-
njem določenih kriterijev, 
vendar pa se moramo spri-
jazniti z dejstvom, da sema-
forji niso vsesplošno zdravi-
lo za vse prometne probleme 
pri gibanju ptScev, 

Tudi ta ugotovitev je po-
vod za določanje obveznosti 
odraslih do otrok, saj bi se 
morali odrasli v dejanjih re-
dno kontrolirati in spraševa-
ti, če napravijo dovolj za var-
nost, kot npr.: 

- ali dajemo odrasli otro-
kom s svojim vedenjem v 
prometu dober zgled? 

- ali odrasli upoštevamo 
nerazsodnost in raztresenost 
otrok ter se do njih temu pri-
m e m o vedemo? 

- ali smo starši začeli pra-
vočasno (ca. 3,3 leti) s pro-
metno vzgojo otroka in mu 
skušali privzgojiti način 
vključevanja - vstopanja na 
vozne površine (iz pregle-
dnih in nepreglednih povr-
šin, tudi pred prehodi za peš-
ce, soočenje z vozniki, privz-
gajanje dejstva, da najkrajša 
pot ni vedno najvarnejša, 
itd.), 

- ali so otroci pripravljeni 
na pot v šolo (izurjeni za ra-
zločanje hitrosti vozil, sezna-
njeni z načinom soočenja z 
vozniki, z načinom nakazo-
vanja z roko za predvideno 
prečkanje in najkrajšo potjo 
prečkanja, s točno določeno 
potjo od doma do šole, z na-
činom hoje po cesti - ob vo-
zišču, ipd.), 

- ali oblačimo otroke pra-
vilno v živo obarvane obleke 
in Eili z živo barvo označuje-
mo predmete, ki jih nosijo s 
seboj otroci, da bi bili na ta 
način za voznike bolje vidni. 

Se večjo varnost otrok pa 
se skuša doseči z uvedbo po-
sebnih šolskih avtobusov ali 
z drugimi avtobusi za prevoz 
V šolo. Pri tem pa se še ve-
dno poraja vprašanje, ali 
smo izurili oziroma piipravi-
li otroke za vožnjo z omenje-
nimi avtobusi? 

Namenoma smo navedli 
nekaj pogojev, ki bistveno 
vplivajo na varnost naših 
otrok in če strnemo te ugoto-
vitve lahko zaključimo, da je 
»semafor na poziv« le en 
člen (v določenih primerih 
celo vzporedni) v verigi fak-
torjev varnosti. 

Poudariti moramo, da je 
vključitev obstoječih sema-
forjev na križišču Maribor-
ske ceste in Ulice frankolov-
skih žrtev, v tem času, ko je 
promet pešcev in seveda tu-
di otrok dokaj občasen in 
minimalen, iz prometnega 
stališča neopravičen. 

OKS - kot upravljalec se-
maforiMcije pa ima še vedno 
predvideno dopolnitev teh 
semafonev na način, da bi 
delovali dva do tyi-krat na 
dan po ca. 1/2 ure takrat, ko 
gredo otroci iz šole na avto-
bus, vendar, ko bodo podani 
za to tehnični in finančni po-* 
goji- Komite za urbanizem 

in varstvo okolja 
UREDNIŠTVO: Hvala za 

odgovor in pojasnilo. Torej, 
zadeva, ki je že dolgo znana 
in v preučevanju, zato je 
škoda, da dejstva, ki ste jih 
navedli v današnjem pi-
smu, niste na primeren na-
čin posredovali šoli, kraja-
nom in drugim že prej. Tudi 
hitrost reakcije je po-
membna. 

IMATE ČAS? 
NAPIŠITE KAJ ZA 
NOVI TEDNIK 
ALI 
RADIO CELJE! 

PRIREDITVE-: 
MUZEJ REVOLUCIJE 

Muzej revolucije je odprt vsak 
dan razen ponedeljka od 9. do 12. 
ure in ob sredah tudi popoldne 
od 14. do 17. ure. Obiskovalci si 
lahko ogledajo stalno zbirko. 

POKRAJINSKI MUZEJ 
Pokrajinski muzej je odprt 

vsak dan razen ponedeljka od 9. 
do 12. ure, v sredo pa tudi od 14. 
do 16. ure. Obiskovalci si lahko 
Ogledajo stalno arheološko raz-
stavo, rimski lapiasrij in stalno 
razstavo, ki prikazuje kulturno 
zgodovinsko zbirko. 

LIKOVNI SALON 
V Likovnem salonu je do 9. 

maja odprta razstava slikarskih 
in grafičnih del akademskega sli-
karja Marka Sušteršiča, v pone-
deljek, 11. maja pa bo otvoritev 
razstave likovnih del akadem-
skega kiparja Toneta Lapajneta 
pod naslovom »Barjanska zem-
lja«. Razstava bo odprta do 26. 
maja vsak dan od 9. do 11. ure in 
od 16. do 19. ure. 

NARODNI DOM 
V ponedeljek, 11. maja, bo ob 

19.30 v Narodnem domu koncert 
Celjskega godalnega orkestra. 

ZDRAVILIŠČE 
DOBRNA 

V avli novega hotela razstavlja 
likovna dela Niko Ignjatič. Raz-
stava bo odprta do 23. maja. 

RAZVOJNI CENTER 
V avli Razvojnega centra bo do 

10. maja odprta razstava likovmih 
del akademskega slikarja Riti-
mirja Pušelje. 

RAZSTAVA V 
KOMENDI 

V počastitev 40-letnice vstaje 
jugoslovanskih narodov bodo v 
razstavnem salonu Komenda na 
Polzeli odprli danes ob 16. uri 
razstavo Karel Destovnik Kajuh. 
Razstava bo odprta do 14. maja, 
pripravil pa jo bo Muzej revoluci-
je i2 Celja. 

SLOVENSKO UUDSKO 
GLEDALIŠČE 

Petek, 8. maja ob 19.30: Shake-
speare: HAMLET. Premiera. 
Premierski abonma in izven. 

Sobota, 9. maja ob 19.30: Sha-
kespeare: HAMLET. Sobotni 
abonma in izven. 

GOLOVEC 
V ponedeljek, 11. maja ob 20. 

uri organizira 2^vod Golovec Ve-
liko revijo brazilske noči v pesmi 
in plesih. Predprodaja vstopnic 
j t v tajništvu dvorane Golovec in 
v TTG - Zeieznl^ka postaja. 

KINO VOJNIK 
V kinodvorani v Vojniku bodo 

v soboto, 9. maja ob 19.30 in v 
nedeljo, 10. maja ob 17. in 19.30 
predvajali ameriški film Lovec 
na jelene. 

A I E Ž U R S T V A 

ZDRAVSTVENI DOM 
Dežurstva med tednom: po-

možni zdravnik od 14. do 20. ure, 
glavni zdravnik*od 15. do 6. ure 
naslednjega dne. Ob sobotah je 
dežurni zdravnik od 15. do 12. 
ure naslednjega dne, ob nedeljah 
od 12. ure do naslednjega dne do 
6. ure zjutraj, ob praznikih pa je 
dežurstvo od 7. ure do naslednje-
ga dne do 6. ure zjutraj. 

CEUSKE LEKARNE 
Do sobote, 9. maja do 12. ure 

dežura lekarna Center v Staneto-
vi ulici, nato prične z dežurstvom 
lekarna na Tomšičevem trgu. 

TRGOVINE 
V tednu od 4. do 9. maja dežura 

samopostrežba SOČA v Staneto-
vi ulici vsak dan do 20. ure, od 11. 
do 16. maja pa dežura samopo-
strežba CENTER v Cankarjevi 
ulici. 

VETERINARSKA 
POSTAJA 
Neprekinjeno dežurstvo. 

CELJE 
Rodilo se je 93 dečkov in 87 

deklic. 

S.MAPJE 
Rodili sta se 2 deklici. 

SLOVENSKE KONJICE: 
Rodili so se 3 dečki in 1 de-

klica. 

POROKE 
C E U E 
Poročilo se je 29 parov od teh 

Franc ROVSNIK iz Celja in Giu-
seppina MAUCERI iz Villafran-
ca Sicula, Italija. 

Zlato poroko sta praznovala 
Leopold SKET in Vida iz Celja. 

ŠMARJE 
Poročilo se je 11 parov. 

SLOVENSKE KONJICE 
Poročili so se Edvard BRU-

MEC iz Polskave in Zdenka RE-
BERNAK iz Petelinjeka, Darko 
PETELINSEK iz Kranja in Ceci-
lija ZADNIKAR iz Predvora, Mi-
lan PECL iz Frankolovega in Ma-
rija SAJTEGEL iz Zeč, Srečko 
NAPOTNIK iz Tepanja in Milena 
FURMAN iz Blata. Branimir RE-
BERNAK iz Zbelove gore in Jo-
žica MLAKAR iz Spodnjih Laž, 
Vid STANTE iz Verpet in Angela 
SOREC iz St. Slemen, Janez 
FURMAN iz Prežigala in Ana 
POLH iz Podob, Milan SEVN-
SEK iz Dola pri Hrastniku in Jo-
žica KOPRIVNIK iz Celja. 

CELJE 
Umrli so: Danijel ZELIC, 44, iz 

Laškega, Stanislav HOJAN, 65, 
iz Prebolda, Jožefina FIDER-
SEK, 70, iz Celja, Rudolf VA-
NOVSEK. 85, iz Dobrne, Jadviga 
GRILC, 61, iz Klanca, Alojzij 
STRMČNIK, 61, iz Mozirja, An 
ton SMOLE, 84, iz Celja, Franc 
PODREPSEK, 75, iz Šmarja, 
Marta CESTNIK, 32, iz Laškega, 
Jože HORJAK, 75, iz Pečovja, 
Ana PADE2NIK, 79, iz Laškega. 
Ivan Jamšek, 71, iz Zagorja ob 
Savi, Olga OBREZ, 43, iz Zabu-
kovice, Franc ZL02NIK, 59, iz 
Sp. Doleča, Franc STRNISNIK, 
80, iz Žalca, Josipina DECMAN, 
79, iz Šmarja, Jože GOLE, 59, iz 
Laškega, Terezija GRIL, 86, iz 
Ponikve, Marija SEVSEK, 59, iz 
Razgorja, Marija R02MANEC, 
68, iz Sevnice, Ivan GAJSEK, 85, 
iz Celja, Ana DIVJAK, 81, iz Ce-
lja, Anton MAJCEN, 81, iz Tmo-
velj pri Socki, Marija DO-
BRAVO, 76, iz Celja, Uršula VO-
DEB, 73, iz Žalca, Jožef SEVC-
NIKAR, 66, iz Celja, Maks SKOF, 
80, iz Celja. 

ŠMARJE 
Umrh so: Stanislav MURKO, 

50, iz Laš, Slavka SKODA, 67, iz 
Vojskega, Albin HALER, 69, iz 
Osredka pri Podsredi, Jožef 
GROBIN, 60, iz Rogaške Slatine, 
Anton GAJSEK, 76, iz Šmarja. 

SLO\'ENSKE KONJICE 
Umrli so: Anton GOSAK, 60, iz 

lit, Stanislav VISNAR, 8, iz Slo-
venskih Konjic. 



ZABELEŽKE IZ KS MEDLOG PRI CELJU 

Njihovo geslo je: kar zmoremo i 

Krajevna skupnos t Med-
log. Sliši se doka j odmaknje-
no, pa vendar ni tako, saj se 
stara naselja prepletajo z no-
vimi in kmet i j ske površine z 
asfaltnimi. Obsežna krajev-
na skupnos t je v zadnj ih le-
tih močno spremeni la svojo 
podobo in zaenkrat še nič ne 
kaže, da bi se razvoj ustavil 
ali povsem obtičal. Le tu in 
tam se vse prerado zatakne, 
tarnajo krajani , ki z nejevoljo 
gledajo zlasti na odseke luk-
njast ih in prašnih cest. Da, 
veliko bo t reba še postoriti v 
tej krajevni skupnost i , ki je 
zaradi nepos redne bližine s 
Celjem tako zelo svojstvena. 

J e kmeti jska, je industr i jska, 
z malo t ruda bi lahko bila 
tudi izletniška. Ima svojo šo-
lo in vrtec. Ima tudi Svoje 
probleme. A ima tudi ljudi, 
ki se na v^sakem koraku zav-
zemajo za hitrejši razvoj svo-
je skupnost i , v katero bi radi 
pritegnili tudi mnoge na no-
vo prisel jene krajane, ki bo-
do pr ipadnost d o kra jevne 
skupnost i pridobili sčasoma. 

En dan v krajevni skupno-
sti Medlog, med krajani, je 
bil seveda "premalo, da bi na-
drobno in na tančno spoznala 
ravnico, na kateri 533 ha živi 
2050 krajanov. S pričujočimi 
vrst icami pa \|p»n bom ven-

darle naslikala neka j vsakda-
njih utr inkov iz njihovega 
dela in življenja. 

OBMOČJA KS 
Zanimivost kra jevne 

skupnos t i Medlog je tudi ta, 
da jo delita na dvoje kar dve 
močni cestni prometni žili in 
še železnica povrhu. Včasih 
zaradi take svoje razdeljeno-
sti kar težko enotno zadiha, 
kar se zrcali še posebno pri 
kakšn ih skupno načrtovanih 
akcijah. 

In katera so ta območja? 
Ljub l janska cesta in ulice ob 
n je j tvorijo nekako zaključe-
no enoto. Prav tako Lava 
skupa j z Ložnico in Ronko-
v o . ulico. J ed ro kra jevne 
skupnos t i sestavljata Med-
log in Babno. Z izgradnjo ve-
rižnega bloka ob Ljubl janski 
cesti je nastalo novo, četrto 
območje . 

V krajevni skupnos t i se ta-
ko kar napre j ubada jo s pro-
b lemom, kako vsa ta štiri po-
dročja med seboj čimbolj po-
vezati, kajt i le v enotnost i vi-
dijo uspehe za skupa j načr-
tovane akcije. S t ruk tura kra-
janov je resnično tako pe-
stra, tako zelo različna, da bo 
najbrž t reba vložiti še veliko 
t ruda, kadar bo šlo za kakš-
no vsldajevanje mnen j , miš-
l jenj iri želja. 

PISANA DRUŠČINA 
Težko je v kakšni krajevni 

skupnost i srečati tako pisa-
no druščino delovnih organi-
zacij ali tozdov na tako ome-
jenem prostoru. Samo v in-
dustr i jski coni je devet de-
lovnih kolektivov: Obnova, 
Nivo, Cestno podje t je , In-
grad-mehanizacija, Ingrad, 
Gozdno gospodarstvo. Elek-
trosignal in Tkanina. 

Posejani levo ali desno ob 
prometn ih žilah pa so še: 
Oprema, Slovenijales, Avto 
Celje, Mlekarna, Vrtnars tvo 
Hmezad, Ingrad IGM Med-
log, Biro servis Mladinske 
knjige. Kmeti jski šolski cen-
ter, osnovna šola Slavka 
Šlandra in VVZ Anice Cer-
nejeve. 

Družbo pa jim dela še 15 
zasebnih obrtnikov. Med nji-
mi sta tudi 2 gostilni - pri 
Čulk in pri Janič . Ključavni-
čarsko obrt imata Drame in 
Kravanja. Hribernik, Blazin-
šek, Rojnik in Bornšek so 
avtoprevozniki. J anez 
Ocvirk ima avtoličarstvo. 
Anton J a n e je e lektromeha-
nik. Biro servis ima Dominik 
Grobelnik, Malči Grobelnik 
pa dela usluge iz področja 
usn ja rske dejavnosti . Majda 
Žličar ima frizerstvo. Pc-lGg 
naštet ih pa sta v krajevni 
skupnost i še dve vrtnariji. 

KJE J IH Č E V E U ŽUL I? 
Na področju komuna lne 

ureditve, bi sledil odgovor. 
Res je, da so v krajevni skup-
nosti z združenimi močmi, s 
prostovoljnim delom in tudi 
s prostovoljnimi prispevki 
že mars ika j naredili in se lo-
tili prenekatere p o m e m b n e 
akcije, a še ni vse tako, kot bi 
radi. Ceste v krajevni skup-
nosti so zelo obremenjene , 
tako asfal tne kot makedam-
ske. Po nj ih dan za d n e m vo-
zijo težki tovornjaki , pa tudi 
zima vsako leto prispeva 
svoje. Mnogi odseki še čaka-
jo na že zdavnaj obl jubl jeno 
asfal tno prevleko. Krajani 
negoduje jo nad luknjami v 
asfaltu in nad prahom, ki se 
"dviga s cest. V svoje plane 
kar naprej vpisujejo proble-
mat iko cest, ki jo je treba od-
praviti. Čas pa prinaša vse 
več razpok in tudi višje cene, 
tako da se zdi cilj včasih kar 
nedosegljiv. 

V načrt del za letošnje leto 
so si zapisali tudi postavitev 
pokri t ih avtobusnih postaja-
lišč. Tudi telefonska govoril-
nica v s t rn jenem delu nase-
lja postaja nuja. P redvsem 
pa želijo ohraniti čimveč ze-
lenih površin in zato bodo 

skrbeli za ure janje zelenic. 
Sa j lahko prav taka krajevna 
skupnost , ki leži tik ob one-
snaženem mestu , s svojimi 
zelenimi in kmet i jskimi po-
vrš inami »napaja« mesto s 
hrano in čistim zrakom. 

Trgovina v krajevni skup-
nosti Medlog pa je tista, ki je 
še do pred nedavnim močno 
burila duhove krajanov. 
Zda j se je vihra vendarle po-
legla. Odločeno je, da bo 
Center v nas lednj ih mesecih 
pričel graditi t rgovino za ve-
rižnim blokom ob Ljubljan-
ski cesti. 

O PLAVI LAGUNI 
Na račun modrega kolosa, 

vpetega v krak med cesti in 
železnico, je bilo povedano 
že neka j pikrih. Čez 1000 lju-
di živi v m o d r e m bloku, Ce 
odmisl imo man j še proble-
me, (v upan ju , da jih bodo 
izvajalci del nekega dne ven-
darle odpravili), ostane eden 
večjih v obliki parkirne gne-
če na dvorišču, ki je pravza-
prav cestišče. Menda bo ne-
kega dne rešen tudi ta pro-
blem . . . In ko bo zrasla še 

»zvočna zavesa« ob c* 
menda tudi h r u p ma 
obeh pr imer ih nam f 
ne le to, da potrpežl; 
kamo. No, m e d t e m p; 
ko oživili delo hišne 
prave in jo bolj speli z 
no kra jevno skupnos 
sedaj so prizadevanja 
na v glavnem pri v 
k ra jevne skupnost i , 
t rudi popestr i t i delo 
svetov v plavi laguni 
novo priseljeni krajai 
bolj spoznali svojo kr 
skupnost , prejemajo, 
seveda tudi vsi ostali, 
ne izdaje bil tenov in 
maci j Rdeči mlin. Za 
buci jo in vsebino po 
mladi s k u p a j s KK S: i 

i 

NA PIŠEKOVI KM ' 
v predprazničnem 

dnevu sem se ustavi 
pred domači jo kmeta 
šeka. Seveda sem ga 2 
sredi kmečk ih opravil 
zdaj ne zmanjka. Na 
vel ikem posestvu gosj 
ta sama z ženo. Ob nj 
stejo 4 otroci. 

Vrtec Anice Černejeve ob Ljubljanski cesti je velUf 
predvsem pa za malčke, ki v njem preživljajo bret^' 

Morda bo okolje ob zgodovinskem Joštovem mlinu kmalu bolj urejeno, kar si želijo tudi 
številni obiskovalci, ki jih ob obisku ranima zgodovina mlina. 

Kmet Ivo Pišek pred spominsko ploščo na kateri je zapi-
sano, da sta hiša in bližnja okolica dajali varno zatočišče 
borcem NOB. 

Vrtnarici Štefka Uranjek in Antonija Vrečar pri delu v rastlinjaku. V celjskem vrtnar-
stvu so se preusmerili v gojenje okrasnih rastlin. 



les, ne odlašajm na jutri! v krajevni skupnosti Medlog si želijo, da bi k delu in aktivnostim pritegnili kar največ 
novih krajanov iz Ingradovega verižnega bloka. 

Ivo je kooperant Kmetij-
ke zadruge Celje in s koope-
[oitskimi odnosi, pravi, je 
lidovoljen. Nekaj skrbi mu 
ovzroča pomanjkanje 
metnega gnoja. Kmetija je 
ismerjena v živinorejo. 
Na pročelju Pišekove hiše 

i pripeta spominska plošča, 
a kateri je zapisano: Ta hiša 
K bližnja okolica so dajali 
»točišče borcem za svobodo 
letih NOB. Ploščo je vzida-
I terenska organizacija ZZB 
fOV. 
»Da«, je povzel besedo Ivo. 

Težke čase smo prestajali in 
e bi zdržali, če si ne bi po-
lagali. Ranjence 5mo skri-
ali na podstrešju in zanje je 
krbela cela družina. Neka-
Jri se nas še sporniniajo ir. 
as včasih obiščejo.« 

ZNAMENJU CVETJA 
Kar 3 vrtnarije premore 

rajevna skupnost. Dve sta v 
rivatni lasti, tretja je Hme-
idovo vrtnarstvo, ki se raz-
rostira na prostoru ob 
ljubljanski cesti, kjer je tudi 
^e t i j sk i šolski center. Tu 

je zaposlenih 100 ljudi. Zem-
ljo obdelujejo na 30 ha. 80 
arov zemljišč je pod steklom. 
Sprva se je vrtnarstvo ukvar-
jalo z zelenjadarstvom, zdaj 
so se preusmerili v proizvod-
njo okrasnih rastlin. In še ne-
kaj je, kar ne gre pozabiti. 
Kolektiv tesno sodeluje s 
krajevno skimnostjo. 

Vrtnarici Štefka Uranjek 
in Antonija Vrečar sta tisto 
dopoldne pod stekleno stre-
ho pleli lončnice. . . 

Res je krajevna skupnost 
Medlog v znamenju vrtnarij. 
Obiskala sem tudi Marijo 
Debenjak. Celjani jo dobro 
poznamo že celo vrsto let. 67-
letna Marija je vzljubila zem-
ljo in vsa ji je predana. Že od 
leta 1936 prihaja na celjsko 
tržnico. Pri delu na vrtnariji 
ji pridno pomaga posinovlje-
nec Slavko. Le nad letošnjim 
mrazom se huduje Marija, 
saj je napravil škodo tudi 
njej. 

KJE PA JE MLIN? 
Joštov mlin. Le kdo ne 

pozna tega visokega, samot-
nega poslopja z v nebo štrle-
čim dimnikom, ki je viden 
daleč naokoli. Mlin je baje 
mlel že za časa celjskih gro-
fov. Sprva ga je gnala Ložni-
ca, kasneje parni stroj in na-
zadnje elektrika. 

V tem poslopju je bilo 31. 
decembra 1939 in 1. januarja 
1940 partijsko posvetovanje, 
ki je prišlo v zgodovino kot 
II. konferenca KPS. 

O teh dogodkih je bilo že 
toliko napisanega, da se zdi 
bolj prav, če sežemo v seda-
njost in prihodnost mlina. 
Kaj se mu obeta? V spomin-
ski knjigi je ničkoliko podpi-
sov in pripisov obiskoval-
cev. Največ je otrok, ki jim 
zna Darinka Joštova na tako 
svojstven, samo njen način, 
pripovedovati o zgodbah iz 
mlina. Z okorno otroško pi-
savo je Andrejka nekoliko 
razočarana napisala: Kje pa 
je mlin? Seveda. Mlin v otro-
ški domišljiji lepo klopota 
ob bistrem potočku in take-
ga si želijo otroci tudi videti. 
Vode danes ni več ob mlinu, 
pa čeprav se Joštovi nemalo-

krat z nostalgijo spominjajo 
blago šumeče Ložnice. In tu-
di Jpštovi, kot mala Andrej-
ka razmišljajo o tem, da bi 
bilo vendarle prav spet »pog-
nati« mlin. Predvsem pa bi 
morali okrog njega ustvariti 
drugačen ambient. Dalo bi 
se ga napraviti turistično za-
nimivejšega. Mnogi obisko-
valci so v knjigo upravičeno 
zapisali, da je spominska so-
ba lepo urejena, okolje mlina 
pa ne zasluži pohvale. Spo-
menik, kakršen je Joštov 
mlin, si zasluži lepo urejeno 
okolico, kamor bi radi priha-
jali mladi in stari. Morda bi 
se napotili peš iz mesta po 
novo asfaltirani pešpoti, ki jo 
je tolikokrat prehodil Fr^njO 
Vrunč. Morda bi pot poime-
novali Vrunčeva steza? 

Ivanka Zavšek, tajnica KS 
Medlog: »Delo na tako raz-
nolikem terenu kot je naš, ni 
lahko. Krajane iz različnih 
območij si prizadevamo med 
seboj kar najtesneje poveza-
ti. Treba je znati prisluhniti 
mnogim njihovim željam in 
težavam. Najbolj me veseli, 

. da se v delo vključuje vedno 

več mladincev. Akcij se lote-
vamo skupaj in skupaj se ve-
selimo uspehov.« 

Vinko Andolšek, predse-
dnik sveta KS: »Ena naših 
zadnjih uspelih akcij je iz-
gradnja povezovalnega vo-
dovoda z Lopato in Ostrož-
nim. Ker je delo na terenu 
obsežno, smo aktivirali, in to 
dokaj uspešne, območne od-
bore in sodelujemo skupaj z 
njimi. Največ sivih las nam 
povzroča komunala, pa tudi 
financiranje krajevne skup-
nosti.« 

Danilo Bregar, sekretar 
izvršnega odbora KK SZDL: 
»Naša krajevna konferenca 
dobro dela, zlasti še tedaj, ko 
gre Z3 skupne, usmerjene ak-
cije. To naše delo se zrcali 
tudi v aktivnostih posamez-
nih sekcij in odborov. Se po-
sebej velja izpostaviti priza-
devnost sekcije za kulturo in 
za kmetijstvo. Zdaj se pri-
pravljamo na akcijo NNNP.« 

Mirko Manfreda, predse-
dnik ZZB NOV: »Organiza-
cija šteje 67 članov. Povpreč-
na starost je 65 let in razum-
ljivo je, da vsi borci niso več 

aktivni. Večina pa si vendar-
le prizadeva, da bi po svojih 
močeh pripomogla k razvoju 
krajevne skupnosti. Tesno 
sodelujemo z družbeno poli-
tičnimi organizacijami v kra-
jevni skupnosti.« 

Ivan Grobelnik, predse-
dnik KO RK: »Pred organi-
zacijo RK stojijo zdaj, v času 
pred akcijo NNNP pomemb-
ne naloge in dolžnosti. Sicer 
pa skozi celo leto skrbimo, 
da so začrtane naloge vestno 
uresničene. Organiziramo 
zbiranje starega papirja in 
oblačil in poskrbimo za sta-
rejše krajane. Naša organiza-
cija šteje zdaj 650 članov.« 

Franc PadjaVefšek, pred-
sednik gasilskega društva: 
»Gasilsko društvo Babno je 
slavilo lani 60-letnico obstoja 
in delovanja. Jubilej bomo, 
upam, počastili v letošnjem 
letu, saj lani ni bilo vse nared 
za slovesnost. Adaptirali 
smo gasilski dom in tudi z 
gasilnim avtomobilom se ne 
moremo ponašati. Star je že. 
Društvo šteje 19 članov, vanj 
pa bi radi pritegnili zlasti 
mlade.« 

Alojz Anžič, tajnik gasil-
skega društva: »Lahko re-
čem, da smo ena najaktivnej-
ših organizacij na terenu. Ko 
smo adaptirali gasilni dom, 
smo se še posebej izkazali s 
prostovoljnim delom. V ob-
novo doma smo vgradili 
3000 delovnih ur. Letos smo 
posredovali pri dveh požarih 
- v Selcah in na Humu. V 
domači krajevni skupnosti 
nam na srečo ni bilo treba.« 

Tone Dimnik, predsednik 
OO ZSMS: »Precej mladih 
nas živi v tej krajevni skup-
nosti. Aktivno nas dela kakš-
nih 30. Lani smo se lotili šte-
vilnih akcii in nil^Gli ae Stoji-
mo ob strani, ko gre za kakš-
no delo, naloge ali akcije v 
domači krajevni skupnosti. 
K svojemu delu bi radi pri-
tegnili mladince iz »lamel«. 
Se bolj bi bili uspešni, če nas 
bi bilo več.« 

Drago Skale, referent za 
IPD: »Mladi smo si zadali 
nalogo, da bomo o dogodkih 
v domači krajevni skupnosti 
kar najbolje obveščali sokra-
jane. To nam zaenkrat kar 
dobro uspeva z izdajo skup-
nih biltenov. Aktualne vesti, 
dogodke in obvestila nati-
snemo in jih raznosimo do 
vsakega gospodinjstva. Kra-
jani nas v tem podpirajo.« 

Krajevna skupnost Med-
log. Veliko je še dogodkov, 
utrinkov in problemov, ki bi 
jih še veljalo zapisati na teh 
dveh straneh, a za vse ni bilo 
prostora. To nas zavezuje, da 
se bomo v tej primestni kra-
jevni skupnosti še kdaj ogla-
sili in o njej kaj napisali. Ob 
tako živahni in pestri dejav-
nosti, ki se tod odvija, bo še 
veliko priložnosti. Morda bo 
prva ob postavitvi temeljne-
ga kamna za novo in težko 
pričakovano trgovino! 

'tev za krajevno skupnost, 
Poldne. 

Martin Brežnik in Ivan Pavlovič pri delu ob robni furnirki v delovni organizaciji 
Oprema, ki je s sodelovanjem kar najtesneje povezana s krajevno skupnostjo. 

Zapisala in slikala: 
MATEJA PODJED 



/Z OBISKA ČLANOV SLOVENSKEGA IZVRŠNEGA SVETA 

VEČ IN CENEJE IZ ZEMUE! 
Poudarek tehnološki rasti in produktivnosti v kmetijstvu 

Zadnji pogovori delegacije 
izvršnega sveta SR Slovenije 
v Celju, ki jo je vodil predse-
dnik Janez Zemljarič, so dali 
problemom agroživilstva, 
predvsem hitrejšemu razvo-
ju kmetijstva in pridelova-
nju hrane celo večjo pozor-
nost, kot je bila v pripravah 
predvidena. Pogovorov se je 
z ostalimi člani slovenskega 
izvršnega sveta udeležil tudi 
pred.sednik republiškega ko-
miteja za kmetijstvo, gozdar-
stvo in prehrano Ivo Ma-
renk. 

Zaradi že omenjene pozor-
nosti in aktualnosti ppvze-
mamo nekaj glavnih poudar-
kov iz agroživilskega svežnja 
razprav. Med prvimi je prav 
gotovo ta, da moramo tehno-
loški rasti in produktivnosti 
v kmetijstvu, še zlasti tam, 
kjer je stroka močna, posve-
titi večjo skrb. Visoka mleč-
nost, ki jo je, na primer pri 
mlečnosti krav, dosegel 
družbeni sektor v "žalski ob-
čini še pred petimi leti, do 

sedaj ni dovolj napredovala. 
Sedanji dosežki na tem po-
dročju so se že spustili z vrha 
v slovensko poprečje. Prav 
zato so bili izraženi pomisle-
ki zaradi zagotavljanja mleč-
ne surovinske baze za regij-
sko mlekarno v Rušah pri 
Arji vasi. Ta naložba računa 
namreč z dvema pomembni-
ma pogojema: zajeti v odkup 
od sedanjih 45 kar 60 odstot-
kov krav in dvigniti mleč-
nost od sedanjih 1600 litrov 
mleka po kravi, kar na 3200 
litrov mleka; se pravi, mleč-
nost po kravi podvojiti! Prav 
ta pogoj za zagotovitev mleč-
ne surovine je morda le pre-
hudo ambiciozen in težko 
uresničljiv. Menda bi bila 
številka 2500 litrov mleka po 
kravi neprimerno bolj 
realna. 

Drugi poudarek iz razpra-
ve o razvoju agroživilstva na 
širšem celjskem območju je 
veljal količini in kakovosti 
živilske krme. S tem je najte-
sneje povezan problem treh 

klavnic na celjskem območ-
ju (v Celju, Laškem in Šent-
jurju); ki so premalo poveza-
ne, tudi še sedaj v okviru si-
cer že zastavljenega sodelo-
vanja med obema glavnima 
agroživilskima sestavljeni-
ma organizacijama združe-
nega dela, Hmezadom iz Žal-
ca in Merxom iz Celja. Klav-
nice se morajo nemudoma 
povezati, izvesti delitev dela, 
sicer ne bodo imele vsaka za-
se kaj klati. Pri tem pa ima 
šentjurska v žepu že določbo 
o prepovedi klanja zaradi 
neizpolnjevanja zahtevanih 
delovnih pogojev. Gre samo 
za to, da odločba še nima 
izvršene moči. Delitev dela 
se bo sicer izvedla postopno, 
čeprav je predlog o njej že 
star nekaj let. Po njem naj bi 
celjska klavnica prevzela re-
gijsko funkcijo, .šentjurska 
se mora preusmeriti v prede-
lavo mesnih izdelkov, laška 
pa v specialno predelavo. Tri 
klavnice v sedanjem obsegu 
in dinamiko razvoja živino-
reje v celjski regiji nimajo 
ekonomske prihodnosti. 

Naslednji poudarek je ve-
ljal hmelju. Prav je, da veča-
mo njegove površine, vendar 
se bo treba istočasno še bolj 
ukvarjati s povečanjem do-
nosa na hektar zemljišča. Tu 
so še vprašanja namakanja, 
saj hmeljsko letino izrazita 
suša lahko popolnoma izni-
či. S tem pa je treba bolj ra-
čunati, tudi ob uvajanju bolj-
ših in donosnejših sort hme-
lja. 

Agrokarte še vedno niso 
sprejete v vseh občinah tako, 
kot bi morale biti; namreč, 
kot nujni pogoj za pametnej-
še in dolgoročnejše izkori-
ščanje zemljiških površin. 
Spodbudna je bila informa-
cija, da se bodo odkupne ce-
ne pri živini med Slovenijo 
in Hrvaško, ki so tako dolgo 
motile preskrbo z mesom pri 
nas, uredile in poenotile. 

O davčni politiki je bilo že 
veliko napisanega, pogovori 
so poudarili le to, da bi mora-
la biti občinska davčna poli-

tika bolj iznajdljiva in predv-
sem spodbujati tržno proi-
zvodnjo na zemlji. Prav tako 
v Sloveniji že nujno potrebu-
jemo poslovno skupnost za 
kmetijsko mehanizacijo, si-
cer bodo nekateri proizvajal-
ci v svojih »zelenih progra-
mih« spet delali vsak nekaj 
po svoje. 

Pri gospodarjenju in izko-
riščanju gozdov, lesne mase, 
se predvidevajo nekateri 
zaostreni ukrepi okrog seč-
nje in žaganja, kajti dejansko 
je škandal, za Slovenijo prav 
gotovo, da nam primanjkuje 
na vseh koncih in krajih 
prav lesne surovine. Končno 
imamo vsaj te surovine do-
volj doma in je ne bi bilo 
potrebno uvažati. Druga plat 
medalje je seveda preobsež-
na predelovalna lesna indu-
strija, ki smo jo po besedah 
predsednika izvršnega sveta 
Janeza Zemljariča »nasejali 
vsepovsod in preobilno«, 
obenem pa spada prav lesna 
predelava med tiste, ki prav 
sedaj zvonijo še z večjimi za-
htevami za povečanje cen 
svojih izdelkov. Povrhu že 
uveljavljen lesno predeloval-
ni izvoz, zaradi visokih do-
mačih cen, izgublja tuja trži-
šča, namesto da bi bilo 
obratno. 

Vžekakor lahko pričakuje-
mo poostreno politiko kar 
zadeva zasebne žage, več po-
bud za združevanje kmetov -
gozdnih posestnikov, kajti 
ocene so, da je tovrstno goz-
darsko združevanje kmetov 
zaspalo. Pričakujemo lahko 
tudi več politične akcije, in 
predvsem nov sistem cen in 
davkov, kajti lesno akumula-
cijo je treba postaviti tja, ka-
mor spada. Na žago kjer je 
sedaj, praviloma že ne sodi. 

MITJA UMNIK 

NOVI PREDSEDNIK MHB 

Vinko Kolena se ne boji nalog 
Ing. Vinko Kolenc je hme-

ljarski strokovnjak, znan do-
ma in v drugih državah. 
Hmelju se je posvetil pred 38 
leti in tudi po njegovi zaslugi 
je hmeljarstvo v Spodnji sa-
vinjski dolini, kjer živi in de-
la doseglo tak uspeh. V teh 
letih je opravljal številne od-
govorne funkcije. Sodeloval 
je pri ustanovitvi Slovenske 
poslovne skupnosti za hme-
ljarstvo pred 11 leti, bil pred-
sednik jugoslovanske forma-
cije za hmelj, največje priz-
nanje njegovemu delu in 
strokovnosti pa je izvolitev 
za predsednika mednaro-
dnega hmeljskega biroja. 
Izvoljen je bil konec marca v 
Parizu. O svojem doseda-
nj^in u^Iu Ir. nalossh, ki mu 
jih nalaga nova funkcija pa 
je povedal takole: 

»Ustanovitev Slovenske 
poslovne skupnosti za hme-
ljarstvo je vzpodbudilo k 
večji organiziranosti in sode-
lovanju tudi druge jugoslo-
vanske hmeljarje, tako da so 
ustanovili Jugoslovansko 
formacijo za hmelj. Pri njej 
je poseben sklad rizika, ki 
izravnava in pospešuje izvoz 
hmelja. Kot predsednik te 
skupnosti, sem bil predlagan 
za predsednika Internacio-

nalnega hmeljarskega biroja, 
ker so naslednji dveletni 
mandat podelili Jugoslaviji. 
V Združ-enju je večkrat priš-
lo do nesoglasij, zaiu šG 
ni menili, da bi bila Jugo-
slavi ja v tem obdobju naj-
pr imernejša za vodenje. Go-
tovo je pri tem odločala na-
ša neuvrščena poli t ika in 
ugled. 

Seveda mi funkcija nalaga 
mnogo dolžnosti, ki pa se jih 
ne bojim prevzeti, saj imam 
ob sebi izjemnega sodeloval-
ca dr. Petra Pavliča, general-
nega sekretarja biroja. To 
funkcijo opravlja že 15 let in 
ima zelo bogate izkušnje, ki 
bogo tudi meni ob neposre-
dnem sodelovanju veliko po-
magale pri delu. Najprej bo 
treba urediti medsebojne 
odnose v združenju in jih po-
staviti na trdno osnovo. Naša 
osnovna naloga je, da uskla-
dimo pridelavo in porabo 
hmelja, da preko naše me-
dnarodne asociacije poskrbi-
mo za primeren dohodek. 
Preprečiti moramo tržne os-
cilacije, ki včasih ovirajo 
proizvodnjo.« 

Ing. Vinko Kolenc ima tu-
di natančen pregled nad po-
ložajem jugoslovanskega 
hmeljarstva v svetovni proi-
zvodnji. Kot nam je povedal, 
pokrivamo 4,7% svetovne 
proizvodnje in tudi po kvali-
teti ne zaostajamo za nem-
škimi in češkimi sortami. 
Zato je naš hmelj na svetov-
nem tržišču cenjen in ga lah-
ko prodamo. Največji odje-
malci so ZDA, Japonska in 
Brazilija. Lani, ko je bilo leti-
na pri nas dobra, smo izvozili 
2100 ton, podatek velja za 
Slovenijo, medtem, ko ga 
Jugoslavija izvozi od 2800 do 
3000 ton. 

T. TAVČAR 

NASTOP NA TV 
SARAJEVO 

Le redko kdaj kateremu 
od naših amaterskih emsam-
blov ali E)evcem uspe nasto-
piti na televizijskih zaslonih. 
Kvartetu »Frankolovski 
fantje« pa to uspeva kar na 
tekočem traku. V zadnjem 
času jim popularnost raste iz 
dneva v dan. Tako so pred 
kratkim posneli polurno te-
levizijsko oddajo, ki jo bo 
ljubljanska televizija uvrstila 
,v spored okrog celjskega ob-
činskega praznika, ki ga bo-
mo letos praznovali prav na 
Frankolovem. Več pesmi so 
v teh dneh posneli tudi v stu-
diu radia Ljubljane. To pa še 
ni vse. Pred karatkim, so se 
Frankolovski fantje skupaj s 
folklorno skupino iz Smart-
nega v Rožni dolini predsta-
vili vsem jugoslovanskim 
gledalcem v kmetijski oddaji 
televizije Sarajevo. Za odda-
jo »Zelena panorama« so jih 
posneli Sarajevčani. 

M. BRECL 

KORISTNO Z ZABAVNIM 
Mala krajevna skupnost Breze je 13 kilometrov oddaljena 

od svoje občine Laško. Marsikdo misli, da se v tako malih 
hribovskih naseljih ne zgodi nič zanimivega. Ta prispevek 
nam bo dokazal ravno obratno. 

Napotila sem se na pošto te krajevne skupnosti, ko nekaj 
»zabrenči« za mano. Obrnem se, a v tistem trenutku že 
»švigne« nekaj čudnega mimo mene. Ustavim se in gledam. 
Pred mano se pojavi mali motor z velikim voznikom. Mislili 
si boste, nič zanimivega, saj lahko mini motorje kupimo v 
tujini, toda ta motor je izdelan prav na Brezah. Lastnik 
oziroma avtor tega malega škrata je avtomehanik Jože Hor-
jak, domačin Brez. Jože je povedal, da je to precej živo 
stvarco izdelal v šestih mesecih v prostem času, katerega pa 
nima na pretek, saj se ob delu še dodatno izobražuje. Za 
motorizem se je navdušil že v otroških letih. Minulo leto je 
branil barve Orehove vasi v motocrosu v republiškem me-
rilu in se uvrstil na 4. mesto. Njegov mini »izum« meri v 
dolžino 110 cm, v višino pa nič več in nič manj kot 45 cm. 
Njegova teža je enaka teži vreče cementa. Jože pravi, da je 
njegov motor stabilizacijski, saj je poraba benzina zelo mini-
malna. 

Kjerkoli se pojavi mini motor in maksi voznik, dobita 
kmalu mnogo občudovalcev. Imel je že celo ponudbo za 
prodajo, a žal ve vsakdo, da ni denarja, ki bi poplačal ročno 
delo človeka, zlasti še takšno. 

IRENA GABERSEK 

KOMENTAR 

Bolj bi ustrezalo: kmetijska zadruga in sindikat. A tisti 
kmetje, ki se najbolj zavzemajo, da bi tudi oni imeli svoj 
sindikat, navadno ne mislijo tako. V sindikatu bi se radi 
organizirali zato, da bi imeli protiutež ali nekakšno organizi-
rano opozicijo nasproti kmetijski zadrugi, s katere delom in 
poslovanjem niso zadovoljni. 

Zadružniki, oziroma združeni kmetje imajo vsekakor pra-
vico - lahko rečemo, da je to celo njihova dolžnost - zahte-
vati, da se slabo delo njihove kmetijske zadruge in temeljne 
zadružne organizacije izboljša. Treba pa je dobro premisliti, 
kako to uresničiti. Ali bi bil kmečki sindikat res najustrez-
nejša organizacija za to? 

Ob primerjavi dejavnosti sindikata in delavsl<ega sveta v 
delovni organizaciji se pokaže, da sindikat nikjer ne nado-

mešča delavcem njihovih samoupravnih organov, niti jih ne 
more nadomestiti. Tako tudi sindikat kmetov, kot družbe-
nopolitična organizacija, ne bo mogel nadomestiti gospo-
darske dejavnosti kmetijske zadruge, niti ne bo mogel s 
pritiskom na njo izsiliti, da bi ustregla željam kmetov, kadar 
niso zadovoljni z njenim odkupom živine, krompirja, sadja 
in drugih pridelkov, ki jih ne morejo prodati. 

Zakaj se nekateri kmetje želijo zateči v kmečki sindikat, 
četudi še niso izkoristili vseh možnosti, ki jim jih omogočajo 
zakon o združevanju kmetov in drugi predpisi? Ali teh 
predpisov ne razumejo ali jih namerno nočejo upoštevati? 

Kmetijska zadruga je organizacija kmetov in delavcev, ki 
so združeni v njej. Ali to ni dovolj jasno? V zadrugi so še 
temeljne zadružne organizacije (TZO), da je dejavnost kme-
tov in drugih zadružnih obratov ločena tudi obračunsko in 
samoupravno. V TZO je veliko več kmetov kot delavcev -
trditev,, da le sodelujejo z njo, je zgrešena - zato imajo v 
samoupravnih organih številčnejše zastopstvo. 

Mnogi kmetje pa »svojo« zadrugo le kritizirajo in od nje 
zahtevajo, naj bolj upošteva njihove koristi. Po njihovem 
mnenju so kmetijska zadruga le delavci v upravi in ne tudi 
oni in njihovi samoupravni organi. Z njo si še vedno stojijo 
nasproti, kot da so vsak na drugem bregu široke reke. Ali bo 
sindikat tisti mest, ki jih bo zbližal? Ali ga morda imajo za 
jurišni oddelek, s katerim bi prisilili zadrugo, da bi bolj 
služila njim? 

Upam, da malo pretiravarija ne škoduje, kajti tako si je 
neustrezna razmerja laže predstavljati. Kmetje pa ne potre-
bujejo nobenega juriša ali pritiska na svojo zadmgo od 
zunaj. Imajo vse možnosti, vsidrati se po zakoniti poti ob 
volitvah samoupravnih organov v njej in zahtevati od slabih 

idelavcev, da izboljšajo svoje delo ali se poslovijo od njega. 
Zakaj voditi od zunaj boj o celo kmetijsko zadrugo ali TZO 

ko lahko znotraj nje ocenjujejo delo posameznih delavcev 
ter hkrati predlagajo, kako naj ga izboljšajo. Zahtevajo 
lahko, da zadružni delavci kot celota in vsak zase opravljajo 
svoje delo tako, kot bo po mnenju združenih kmetov najbolj 
koristno tudi za njih. 

To ne nasprotuje'ustanovitvi sindikata kmetov. Popol-
noma zgrešeno pa bi bilo, če bi kmetje hoteli svojo dejav-
nost preusmeriti na sindikat in bi se še bolj izločili iz nepo-
sredne dejavnosti kmetijske zadruge in temeljne zadružne 
organizacije. 

J 0 2 E PETEK 

KMETIJSKA ZADRUGA 
ALI SINDIKAT 

ŠRANGANJE ŠE NI V 
PGZAB! 

Sranganje sodi med lejie slovenske navade, ki jih še 
marsikje ohranjajo. Sranganje spada k poroki. Ženinu, 
ki odpelje dekle v drugo vas, fantje, nevestini sova-
ščani, postavijo šrango. Svatov ne pustijo naprej, de-
kler ne odkupijo neveste. Odkupnina je ponavadi zelo 
visoko postavljena in kziže, kako cenjeno je bilo dekle 
v domači vasi. Ženin tako visoke cene seveda ne more 
plačati, četudi mu priskoči na pomoč priča. Zato se 
začne pogajanje. Svatje postavljajo femtom rsizne 
uganke, ki jih morajo rešiti. Ce ne uganejo, se odkup-
nina zniža. Tudi rrmogo želja imajo svatje, zato imajo 
fantje pripravljeno bogato mizo. 

Sranganje se nemalokrat dolgo zavleče. Fantje ne 
popustijo, svatje ne plačajo. Vsakič pa se ob koncu le 
sporazumejo in še noben ženin ni odšel brez neveste. 
Tudi šranganje v Topovljah se je dobro končalo za obe 
strani. Za nevesto Andrejo Kumer so fantje zahtevedi 
deset starih milijonov. Besedni boj je bil zelo hud, 
nazadnje je ženin Robert Slemenšek iz Gomilskega 
moral odšteti 475 tisočakov in 5 par. Oboji so bili 
zadovoljni. Ženin, ker je ukanil fante in za tako nizko 
ceno dobil čedno, mlado ženo, fantje pa, ker so ženinu 
dokazali, da je bila Andreja v domači vasi priljubljeno 
dekle. Na sliki: Sranganje v Topovljah. 



CELJE 

PO ASFALTU NA GRAD 
Velika pridobitev za priljubljeno izletniško točko 

Cesta na celjski Stari 
grad je zdaj asfaltirana v 
vsej svoji dolžini. Tudi zad-
njih 500 metrov je dobilo 
tik pred prvomajskimi 
prazniki Asfaltno prevleko. 
Počastitev te delovne zma-
ge je potekala v krogu ti-
stih, ki so največ pripomo-
gli do tega uspeha. Ob tej 
priložnosti je prof. Zoran 
Vudler govoril še o drugih 
prizadevanjih domačega 
Turističnega društva za 
vzdrževanje grajskih razva-
lin, za modernizacijo ceste 
in podobno, skratka za čim 
boljšo ureditev najbolj pbi-
skane celjske izletniške 
točke. 

Celjsko turist ično društvo 
je že prva leta po drugi sve-
tovni vojni prevzelo skrb za 
vzdrževanje Starega gradu. 
Slo je za veliko obveznost, 
saj je vojna prizadela tudi te 

razvaline. Nekaj b o m b je 
opravilo svoje. Turistični de-
lavci so se lotili dela z veliko 
vnemo. Tu so se najbol j uve-
ljavili zdaj že pokojni Alojz 
Rihteršič, Blaž Pristovšek, 
Jože Pelikan in za nj imi še 
Rado Jenko , Rudolf Pibro-
v ^ , Slavko Kukovec, Zoran 
Vudler, , J a n k o H&rtman, 
Marjan Aš ič . . . 2 e 1957. leta 
je bilo na gradu ure jeno go-
stišče. Tako je izletniška toč-
ka vse bolj pridobivala na 
p o m e n u in privlačnosti, ne-
nehno je raslo tudi število 
obiskovalcev na njej. Tako je 
Stari grad 1952. leta obiskalo 
okoli 3.500 ljudi, deset let 
pozneje že 41.500, 1972. l e t a -
92.300 in 1979. leta 164.300. 
Lani je bilo na gradu zaradi 
preuredi tvenih in razisko-
valnih del man j l judi in tudi 
gostišče je bilo zaprto. 

P o m e m b n a je ugotovitev, 
da sta slednjič našla skupni 

jezik za reševanje vseh vpra-
šanj okoli gradu turist ično 
druš tvo in Zavod za spome-
niško varstvo. 

Zdaj je asfaltirana ne samo 
cesta, tudi dostop do gradu, 
do restavracije je speljan po 
novih stopnicah. Dela pa s 
tem še niso končana. To ve-
lja tako za komunalna kot za 
spomeniško-varstvena. Ra-
zen tega čaka še ureditev 
muzejske sobe. 

Pri cesti je šlo v zadnji fazi 
za 501 meter. Opravljena so 
bila tudi po zaslugi velikega 
razumevanja Občinske 
skupšč ine Celje ter Občin-
ske komuna lne skupnost i . 
Dela je izvajal kolektiv Ko-
munale , TOZD Ceste - kana-
lizacije, med tem ko je nad-
zor opravljal dipl. inž. Jože 
Smodila. V celoti je šlo za 
okoli sedem milijonov dinar-
jev. 

Na vrhu, tik pred vs topom 
med grajske razvaline, je 
urejen parkirni prostor za 
okoli tr ideset osebnih avto-
mobilov ter za dva avtobusa. 

Z otvoritvijo ceste je po-
novno zaživelo tudi delo v 
gostišču, ki ga upravl ja ko-
lektiv Merxa. 

Ob otvoritvi zadnjega od-
seka modernizirane ceste je 
Turist ično društvo piodelilo 
najbol j zaslužnim za oprav-
ljeno nalogo tudi lepa priz-
nanja. 

Z ure jeno cesto je Stari 
grad na pragu novega vzpo-
na, vsekakor pa močnejšega 
obiska izletnikov, turistov. 
Že doslej se je Stari grad uvr-
stil po številu obiskovalcev 
na tret je mesto v Sloveniji. 
Bo zdaj to uvrsti tev popra-
vil? 

M. BOŽIC 

PREBOLD 

Zmagali so skupni interesi 
Vsi zapleti okoli obnove 

preboldskega bazena, ki so 
povzročali nekater im sive la-
se in jih zaradi i javidezno ne-
rešljivih problemov spravlja-
li v malodušje , so dobili svoj 
epUog. Zmagali so skupn i in-
teresi, ki so dali tudi zeleno 
luč za začetek obnovi tvenih 
del edinega takšnega objek-
ta v žalski občini. 

Pr izadevanja domačega 
turist ičnega društva za ob-
novo bazena so namreč nale-
tela na ovire in le vztrajnosti 
njegovih članov gre zahvala, 
da so jih premagali . Zaplete 
okoli lastništva, interesnih 
sfer in d ruge zaviralne ele-
men te je bilo težko obiti. Ve-
lika enotnos t vseh kra jevnih 
činiteljev je pripomogla, da 
so zadeve stekle v prid skup-
nih interesov. Navzlic t e m u 
se še vedno pojavlja vpraša-
nje, ka j bi bilo z bazenom, če 
bi domače turis t ično druš tvo 
ob vseh teh problemih vrglo 
puško v koruzo in prepust i lo 
zadevo tistim, ki so menili, 
da ti programi niso uresnič-
ljivi in da so za obnovo baze-
na potrebni drugi pristopi. 
Ce bi zmagali slednji, po tem 
se letos v p rebo ldskem baze-
nu ne bi kopali. Ce pa bi se, 
bi morala sanitarna inšpek-
cija globoko pogledati skozi 
prste, saj sta bili s sanitarne-
ga stališča močno vprašljivi 
že zadnji dve sezoni. 

V razreševanju vseh teh 
vprašanj je v Preboldu zma-
gala enotnost . P o b u d o turi-
stičnega društva, katerega 
delo je ponovno oživelo, so 
podprl i vsi krajevni dejavni-
ki, od kra jevne skupšč ine do 
družbenopoli t ičnih organi-
zacij. Res pa je, da so se zade-

ve tako zapletle, da so neka-
teri dvignili roke. Na srečo 
so se ušteli. 

Obnovl jen bazen, ki ga bo-
do preoblekli s poliestrom, 
napel jana topla voda iz tek-
stilne tovarne, notranja in 
zunanja uredi tev turistične-
ga kompleksa s camp in vi-

kend prostorom ter druge 
akcije, tudi hort ikul turne, 
bodo dale svoje in tako kra ju 
pod Žvajgo znova tisto mi-
kavnost , ki bo privabila šte-
vilne turiste. 

Turist ično društvo. Parti-
zan, krajevna skupnost , ko-
lektiv Tekst i lne tovarne in 
te lesnokul turna skupnos t 
pospešeno vodijo akcijo za 
obnovo bazena in celotnega 
njegovega kompleksa in če 
ne bo nepredvidenih težav, 
bodo dela opravili najpozne-
je do konca junija. Tako bo-
do ujeli tudi kopalno sezono, 
kar pa je v t em t renu tku tudi 
najvažnejše. 

DARKO NARAGLAV 

2S'LET RD 
VOGLAJNA 

Za svoj 25. jubilej bodo 
člani Ribiške družine Vo-
glajna v nover^ kultur-
nem domu v Gorici pri 
Slivnici v soboto, 23. ma-
ja pripravili s rečanje in 
s lavnostno razvitje pra-
pora. Pr ičakuje jo okrog 
400 ribiških in ostalih go-
stov. Se prej pa bodo na 
sl ivniškem jezeru Tratna, 
15. maja, pripravili prvo 
prireditev - t ekmovanje 
za ribiškega caria. 

UM 

RIBIŠKA DRUŽINA LAŠKO 

STREHE NIMAJO 
Predsednik družine Albert Panjek 

v četrtek, 23. aprila, so 
zborovali laški ribiči. P o 
spre jemanju poročil na obč-
n e m zboru 27. marca, k jer so 
med d rug im dali tudi razreš-
nico organom družine, ter 
izvedli volitve delegatov, so 
se tokrat prvič-zbrali delega-
ti, da bi izvolili organe druži-
ne, sprejeli letni plan dela, 
ribiško-gojitveni načrt za ob-
dobje 1981-85 ter postavili še 
nekatere cilje. Med njimi, 
kot najbol j »vročo temo« 
problem poman jkan ja druš-
tvenih prostorov ter drugih 
ustreznih prostorov za ne-
moteno delovanje družine. 

Na zboru, k jer je bil priso-
ten tudi predsednik KK 
S Z D L Laško J a k o b Kolman, 
so delegati sprejeli sklep, s 
kater im so tudi izpričali svo-
jo privrženost napredku ri-
bištva ter vlaganju sredstev 
v osnovno dejavnost . Tako 
so sredstva, s katerimi druži-
na t renutno razpolaga, pr-

venstveno namenil i za ribi-
ško-gojitveno dejavnost , 
k jer so posebej poudaril i re-
dno vlaganje rib v lovne re-
virje (tudi Savinjo, ki se po 
zadn jem poginu rib leta 1979 
le počasi sanira), nadalje, za 
dokončanje del na r ibnikih 
Marof ter še posebno skrb za 
sanacijo salmonidnih, lovnih 
revirjev in gojitvenih poto-
kov. 

Kl jub t emu pa se družina 
ne misli odpovedat i še na-
da l jn jemu pospešenemu 
iskanju druš tvenih prosto-
rov. Tokrat je ta svoj pro-
blem izpostavila širše ter 
zainteresirala tudi družbeno-
polit ične organe v občini. 

Delegati so za naslednji 
manda t izvolili Alberta Pa-
njeka za predsednika, Boži-
dar ja Sl imška za tajnika, 
Mirka Bolčino za blagajnika 
ter novega gospodar ja Leo-
polda Pavčnika. 

BOŽIDAR SLIMSEK 

TURlŠTičNl 

MESEC POHORSKIH JE-
DI - V hotelih Dobrava v Zre-
čah in Planja na Rogli je ves 
mesec maj posvečen doma-
čim pohorskim jedem. Te 
dni, do 9 maja, je na vrsti 
teden zreških pogenjc in 
štrukljev, sledil bo teden žab-
jih krakov in polžev, nato bo 
teden mesnih rolad in za za-
ključek še teden divjačine. 

KMEČKI TURIZEM - Pri 
Zgornjesavinjski kmetijski 
zadrugi so se dogovorili, da 
bodo letošnji polni penzioni 
na kmetijah, ki se v mozirski 
občini ukvarjajo s turizmom 
od 280 do 320 dinarjev na 
dan. 

DOLENJSKA KOLESAR-
SKA TRANSVERZALA -
Številnim planinskim tran-
sverzalam in potem, tudi 
evropski pešpoti, se je zdaj 
pridružila še Dolenjska kole-
sarska transverzala, ki je dol-
ga 300 km. Razdeljena je na 
pet etap in vodi v prvi etapi 
od Novega mesta do Čateža. 
Druga etapa je od Čateža do 
Trebnjega, tretja do Dolenj-
skih Toplic, četrta do Vinice 
in peta nazaj do ^>Jovega me-
sta. 

ŠTEVILKE IZ ROGAŠKE 
SLATINE - V prvih treh me-
secih letos so v rogaškem 
zdravilišču zabeležili vsega 
skupaj 52.753 nočitev. Razve-
seljiv je podatek, da se je šte-
vilo nočitev tujih gostov v 
primerjavi z enakim obdob-
jem lanskega leta povečalo za 
17%. V polnilnici mineralne 
vode pa so napolnili v tem 
času 6,7 milijona litrskih ste-
klenic. 

VELIKE NALOGE 
Še vedno nas veže obljuba in še zmeraj 

smo pri načrtu Ljubljanske banke Splošne 
banke Celje za letošnje leto, pri dokumen-
tu, ki 60 ga sprejeli na zadnjem zboru in ki 
govori o poti, ki jo bo ta denarni zavod 
ubiral v letošnjem letu. 

Vtem, ko sta bila dosedanja zapisa več 
ali manj namenjena kreditni politiki, zatem 
nalogam banke na področju urejanj eko-
nomskih odnosov s tujino itd., posegamo 
danes še na druga področja, ki pa seveda 
zavzemajo enakopraven položaj v okviru 
skupnih nalog. 

Kot pomemben vir razpoložljivih sred-
stev banke so sredstva občanov, zlasti hra-
nilne vloge. Zato' bo Ljubljanska banka 
Splošna banka Celje tudi v tem obdobju 
posvečala veliko pozornost zbiranju pro-
stih denarnih sredstev občanov. Tu gre 
tako za vse oblike denarnega varčevanja, 
za pospeševanje brezgotovinskega poslo-
vanja itd. 

V skladu s sprejetimi usmeritvami bo 
banka pospeševala /lamensko varčevanje 
za stanovanjsko graditev, zatem za pospe-
ševanje razvoja drobnega gospodarstva, 
predvsem obrti in kmetijstva in pri tem 
uvajala tudi nove oblike namenskega var-
čevanja. 

Nove družbenoekonomske odnose si bo 
prizadevala uveljaviti na področju stano-
vanjsko komunalnega gospodarstva. Za fi-
nanciranje te dejavnosti bo usmerjala po-
leg namensko zbranih sredstev še dodatna 
sredstva občanov v višini sto milijonov di-
narjev. V družbenem dogovoru o skupnih 
osnovah za zagotavljanje in usklajevanje 
samoupravnih družbenoekonomskih 
odnosov je opredeljeno, da bodo banke 
letno namenjale 20% od stanja dinarskih 

sredstev občanov za to področje, kar bi za 
Ljubljansko banko Splošno banko Celje 
pomenilo 426 milijonov dinarjev. 

Glede na to, da so sredstva za nove na-
ložbe v primerjavi z naložbami v stanovanj-
sko komunalno gospodarstvo sorazmerno 
nizka, bi dodatna sredstva v to sfero go-
spodarstva pomenila osiromašenje poten-
ciala za naložbe v gospodarstvo. Zato se je 
izvršilni odbor opredelil, da letos za stano-
vanjsko komunalno gospodarstvo ni mo-
goče izločiti več dodatnih sredstev, kot je 
predvideno z načrtom. 

Vrh tega bo banka sodelovala z vsemi 
udeleženci v stanovanjskf graditvi, da bo 
tako prispevala k pospešeni, ekonomski in 
prostorsko racionalni stanovanjski gradi-
tvi. 

Posebno poglavje načrta je združevanje 
in pridobivanje sredstev za razvoj pre-
dnostnih dejavnosti. Banka bo združevala 
sredstva le za opravljanje plačilnega pro-
meta s tujino, za financiranje infrastruktu-
re republiškega pomena, za financiranje 
naložb republiških blagovnih rezerv in za 
pospeševanje obmejnega gospodarskega 
sodelovanja. 

Za vse te namene bo LB Splošna banka 
Celje združila okoli 90 milijonov dinarjev. 
Poleg tega bo treba zagotoviti tudi sred-
stva za izpolnitev že sprejetih obveznosti iz 
preteklih let. Te pa znašajo okoli 192 mili-
jonov dinarjev. 

Seveda pa bo banka namenila posebno 
skrb tudi varovanju splošne likvidnosti, po-
sebej še usklajevanju gibanja sredstev in 
naložb. 

Torej, velike naloge v vsakem pogledu, 
velike in odgovorne! 

ZA ČISTO 
OKOLJE 

Ribiška družina Šempeter 
je pripravila večjo akcijo či-
ščenja bregov Savinje od Le-
tuša do Petrovč ter okolico 
jezera v Presarj ih. Kl jub ^a -
bemu v remenu se je akcije 
udeležilo okoli 200 članov ri-
biške družine in 61 učencev 
osnovne šole Miha Pinter-
Toledo iz Velenja. Ce bi vsa 
društva v žalski občini tako 
skrbela za čisto okolje kot ri-
biška družina, bi bila podoba 
občine precej drugačna. 

T. TAVČAR 



TOVARIŠ TITO 
Tovariš Tito je bil človek, ki 

ga Jugoslovani ne bomo niko-
li pozabili. Po njegovi zaslugi 
je Jugoslavija danes svobo-
dna država. V najhujših časih 
vojne je bil na čelu partizan-
ske vojske. Pod njegovim 
vodstvom je Jugoslavija po-
stala socialistična država. Ves 
čas svojega življenja se je zav-
zemal za bratstvo med jugo-
slovanskimi narodi. V svetu 
je bil zelo spoštovan, saj si je 
vedno prizadeval za mir na 
svetu. Bil je velik ljubitelj 
mladine, vedno je poudarjal, 
da je jugoslovanska mladina 
dobra in da ji zaupa. Ravno 
zaradi njegovega zaupanja 
smo dolžni ostati takšni, kot 
je želel on - delovni in pošteni 
državljani Titove Jugoslavije. 
Letos bomo drugič praznovali 
dan mladosti brez našega dra-
gega Tita. 

SPELA KRAČUN, 3. a. ' 
OS Edvard Kardelj, 
Slovenske Konjice 

88 DREVES ZA 
TOVARIŠA TITA 

s 1. aprilom letošnjega leta 
se je začela akcija za zaščito 
človekovega okolja z nazivom 
»88 dreves za tovariša Tita«. 
Cilj tega je, da bi vsepovsod 
nasadili čimveč dreves v spo-
min tovarišu Titu. 

Tudi v našem mestu so to 
akcijo pričeli v osnovni šoli 
Dušana Jereba. Pionirji in 
mladinci te šole so posadili 88 
dreves, ki bodo krasila naše 
mesto. Spominjala nas bodo 
na tovariša Tita in njegovih 88 
let. Tovariš Tito je izredno lju-
bil naravo in z veseljem delal 
na vrtu. To akcijo so si zami-
slili mladinci iz Kumrovca, ki 
so ob poti proti Titovi spo-
minski hiši posadili 88 rdečih 
jesenov. Zgledujmo se po 
njih, ter tako krasimo svoje 
okolje in izražaj mo svojo hva-
ležnost do tovariša Tita. 

SABINA REBERNAK, 4. a. 
OS Edvard Kardelj, 

Slovenske Konjice 

ŠTAFETI NA POT 
2 e mnogo let je minilo, od-

kar so mladinci ponesli na pot 
prvo štafeto mladosti s poz-
dravi in najlepšimi željami 
tov. Titu. Takrat je bil to velik 
dogodek, ki vse do danes ni 
izgubil veljave in zanimanja 
širokih ljudskih množic. Vsa-
ko leto 25. maja ponesejo naj-
zaslužnejši mladinci štafeto 
mladosti po vseh republikah 
in avtonomnih pokrajinah, v 
vseh večjih krajih pa jih priča-
ka in prisrčno sprejme na ti-
soče Jugoslovanov, ki predse-
dniku želijo vse najlepše ob 
njegovem rojstnem dnevu. 
Tako je bilo vsa leta nazaj, ra-
zen tragičnega leta 1980, ko je 
pot Titove štafete prekinila 
novica, da je predsednik Tito 
dobojeval svoje trdo življenje 

do konca in da nikoli več ne 
bo sprejel štafete v svoje roke 
Toda Jugoslavija tudi tokrat 
ni klonila, nasprotno, vsi smo 
se odločili, da nadaljujemo Ti-
tovo pot bratstva in enotnosti, 
miru in enakopra\nost i Jugo-
slovanskih narodov in naro-
dnosti. Odločili pa smo se tu-
di, da bomo še naprej prazno-
vali 25. maj kot Titov rojstni 
dan in dan mladosti, ki ga na 
ta dan praznujemo prav na Ti-
tovo željo. 

In tako je lani na ta dan na 
beograjskem stadionu JLA 
namesto v čast tov. Titu, mla-
dina plesala tisočglavi množi-
ci in veliki Titovi sliki, ki je z 
glavne tribune spremljala 
program. A slika je bila le bo-
leč spomin na človeka, ki ga 
nikoli več ne bo med nami, 
čeprav je v našem spominu 
bolj živ kot kdajkoli poprej. 
Ko je bil program končan, so 
mladinci zače li vzklikati paro-
le in čeprav so bili srečni, da 
jim je program uspel, si niso 
mogli kaj, da si ne bi tu in tam 
otrli solzo, ki jim je kanila iz 
očesa. Kajti spomin je bil tako 
živ, tako zelo, da se je zdelo, 
da med navdušeno množico, 
ki je ploskala, sedi tudi tov. 
Tito in pozdravlja mladino, ki 
jo je vedno imel rad, kajti v 
njej je videl svetlo in lepo pri-
hodnost. 

Tako bo tudi letos in vsa 
leta zatem, ko bodo ob dnevu 
mladosti mladinci prinesli 
štafeto v Beograd in jo položi-
li poleg drugih v muzej. Tako 
ali drugače, tradicija se bo na-
daljevala, nadaljevala se bo v 
spomin na največjega moža 
jugoslovanske in svetovne 
zgodovine. 

DIANA JAZBINSEK 
OS Marjana Nemca, Radeče 

1. MAJ - PRAZNIK 
DELA 

Učenje je naše delo. Se pred 
dobrimi dvesto leti so obisko-
vali šole samo otroci bogatih 
staršev. Ponavadi so imeli 
privatne učitelje. Kmečki in 
revni otroci niso hodili v šole, 
učilo jih je delo. Kasneje so 
uvedli nekaj letno šolanje, 
starši pa so morali plačevati 
šolnino. Revnejši §o bili zopet 
prikrajšani naprej so učili le 
ob nedeljah, saj so morali dru-
ge dni trdo delati. Bile so po-
sebne šole za deklice in deč-
ke. Imeii so mnenje, da dekli-
cam ni treba toliko znati. 
Glavno za gospodinjo je bilo, 
da je kuhati in šivati. Pisali so 
s kameiičkom na tablico. Sta-
ra mama mi je povedala, da so 
se ji večkrat domače naloge 
zbrisale. Ce pa ji je tablica 
padla na tla, se ji je razbila. 
Takrat je bilo doma hudo. Ka-
sneje so si mnogi otroci mora-
li sami služiti denar za knjige 
in zvezke, s tem da so poma-
gali bogatim kmetom, obirali 

•hmelj, nabirali žir . . . Ampak 
nanje so znali paziti, ker so jih 
težko pridobili. Najbolj pa so 

trpeh otroci na Koroškem in 
Primorskem. Tam so jim 
spreminjali priimke, imena 
vasi, mučili so jih z govorje-
njem tujega jezika. Naučili so 
jih biti poslušni in ponižni, saj 
so uporabljali palico in druge 
kazni. Med vojno so vzeli slo-
venske učitelje in dali nem-
ške ali italijanske, ki niso zna-
li slovensko. S potujčevanjem 
in pretepanjem so otroke sa-
mo zbegali, zasovražili so šolo 
in učitelja. V partizll^ske šole 
so otroci radi prihajali, saj so 
se učili v domačem jeziku, pe-
li in računali. Bili so vedno v 
nevarnosti, morali so stražiti, 
saj so lahko sovražniki vedno 
prišli v vas. Učilnice so bile 
kmečke sobe. Pozimi so se 
stiskali okoli peč i . . . 

Danes je drugače. Učimo se 
v modernih, urejenih, čistih, 
zračnih in lepih šolah. Šolanje 
in knjige so brezplačne. Dela-
mo lahko pri urah poizkuse. 
Nihče nas za najmanjše pre-
stopke ne pretepa. Pozimi 
nam je prijetno toplo, niti ni-
smo lačni, saj imamo v šoli 
malico in kosilo. Nekoč so se 
revnim cedile sline ob pojedi-
ni bogatih. Sami imamo pra-
vico odločati o raznih stvareh, 
o zbiralnih akci jah . . . Lahko 
mirno povemo o svojem miš-
lenju na konferenci. Hodimo 
v gledališče, kino, na plese, 
proslave, koncerte, imamo 
športne dneve. Sami se odlo-
čamo o končnem izletu, ima-
mo zimske in poletne počitni-
ce, da si lahko naberemo no-
vih moči. 

Kljub vsemu nismo zado-
voljni. Zjutraj tarnamo, ko 
moramo vstati, saj bi najraje 
še spali. Ce pišemo kontrolno 
nalogo, se jezimo na učitelja 
in na predmet. Nikomur se ne 
da sodelovati pri raznih krož-
kih. Ce pa že, največkrat zara-
di družbe in drugih ugodno-
sti. Naloge so sploh najhujša 

stvar kar jih jel Ko bi ne bilo 
teh, bi že Se šlo, se večkrat 
sliši. Za dodatno delo se niko-
mur ne ljubi, če ni za oceno. 
Za slabe ocene pa največkrat 
krivimo učitelje, sami nima-
mo ob tem najmanjšega ob-
čutka krivde. 

Čeprav je naše znanje ob-
sežnejše kot je bilo nekoč, se 
ne znamo obnašati, saj so 
ukori na vsakodnevnem redu. 
Ne poznamo niti najmanjše 
hvaležnosti in obzirnosti. 

DARJA ZORKO, 8. a 
OS Veljko Vlahovič, Celje 

DRUGI TEGA NE 
MOREJO RAZUMETI, 
SAJ NE POZNAJO 
NAŠE PRETEKLOSTI 

Spet je tu pomlad in že je 
štafeta mladosti s svečanim 
spremstvom odpotovala po 
Jugoslaviji. Kmalu bo prispe-
la na cilj in Titova mladina jo 
bo sprejela z razširjenimi ro-
kami . . . 

A ne bo vse tako, kot je bilo 
prejšnja leta. Letos je ne bo 
sprejel tovariš Tito. Nikoli več 
ne bo sprejel štafete, ki bodo 
po njegovi smrti potovale 
skozi mala in velika mesta, hi-
tele k Titu in mladini. 

Nihče na svetu ne bo nikoli 
razumel veličine, ki jo Titova 
štafeta siplje po domovini, 
kajti nihče na svetu ne pozna 
hude preteklosti male države 
ob Jadranskem morju. Brat-
stvo, enotnost in ljubezen se 
zrcalijo v bleščeči štafetni pa-
lici. Pod dežjem in soncem, 
pa prahu in blatu, iz^rok v ro-
ke - in nekega dne bo te težke 
in dolge poti konec. Pred njo 
bo le davno zastavljen cilj: 
Povrnimo Titu ljubezen, hra-
brost in požrtvovalnost, če-
prav mu ne moremo povrniti 
vsega, kar je žrtvoval za do-
movino. Recimo mu hvala, za-

kaj danes živimo v svobodi, ki 
jo je branil štiri leta. Ni mogo-
če izraziti trpljenja, ki ga je 
Jugoslavija dolge mesece no-
sila na hrbtu. Toda ta hrbet je 
bil trd in raven, ni se uklonil 
pod umazanimi škornji so-
vražnikovih nog. 

Leto je že od tega, odkar 
smo izgubili enega od velika-
nov stoletja. Nismo mogli do-
jeti, kaj se je prevzaprav zgo-
dilo, nismo verjeli, da se je 
resnično pretrgala življenjska 
nitka bolnega predsednika, 
četudi smo to s strahom priča-
kovali. 

Sleherna misel nas v teh 
trenutkih vodi na njegov po-
slednji dom - na Dedinje, da 
vidi belo, marmorno ploščo in 
vanjo vklesano ime - Tito. 

Zdaj je pomlad in cvetje 
krog njegovega groba je mor-
da že davno zadehtelo. . . 

BRANISLAVA AUBELJ 
OS Marjana Nemca, Radeče 

VARNOST IN 
ZAŠČITA 
JUGOSLAVIJE 

Varnost in zaščita naše dr-
žave je temeljna dolžnost in 
pravica vsakega državljana. 
Zaradi zunanjih in notranjih 
sovražnikov, ki napadajo na-
šo družbo, je organiziran si-
stem varnosti SFRJ. Njegova 
vloga se kaže v preprečevanju 
sovražne dejavnosti, v prepre-
čevanju nesreč in odstranje-
vanju posledic. Deli se v 
splošni ljudski odpor in druž-
beno samozaščito. V okviru 
družbene samozaščite so or-
ganizirane specialne enote, ki 
so usposobljene za prepreče-
vanje požarov, kraj v primeru 
nesreč, za reševanje ranjen-
cev izpod ruševin, zavarova-
nje objektov, preselitev prebi-
valstva. Vse te enote morajo 
biti izurjene že v miru, da bi 
lahko nemoteno delovale v 

slučaju potrebe. V ta namen 
se organizirajo vaje, ki nam 
pokažejo našo pripravljenost. 
Pomembno vlogo pri vajah 
imafo gasilska društva, ki de-
monstrirajo reševanje ljudi iz 
visokih zgradb, gašenje poža-
rov, uporabo gasilskih apara-
tov, črpanje vode v slučaju 
poplav. V teh vajah sodelujejo 
vsi državljani. Vaje se izvajajo 
tudi v šolah, kjer se učenci 
poskušajo kar najhitreje in 
varneje skriti v zaklonišča. 

Geslo NNNP naj bo še na-
prej temeljno vodilo naše za-
ščite, kajti le organizirana 
družba se lahko uspešno za-
ščiti in prepreči paniko. 

MATEJ CVIKL 8. b 
OS Veljko Vlahovič, Celje 

PODELITEV BRALNE 
ZNAČKE 

V sredo, 22. aprila sem se 
udeležila podelitve bralne 
značke. Peljali smo se v Loče. 
Nabito polna dvorana pionir-
jev je zaploskala pevskemu 
zboru, ki je zapel več pesmi. 
Odprla so se vrata in v dvora-
no sta prišla nasmejana Part-
ljič Tone in Milena Muhičeva. 
Spet ploskanje! Partljič se 
nam je predstavil z dvema 
smešnima črticama, Muhiče-
va pa nam je zaigrala odlomek 
iz Lizike. Predstavniki šol so 
nato prejeli za svojo šolo bral-
ne značke in diplome, naš do-
pisniški krožek pa priznanje 
za uspešno delo. Z zado-
voljstvom smo se vrnili v šolo. 

MARINKA 
PUNGARTNIK, 4. r 

OS Stranice 

OBRAMBNI DAN 
V soboto smo imeli na naši 

šoli obrambni dan. Drugi ra-
zredi smo zapustili šolsko 
dvorišče in krenili proti seve-
ru. Ustavih smo se ob gozdu. 
Posedli smo na hlode in po-
malicali. Med nami je bila ku-
rirka Marjeta. Pripovedovala 
nam je svoje doživetje iz pre-
tekle vojne. Bila je obvešče-
valka za kozjansko območje. 
Imela sem grozljive občutke. 
Napeto smo jo poslušali. Že-
lim si še več podobnih sre-
čanj. 

SUZANA PUSNIK, 2. b. 
Prva osnovna šola Celje 

OBISKALE SO NAS 
LUTKE 

Na našo šolo' so prišli lut-
karji s Češke. Z lutkami na 
vrvicah so nam prikazali 
igralce na razne inštrumente: 
od bobnarja pa do harmoni-
kaša. Pa tudi s folklornimi 
plesi iz Češke so nas razveseli-
li. To se mi je zdelo zelo lepo. 
Na koncu sta zaplesala dva 
možakarja. V teh dveh lutkah 
je bil samo en človek. Lutkar-
jem smo rekli, naj nas še kdaj 
obiščejo z lutkami. 

BLA2 KRAJNC, 2. C 
OS Primož Trubar, Laško 

Sejalci - ROBI GUBENŠEK, OŠ Lesično 



RAZSTAVA »VARNOST IN DS« 

ODLIČNA UČNA URA 
V Celju od 29. maja do 7. junija 

Po dobrih šestih letih je 
»prišla« tudi na območju 
SR Slovenije razstava ek-
sponatov, ki govori o na-
stanku, doseženih rezulta-
tih in razvoju tako po-
piembnega področja, kot 
sta »VARNOST IN DRUŽ-
BENA SAMOZAŠČITA«, 
prvič so razstavo postavili 
leta 1974 v Beogradu, do da-
nes pa je obšla že 94 jugoslo-
vanskih mest po vseh repu-
blikah in pokrajinah, kjer 
jo je videlo preko dva mili-
jona obiskovalcev. Zdaj je 
razstava v Sloveniji in 
Ljubljana je s prostorom v 
Domu Ivana Cankarja 95. 
jugoslovansko mesto, ki go-
sti to nadvse zanimivo in 
dragoceno »učno uro« s po-
dročja, ki smo mu in mu še 
vedno moramo posvečati 
vso ustrezno pozornost. 

Razstava je razdeljena na 
štirinajst kronoloških obdo-
bij od leta 1941 pa vse do 
današnjih dni, govori pa o 
nastanku naše varnostne 
službe, njenih prvih dosež-
kih, razvoju, težavah, novih 
uspehih ter se zaključi v pri-
kaz najsodobnejše tehnike, s 
katero dobro zaveden in var-
nostno kulturno osveščen 
človek pripomore, da v Ju-
goslaviji živimo mirno življe-
nje. 

Na enem prvih panojev je 
zapisano, da je od leta 1941 
do leni pri opravljanju nalog 
izgubilo življenje več kot 
2000 pripadnikov varnostnih 
služb in več kot 1200 pripa-
dnikov KNOJ ter obmejnih 
enot JLA. Osemnajst izmed 
vseh teh je prejelo red naro-
dnega heroja Jugoslavije! 

Med množico podatkov, ki 
jih na enem mestu ponujajo 

panoji, naj izdvojimo samo 
nekatere. Leta 1945 je bilo v 
Jugoslaviji registriranih le 
31.679 motornih vozil, leta 
1979 pa že 2 milijona 935.647, 
letos pa jih je prav gotovo že 
preko tri milijone. Leta 1955 
je bilo v Jugoslaviji 96.572 
voznikov motornih vozil, la-
ni pa nekaj manj kot štiri mi-
lijone. 

Medtem, ko smo leta 1945 
imeh v Jugoslaviji samo do-
brih 81 tisoč kilometrov cest, 
pa smo jih imeli pred dvemi 
leti že skoraj 112 tisoč, od 
tega pa skoraj 50 tisoč kilo-
metrov sodobnih. Takšnih in 

podobnih primerjalnih po-
datkov v besedi, sliki in gra-
fikonih je še več, kar pa po-
meni dragocenost, ki je 
drugje ne bi uspel dobiti, kot 
recimo z ogledom te raz-
stave. 

Razstava »Varnost in 
družbena samozaščita« bo v 
SHveniji »obiskala« enajst 
mest, med drugim bo prišla 
tudi v Celje, kjer bo domo-
vala v Pokrajinskem muze-
ju od 29. maja do 7. junija, 
torej v času, ko bo v Celju 
cela vrsta aktivnosti z zvez-
no vajo ob letošnjem Dnevu 
civilne zaščite. 

TONE VRABL 

DELOVNI TABORNIKI 
Taborniški odred Bistra Savinja iz Šempetra sodi med 

najbolj delovne v žalski občini. Odred šteje nekaj več kot 
120 murnov, medvedkov, čebehc, tabornikov in tabornic. 
Pred dnevi so pripravili mnogoboj odreda in se tako dobro 
pripravili na občinskega, ki bo 9. maja. Na sliki: Pri prema-
govanju ovir. 

T. TAVČAR 

NA CESTI NISI SAM 
KOLESARJI: 
• uporabljajte samo tehnično brezhibna kolesa! 
• prepričajte se in pravočasno nakažite smer vožnje! 
• na kolesu ne izvajajte nobenih akrobacij! 
• kolo je vozilo predvideno samo za enega voznika! 
• vozite vedno drug za drugim in upoštevajte prometne 

znake! 
Za življenje v prometu je človek sprejel strogo določen red. 

Red je tu potreben bolj kot na katerem koli drugem področju. 
Od tega, kako ga uveljavlja, sta odvisni njegova osebna sreča 
in sreča drugih, saj je zdrav in za delo sposoben človek naj-
večje bogastvo družbene skupnosti. 

Brezpogojno spoštovanje in izpolnjevanje prometnih pred-
pisov in pravil, kakor tudi dosledno upoštevanje pravic in 
prednosti, ki jih prometni predpisi nalagajo drugim udeležen-
cem v prometu, je tedaj temeljna dolžnost vsakega uporabnika 
prometnih površin. Kdor krši osnovno načelo prometne var-
nosti, lahkomiselno izziva nesrečo. 

Maja je začel veljati novi Zakon o temeljih varnosti v cest-
nem prometu. Temeljne zakonske osnove prometne varnosti 
so take, kakršne zahteva sedanja stopnja in nadaljnji razvoj 
cestnega prometa pri nas in vsebujejo načela družbene samo-
zaščite z vidika vsestranskih obveznosti vseh tistih, ki s svojo 
dejavnostjo vplivajo na prometno ureditev, prometno stanje, 
zavarovanje in organizacijo cestnega prometa. 

Novi temeljni zakon je tudi odsev stanja ogroženosti na 
naših cestah v sedanjih razmerah in vzrokov, ki pogojujejo 
tolikšno število prometnih nesreč in posledic. 

Med žrtvami prometnih nesreč je vse več pešcev in kolesar-
jev, zlasti med tema kategorijama udeležencev v prometu pa 
tudi otrok in mladoletnikov. Le-ti so v vse več primerih tudi 
povzročitelji nesreč. Najmlajši se ne zavedajo, kam lahko pri-
pelje prostodušnost in objestnost, h kateri sodi ta hip tudi zelo 
»mondena« vožnja prijatelja na prtljažniku kolesa. Manevrske 
možnosti kolesarja, ki vozi koga s seboj, so seveda znatno 
omejene, »potnik« pa je v takšnem položaju, da že čisto nava-
den padec lahko povzroči kaj hude poškodbe. 

Zgodba zase so železniške nesreče, zlasti tiste na železniških 
prehodih, brez zapornic. Zlasti na železniških progah je nevar-
nost velika, saj je pozornost povečini usmerjena le na en tir, na 
en vlak, medtem pa utegne priti iznenada po drugem tiru drugi 
vlak in nesreča je tu. Posledice teh nesreč pa so praviloma zelo 
zelo hude. 

Ne rinejo samo šolarji v nevarnost bez železniške tire tam, 
kjer ni prehoda. Odrasli 50 jim kar pogosto zelo slab zgled. 

Na koncu še tehnični nasvet: 
V letu 1981 je v Celju prodanih precej dirkalnih koles, ki 

imajo TABOLAR gume. Sleherni kolesar, ki se vozi s takšnimi 
gumami, pa ne ve, koliko mora biti pritiska v tabolarju. Tabo-
lar gume morajo biti napolnjene z zrakom 6-7 atmosfer. Nižji 
pritisk pogosto povzroča defekte in prepike. 

Kolesarski kluTs Merx Celje bo poskušal pomagati vsakemu 
kolesarju s tehničnimi nasveti. 

KOLESARSKI KLUB CELJE 

LJUBEČNA: UREJENA 
POSTAJALIŠČA 

Do konca meseca bodo v kra-
jevni skupnosti Ljubečna uredili 
vsa avtobusna postajališča. Tako 
so v zadnjih dveh letih uredili 
enajst postajališč. Na vseh stojijo 
lične utice, ki nudijo vso zaščito 
tistim, ki čakajo na avtobus. V 
ureditev so vložili precejšnja 
sredstva in veliko prostovoljnega 
dela. Konec leta ali v prihodnjem 
letu bodo vsa avtobusna postaja-
lišča Se prevlekli z asfaltom. Kdaj 
bo to, je največ odvisno od sred-
stev. 

M. BRECL 

NAŠA BESEDA V 
SLOV. KONJICAH 

Sedem skupin mladih iz konji-
ške občine se bo v soboto, 9. ma-
ja, ob petih popoldne v Domu-
teritorialne obrambe v Sloven-
skih Konjicah pomerilo na tek-
movanju Naša beseda 1981. Za 
dvorano brez odra so se odločili 
predvsem zaradi programa, v ka-
terem je največ recitacij, pa tudi 
zaradi možnosti sodobnejše obli-
ke interpretacije. 

MBP 

LJUBEČNA: VAJA 
NNNP '81 

Letošnja akcija NNNP je pred 
vrati. Nanjo se povsod dobro pri-
pravljajo. Se poseoej zato, ker bo 
letošnja zvezna akcija prav v Ce-
lju. Tako je tudi v krajevni skup-
nosti Ljubečna. V tej krajevni 
skupnosti se pripravljajo na vajo 
skupaj s krajevnima skupnostma 
Skofja vas in Tmovije. V akciji 
bodo poleg krajanov sodelovali 
še delavci, ki so zaposleni v 
TOZD v teh krajevnih skupno-
stih. 

Pripravam posvečajo veliko 
pozornost. Posebej še zato, ker 
želijo, da bi zaključek te akcije 
uspel v celoti in bi pokazal pri-
pravljenost krajanov in delavcev 
na vsako presenečenje. 

M. BRECL 

\/e/ika izbira proizvodov za 
šport, rel<reacijo in oddih 
je na oddell<u ŠPORTNE 
OPREME V veleblagovnici T. 
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kadarkoli je voz prestrašil veliko kobilico, katerega od 
velikih metuljev ali sicer kaj živega, sem vselej mislila, da 
smo naleteli na kačo. Tudi voz sam mi je vzbujal pomi-
sleke, kajti po cikcakasti poti je vozil navzdol z vso naglico, 
da bi imel še nekaj zaleta za vožnjo navzgor; ob-vsakem 
zavoju poti se je prikazala nova podoba, vozili smo se 
namreč za griči v vedno nove verige gričev in se počasi 
vzpenjali navzgor v prave gore. Ob poti so rastli sentanski 
grmi z rumenimi jagodami, vmes pa so se dvigala mogočna 
pragozdna drevesa ali dolgolistnati bananovci. Tako smo 
dosegli tablo s svarilnim napisom: »Nevarnost!« 

Zdaj smo torej prišli na področje lovcev na glave in zdelo 
se mi je, da so postali moji spremljevalci malo tišji... 

V daljavi so na nekaterih mestih gorela pobočja. Dim se 
je kot zmaj valil proti cesti. Tako obdelujejo divjaki svoja 
polja. Sredi komopljenega polja je stalo nekaj rjavih žensk 
2 okroglimi očmi. Prispeli smo do preproste destilarne 
kafre in izstopili. V peči so, kot pri nas oglarji, prekuhavali 
na drobno razrezan kafrov les. Vroči sok je tekel skozi cevi, 
ki so ležale v vodi, da bi se hitro hladile, olje pa je kapljalo v 
posode, v katerih so ga potem pošiljali naprej. Surova kafra 
je padala na dno cevi in tudi njo so dajali v posode. Sele v 
Taihoku bodo vse predelali. 

Višje in višje, naprej in naprej od podobe do podobe. 
Zgodaj popoldne smo prispeli do policijske postaje v Ka-
pansanu. Tii ni nobenih žensk. Tudi nobenih civilnih oseb 
ne. V tridesetih hišicah - med njimi je tudi prostorna šola, v 
kateri poučuje policist tiste tayalske otroke, ki žele priti in 

stanovati pri njem - živijo samo Japonci: stražijo mejo ob 
razvpitem področju lovcev na glave. Policaji si sami ku-
hajo, perejo, krpajo in čistijo. Vsi smo spali na rogoznicah v 
hiši policijskega inšpektorja, gospodje v prvi, jaz za dr-
snimi vrati v drugi sobi. Niti enkrat me ni obšel niti naj-
manjši občutek nevarnosti. Preden sem šla spat, se mi je 
primerila nenavadna dogodivščina, ki je ne bi hotela doži-
veti v kaki drugi deželi. Kot vedno smo drug za drugim 
romali v kopel. Kopalnica je imela luč in je bila zelo čista, 
banja pa je bila, ker je bila namenjena številnim zastopni-
kom pravice, nenavadno velika. Slekla sem se, položila 
stvari na klopico, splezala nekaj stopnic navzgor in se po 
več »aii« in »auuu« potopila v vročo vodo. Ne vem, ali zato, 
ker je šel nekdo mimo in so se vrata stresla, ali pa zato, ker 
niso bila dobro zaprta - skratka, komaj sem bila v čebru, že 
so se vrata s treskom prevrnila. Kadarkoli sem hotela sko-
čiti iz banje, da bi postavila vrata na pravo mesto, sem 
vselej zaslišala korake in skočila nazaj v vodo. Kaj naj 
storim ? Poklicati moram na pomoč in - z glavo v oblaku 
pare - vljudno prositi, da vrata spet potisnejo' v steno. 
Zaradi moje nezgode se ni nihče vznemiril, jaz pa sem si 
prizadevala, da bi bila videti, kot da sem vajena, da mi 
moški, ko sem v kopeli, popravljajo vrata. Odslej sem, 
preden sem stopila v čeber, drsna vrata vselej temeljito 
pregledala. 

Na mojo prošnjo smo zlezli na visok hrib in se od tam 
spustili v dolino, kjer smo prišli do enega izmed tistih 
visečih mostov iz rattanskih ovijalk, ki so razpeti čez reko 
tok gugalnica. Dve ozki deski sta bili vse, na kar si mogel 
položiti nogd, za oprimek pa je bila v višini iztegnjene roke 
vrv, ki se je seveda podajala. Na mostu si se zibal kot 
vrvohodec na vrvi, in čim več ljudi je šlo po njej, tem bolj se 
je most gugal in vzbujal v človeku dvome o svoji trdnosti. 
Inšpektor me je hotel prestrašiti, zato se je poklonil ia mi 
dal s tem vedeti, da imam kot gostja pri prehodu čez most 
prednost. Pričakoval je, da se bom na mostu vrešče obr-
nila, toda jaz sem mimo stopila nanj in si pri tem mislila 
kvečjemu to: če je že treba iti, bom pač ubogljivo šla čezenj. 

Nikdar prej in nikjer me ni obšel občutek, da sem daleč 
od sveta. Tu, »kjer se stekajo reke«, pa je bilo drugače. 
Hišice z okroglimi strehami, živo zeleni bananovci, zelena 
šumeča reka, visoki hribi, ki so jemali vsak razgled, sonce 
za zelo oddaljenih pobočjih, zlata tišina... in zaželela sem 
si, da bi ostala pri lovcih na glave in čisto pozabila na svet, 
ki je poln zahrbtnosti in uredništev. Lepo bi bilo živeti brez 
častilakomnosti, brez cilja, biti potopljen samo vase in v 
najbljižjo okolico. Toda Japonci, ki so hoteli obdržati svoje 
glave in so si želeli nazaj v nemirni svet, so me kmalu spet 
pregnali iz raja, čeprav bi bila zelo rada videla tayalske 
ženske z njihovimi črnimi obrazi, bodečim pogledom in 

trdimi konopljenimi oblekami. Zdelo se mi je, da hrib pred 
mano raste; dlje ko smo plezali, bolj ko so me policaji 
priganjali, naj pohitim, višji se mi je zdel. Pod nogami je 
postaji v večernem soncu jekleno moder. 

»Ce se stemni, preden dosežemo vrh, utegnejo priti lovci 
na glave! Čez dan si ne upajo, toda ponoči...« 

Zgodaj, zelo zgodaj sem zlezla iz toplih futonov in šla 
ven. Trg je bil obsijan s soncem. Približala sta se mi dva 
moška. Zavita sta bila v ruto kot v pončo, dolge lase pa sta 
imela spletene v kito. Na glavi sta imela pletivo, ki je, kot 
sem pozneje ugotovila, služilo za klobuk, za posodo za 
pitje, za spravljanje hrane, za žitno mero in za gnezdo za 
uši. Oči sta imela krotke in otožne. Še malo jima ni bilo 
videti, da bi hrepenela po glavah. 

V majhni trgovini spodaj, kjer so zamenjevali blago, jih je 
krotko in tiho sedelo še več in vsi s kitami. Prinesli so lepo 
stebliko tsuso, ki iz nje z ukrivljenim okroglim nožem 
režejo prekrasen, kot svila bleščeč papir, ki ga pri nas 
poznamo pod imenom rižev papir. Na ta papir slikajo Ki-
tajci majhne figurice. Steblika doseže višino petih metrov 
in je v najboljšem primeru debela kot toka. Prinesli so tudi 
nenavadno lepo konopno blago in nekaj višinskih sadežev, 
za to pa so zahtevali v zameno tobak, riž in vžigalice. 
Povprašali so tudi po steklenicah, in videti je bilo, da so 
zanje dragocene kot zlato. 

Tayalske koče so zelo preproste, skoraj brez opreme. 
Sredi koče imajo ognjišče, nekaj desk pa rabi za ležišče. 
Mrtve pokopavajo v hiši v vse štiri kote, in ko so koti polni, 
velja hiša za prinašalko nesreče, zato si zgrade novo. Mladi 
ljudje, ki bi radi medene mesece preživeli sami, se uma-
knejo v zrak, se pravi, da se naselijo v stavbi, ki je dvajset 
čevljev nad tlemi. 

Glave sprejemajo zelo svečano. Najlepši mladeniči stoje 
na častni straži okoli hišice duhov in pojejo in plešejo v čast 
visokemu gostu. Po enem tednu pripravijo slovesnost, 
gostje pridejo od blizu in dalež, vlijejo glavi skozi ustnice 
proseno pivo, se ji zahvalijo za čast, prosijo duha, naj 
privabi prijatelje, potem pa jo spravijo v hišico duhov, ali 
pa jo, kot to delajo Bunumi, vzidajo v hišni zid, tako, da jo 
tisti, ki se približa hiši, lahko vidi. Želela sem si, da bi ostala 
moja glava tu, kajti kdo in kje bi se sicer toliko ukvarjal z 
njo? Toda poljski poslanik, ki je to jutro prišel v Kapansan, 
je hotel svojo glavo spet odnmsti v dolino, in Japonci, ki se 
jim je zdelo, da so odgovorni za mojo glavo, so se pridružili 
njegovemu prozaičnemu mnenju; tako so me opoldne obe-
nem z glavo spet posadili na zaboj potisnega voza in ššš! že 
je šlo navzdol skozi nepozabne k^rove gozdove. Nad trop-
sko pokrajino, kije bila v zlati decembrski svetlobi otožno 
lepa, je ležal dih jeseni in smrti, v suzukiški travi pa je 
svareče šušljal veter. 



Takšen je »zimski« pogled na severno steno Eigerja v 
švicarskem gorstvu, ki je znana tudi kot Nordwant ali 
Mordwant (v prostem prevodu mrtvaška, smrtna stena), 
ki je ena najvišjih in tudi najtežjih sten v Evropskih 
gorstvih, saj meri 1800 m, medtem ko je dolžina smeri 
okoli 2400 m. Letos v njej celjski alpinisti niso uspeli, 
vendar kot se za alpiniste spodobi, bodo poskušali tako 
dolgo, da bodo steni dokazali, da so od nje močnejši... 

immš^:mmmmmmmmmmmm 
Jožek, Bojan, Aleš in Aco bodo znova odšli v zimsko, smrtno steno 

Bilo Je 3. marca letošnje-
ga leta, ko se je skupina še-
stih članov celjskega Alpi-
nističnega odseka odpravi-
la na pot preko Italije v Švi-
co pod vznožje mogočne ste-
ne Eigerja. Star kombi, last 
celjskega Planinskega druš-
tva, je sopihal od starta pro-
ti cilju. Željenemu cilju šti-
rih izmed šestih mladih lju-
di, ki so si za svoje proste 
ure oz. njihovo izpolnjeva-
nje izbrali »stadion«, ime-
novan stene. Visoke, strme, 
poševne, robate, naglodane, 
krhke, lepljive, spolzke, 
utrujajoče, sramežljive, 
vabljive, odbijajoče in spet 
vedno znova vablj ive. . . 
Stene, katerih vrhovi so 
prilepljeni na modro, črno, 
tenmo, belo, rdeče nebo. 
Stene, okoli katerih je mir, 
tišina kot v grobu, divjanje 
redkih ptic, grmenje, bli-
skanje, ples zbeganih in na-
gajivih vetrov, ki bi hoteli v 
svojem tempu preizkusiti 
moč človeka, ki sam ali v 
navezi bije bitko s steno. 

Celjani oz. celjsko Planin-
sko društvo ima v Sloveniji 
prav gotovo enega izmed 
najbolj opaznih Alpinistič-
nih odsekov, katerega člani 
niso aktivni samo v stenah 
okoli domačega kraja, tem-
več tudi dalj, tako v sloven-' 
skem in jugoslovanskem 
gorstvu ter izven njega. In 
alpinisti hočejo vedno več, 
alpinisti ne poznajo idealne-
ga vremena, idealne stene, ki 
bi te z vso prešernostjo spre-

jela v svoja nedrja vse do 
uspeha. Za njih so ljubimka-
joče stene tiste, ki jih »odbi-
jajo«, ki jih »ne marajo«, ki 
jih odvračajo. . . Takšne trd-
njave pa so najboljše za osva-
janje. 

Aleš (zdaj že nekaj tednov 
vojak): »Lani poleti, avgu-
sta, sva z Jožekom prešla 
isto steno v Eigerju. V treh 
dneh sva jo zmogla, imela 
sva odlično vreme. Rekla 
sva, da bo treba poskusiti tu-
di pozimi. Pripravili smo se, 
šli in se vrnili. Nismo uspeli. 
To je za alpinista nekaj naj-
hujšega. Ce bi imeli 20 od-
stotkov možnosti, bi vstopili, 
tako pa je vsakršen poskus 
bil podoben načrtnemu sa-
momoru. . .« 

Aco: »Ko nismo uspeli, 
sem si rekel, da nikoli več ne 
grem v ta vražji E i g e r T i -
sto čakanje, gledanje v nebo 
ali se bo »odprlo« ali n e . . . 
Na »kile« živcev smo porabi-
l i . . . Ko smo se vrnili in ko 
sem vse dobro preštudiral, 
sem uvidel, da se bom kljub 
prejšnji odločitvi vrnil. Mo-
ramo zmagati to smrtno ste-
no, in to v zimskem času. 
Moramo!« 

Bojan: »Kaj naj rečem? 
Strašno je tisto čakanje ali ti 
bo dano, da boš zaplezal.. . 
se spoprijel s steno, ki med 
alpinisti veliko pomeni . . . 
Vreme pa se noče popraviti, 
okoli hrumijo plazovi, spa-
nje v mokrih šotorih ni pri-

je tno . . . 12. marca je padla 
odločitev - nič več čakanja, 
sledi vrnitev! Vračali smo se 
kot poraženci, vendar Eiger 
nas bo še videl. Mora nas vi-
deti, in to na vrhu!« 

Jožek: »Bil sem v Himalaji 
in drugod, bil sem poleti v 
Eiger ju . . . Zdaj je bilo nekaj 
posebnega. . . To ni poraz, saj 
smo za mnogo stvari boga-
tejši in to nam bo koristilo 
pri naslednjem poskusu v 
isti smeri. Pri zadnji akciji 
smo bili premalo pripravlje^ 
ni in tudi preslabo opremlje-
ni pa še vreme nam je pona-
gajalo, kot malokdaj. Ce bo-
mo vse to rešili, bo pri pri-

hodnjem poskusu prav goto-
vo bolje.« 

Celjsko alpinistično ek-
spedicijo so vseskozi pestile 
težave. Od zbiranja potreb-
nih stvari za takšno pot do 
prevoza in ne nazadnje vre-
mena, ki jim tokrat izrecno 
ni bilo naklonjeno. Navezali 
pa so mnoge koristne stike s 
tamkajšnjimi prebivalci, ki 
se »spoznajo«, kdaj je treba 
poskusiti. Dogovorili so se 
za sodelovanje in to mora ro-
diti uspehe. Prvo razočara-
nje je že za celjskimi alpini-
sti, saj jih ne nazadnje tolaži 
tudi to, da sta to steno v le-
tošnji zimi zmogla samo dva 

alpinista, en Avstrijec in en 
Sved . . . Bile do naveze, ki so 
se večkrat vračale, vračale, 
dokler niso uspele. 

Aleš: »Tudi mi bomo po-
navljali, dokler pozimi ne 
pridemo gor!« 

V teh besedah je odloč-
nost, ki jo premorejo samo 
alpinisti. In ob takšni odloč-
nosti bo prav gotovo tudi 
celjski alpinist kmalu stopil 
po »mrtvaški« poti na vrh Ei-
gerja. To bo nova, pomemb-
na zmaga, biser, na katerega 
je ponosen vsak alpinist. In 
ob tem, ko takole razmišljajo 
o ponovnem srečanju z Ei-

gerjem, v celjskem Alpini-
stičnem odseku razglabljajo 
tudi o prvi samostojni celjski 
himalajski odpravi. Dobrih 
alpinistov je dovolj, da bi 
lahko poskusili tudi s tem. 
Vse potrebno naj bi predvi-
doma uredili do prihodnjega 
leta ali do leta 1983. Karako-
rum jih vabi in njegovi 
osemtisočaki. Tam naj bi 
med drugim zavihrala tudi 
celjska zastava. Mladim, na-
debudnim celjskim alpini-
stom bo pomagal eden prvih 
jugoslovanskih himalajcev 
Cic Debel jak. . . 

Tekst: TONE VRABL 
Foto: SLAVKO CANKAR 

Jože Zupan, 27 let, Himala-
jec, doma iz Rimskih To-
plic, študent Višje šole za 
telesno kulturo v Mariboru, 
član Alpinističnega odseka 
pri celjskem Planinskem 
društvu. 

Bojan Šrot, 21 let, doma iz 
Celja, študent prava, član 
AO pri celjskem Planin-
skem društvu. 

Aleš Stopar, 21 let, doma iz 
Celja, študent, zdaj v JLA v 
Ljubljani, član AO pri celj-
skem Planinskem društvu. 

Aco Pepevnik, 22 let, doma 
v Šentjurju, zaposlen v celj-
ski Zlatarni, tudi član AO 
pri celjskem Planinskem 
društvu. 



CELJSKE 
MLADINKE 
PRŽAVNE 
PRVAKINJE 

Najbol jše strelke in 
strelci Celja so se v Kra-
gujevcu udeležili prven-
stva Jugoslavi je z zračno 
puško seri jske izdelave. 
Velik uspeh so dosegle 
mladinke Celja, ki so v 
konkurenci 23 ekip po-
stale državne prvakinje. 
Celjanke so nastopile v 
postavi: Ingrid VREČEK 
349, Barbara J A G E R 352 
in Alenka J A G E R 361 
krogov, s t em rezultatom 
se je Alenka med 90 posa-
meznicami uvrstila na od-
lično drugo mesto. Odlič-
no je streljal tudi mladi-
nec strelske družine »KO-
VINAR« - Store ^ Bran-
ko MALEC. ki je dosegel 
367 krogov in se med 95 
nastopajočimi mladinci 
tudi uvrstil na odlično 
drugo mesto. Zadovoljil 
je tudi njegov klubski ko-
lega Jože Cesnik, ki je na-
streljal 360 krogov. 

Med pionirkami sta 
med Cel jankami zadovo-
ljili Vesna Cuček 164 in 
Natalija Strašek s 153 
krogi. Zal pa so slabo 
streljali naši člani Ervin 
Seršen 354, Tone Jager 
355, Jože J e r a m 357 in 
edini, ki je vsaj delno za-
dovoljil Marjan Dobovič-
nik s 359 krogi. Celjski 
veterani so očitno utruje-
ni od nenehnega nastopa-
nja. T. J . 

ROKOMET 

KORAK DO KVALIFIKACIJ 
Republiški derbi bo v Grižah 

Po zmagi nad Spl i tom so 
se rokometaši Aera Celje že 
pričeli pripravljati za kvalifi-
kacije za vstoV v bodočo I. A. 
zvezno ligo. Vse kaže, da se 
bodo letos Celjani ob more-
bi tnem uspehu v II. zvezni 
ligi sever pomerili v zaključ-
nih dveh kvalifikacijskih 
t ekmah proti zmagovalcu za-
hodne II. zvezne lige - Prole-
ter ju iz Zrenjanina ali Potis-
ju iz Ade. Torej proti dvem 
ek ipam iz Vojvodine. Obe 
moštvi sta že bili članici 
zvezne lige. 

Toda do konca prvenstva 
je še šest kol. Celjani igrajo 
do konca prvenstva še tri-
krat v gosteh in to v soboto v 
Ribnici proti Inlesu, po tem 
na Reki proti Kvarner ju in v 
zadnjem kolu v S lavonskem 
Brodu proti Slavoniji DI. 
Doma pa so včeraj gostili Po-
let iz Murske Sobote, v dvo-
rani Golovec pa bodo še zai-
grali rokometaši Zagreba in 
Mehanike. 

Najtežje delo bodo imeli 
celjski rokometaši že v sobo-
to v Ribnici. Domači Inles 
ima namreč še možnosti, da 
bi z morebi tno zmago nad 
Aerom osvojil v tem prven-
stvu peto mesto, kar bi zado-
ščalo za uvrsti tev v I. B. zvez-
no ligo. Celjani pa morajo 

zmagati, kajt i drugače zasle-
dovalci Mehanika, Rovinj in 
zlasti Zamet lahko ob koncu 
slavijo. Se dobro, da v celj-
skem moštvu tokrat dobro 
igrajo kandidat i za mlado ju-
goslovansko reprezentanco 
S tanko Anderluh', Igor Raz-
gor, Polde Kalin in Rolando 
Pušnik . Tu pa sta še rutinira-
na Milovan Tomič in Dušan 
Božič. Torej opt imist ične na-
povedi t rener ja Aera Slobo-
dana Miškoviča so grajene 
na realnih temelj ih. 

Zanimivo je tudi tekmova-
nje v republiški moški in 
ženski ligi. Vse ekipe so sicer 
ob prvomajsk ih praznikih 
počivžde, toda že v soboto se 
pričnejo zakl jučne borbe, ki 
pr inašajo prvim t rem ali celo 
štirim moš tvom mes to v bo-
doči II. zvezni ligi. In med 
temi kandidat i imamo z na-
šega območja kar dve moš-
tvi. Šoštanj , ki je premagal 
Peko 31:18, je v vodstvu s 
prednos t jo t reh točk. Toda v 
p r ihodn jem kolu gostuje pri 
Minervi in tako bo v Grižah 
vehki derbi. Minerva, ki je 
t renutno četrta, bi z zmago 
lahko posegla še v borbo za 
II. zvezno ligo. Nasprotno pa 
mladi igralci Aera, ki so pre-
magali Branik 26:18, »beži-

jo« z dna lestvice. Korak na-
prej bodo storili, če uspejo v 
soboto zmagati v Tržiču pro-
ti Peku. 

V ženski republiški roko-
metni ligi so igralke Smart-
nega dosegle v zadnj ih dveh 
kolih dva prodorna uspeha. 
Najpre j so doma premagale 
Polano in kasneje v gosteh 
še Itas iz Kočevja 14:11. Na 
lestvici so pete in v kolikor 
bi v nedeljo uspele doma 
premagat i Dravo iz P tu ja bi 
postale kandida tk in je za II. 
zvezno ligo. To pa bi bil naj-
večji uspeh za rokomet v 
Smar tnem ob Paki. 

Drugoligaš, ženski roko-
metni k lub Velenje, je uspel 
v gosteh, ko je premagal DI 
Trokut v Rajiču 15:9. 

Vse kaže, da bo novi tek-
movalni sistem, ki se razpro-
stira od I. A in I. B. zvezne 
hge preko II. zvezne lige in 
republ iške lige omogočil 
vsem klubom, da »najdejo« 
svoje začetno mesto v tek-
movalnem sis temu in po tem 
tudi možnost napredka. Ce-
ljani so na pragu I. A. lige in 
upamo, da bodo čez dobs r 
mesGc- in pol uspeli v kvalifi-
kacijah. V svojih petih kvali-
fikacijah! 

J. KUZMA 

SAŠKA STRMOLE 

V delovni beležnici 
celjskega Aero kluba, na 
kateri je zapisano ime Sa-
ške Strmole, ni zapisane-
ga devetnajstega skoka te 
mlade padalke. To je bil 
namreč zadnji skok te di-
jakinje pedagoškega šol-
skega centra v Celju. 
Splet doslej še nepojas-
njenih okoliščin je prijet-
no zgodnjepopoldansko 
vajo v padalskih skokih 
na ptujskem letališču 
spremenil v tragičen zad-
njeaprilski dan. 

Smrt je Saško Strmole 
doletela le malo pred tem, 
preden je končala šolanje 
na pedagoškem šolskem 
centru, sredi načrtov za 
prihodnje. Hkrati pa je 
pretrgala mlado, pa ven-
dar že bogato življenje. 
Preminula je sredi dejav-
nosti, ki se ji je posvečala 
že vse od osnovne šole -
športa. Ko je obiskovala 
osnovno šolo, seje ukvar-
jala z orodno telovadbo in 
judom, med šolanjem na 
srednji šoli je igrala ko-
šarko pri Libeli, dokler se 
končno ni zapisala padal-
stvu. Ni je bilo strah viši-
ne. Hrabro^ » VGndar ve-
dno premišljeno, se je 
spuščala v prostranost 
ozračja pod letalom. 

Kljub športnemu udej-

stvovanju je bila ves čas 
dobra učenka in dijaki-
nja. Bila je aktivna v raz-
nih krožkih; zdaj je vodila 
tudi šahovski krožek na 
IV. osnovni šdli. 

Tisto, kar jo je delalo 
med prijatelji še posebno 
priljubljeno, je bilo njeno 
tovarištvo. Vedno je bila 
pripravljena pomagati. 
Pa naj je bilo to v šoli ali v 
okolju, kjer je stanovala. 
Prav zaradi tega je prazni-
na, ki za njo ostaja, toliko 
večja. 

V ponedeljek so jo 
vilni priiz^]ji jn znanci 
pospremili na zadnji poti. 
Vendar bo v srcih tistih, 
ki so jo poznali in z njo 
sodelovali, ostala v traj-
nem spominu. 

F. K 

NA KRATKO 
PRAZNIČNI TURNIRJI 

Šahovski klub Savinjčan v 
Šempetru v Savinjski dolini je 
ob 1. maju pripravil brzoturnir, 
kjer je nastopilo 30 šahistov iz 
Savinjske doline. V najboljši 
skupini je zmagal'Franc Brino-
vec iz Žalca (10 točk) jpred Sta-
netom Skokom iz Šempetra 
(9,5), Martinom Stormanom iz 
Šempetra in Marjanom Crepa-
nom iz Žalca (8,5) itd. V drugi 
skupini je osvojil prvo mesto 
Mitja Urisek iz Griž (6). 

Tudi Šahovski klub Žalec je 
pripravil ob Dnevu OF in 1. ma-
ju šahovski brzoturnir, kjer je 
nastopilo enajst šahistov. Zma-
gal je Franc Brinovec ml. pred 
Marjanom Črepanom in Sreč-
kom Habetom. 

Sahisti Društva invalidov Ža-
lec so se srečali z ekipo Društva 
invalidov Ptuj in igrali neodlo-
čeno 4:4. Na turnirju posamezni-
kov je zmagal Plevnik pred Pri-
možičem in Skobmetom. 

JOŽE GROBELNIK 

ŠPORT V LAŠKEM 
v I. občinski ligi v malem no-

gometu v laški občini nastopa 10 
ekip, odigrali pa so enajst kol. 
Vodi TIM (17 točk) pred JLA 
(16), Galaksija (16), Rečica (12), 
Reka (11), Oren (11), Partizan ZM 
(8), Cosmos (8), Rod (7) in Obno-
va (3). 

V II. ligi nastopa osem ekip, 
odigrali pa so osmo kolo. Vodi 
Vrhovo n 3 točk) pred Partizan R 
(11), Zidani most (9), Sampioni 
(9), Vrh (8), VPD (8), Bor (3) in 
Breze (3). 
V Lašicem imajo tudi občinsko 
ligo v košarki, kjer -nastopa 10 
ekip. Po 4. kolu je vrstni r ^ na-
slednji: vodi Merx (8), sledijo pa 
Pivovarna I, Tim, Dekorativna, 
VCMR (vsi 6), KmeUjska (4), Pi-
vovarna II, Elkov (po 2) in Papir-
nica ter Bor - Lesnina (brez 
točk). 

Sah: SK Laško je pripravil br-
zoturnir, kjer je sodelovalo 16 ša-
histov iz Žalca in Laškega. Zma-
gal je Brinovec st. (13) pred Uri-
skom (12), B Pipalom (11,5), Bri-
novcem ml. (10,5), VI. Pipalom 
(9,5 točke) itd. 

V Laškem je bilo v organizaciji 
Društva prijateljev mladine pio-
nirsko šahovsko prvenstvo celj-
ske regije za letošnje leto. St. pio-
nirji: 1. Velenje 24. 2. Slovenske 
Konjice 20,5, 3. Mozirje 19,5. 4. 
Žalec 16.5, 5. Šmarje 14.5,6. Celje 
11 in 7. Laško 6 točk. 

St. pionirke: 1. Velenje 17, 2. 
Žalec 15, 3. Šmarje 11.5, 4. Mozir-
je 8, 5. Celje 6 in 6. Laško 2,5 
točke. 

Ml. pionirji: 1. Velenje 20. 2. 
Slov. Konjice 13, 3. Mozirje 12,5, 
4. Žalec 12.5. Celje 12,6. Podčetr-
tek 8 in 7. Laško 6,5 točke. 

Ml. pionirke: 1. Velenje 18, 2. 
Mozirje 13, 3. Celje 11, 4. Žalec 9, 
5. Laško 5 in 6. Slov. Konjice 4 
točke. 

JOSKO KOKOTEC 
URANKAR IN SKALAR 
PRVAKA 

v Domžalah je bilo letošnje 
mladinsko prvenstvo Slovenije 
v dviganju uteži. Nastopila sta 
tudi dva celjska dvigalca, ki sta 
osvojila naslov prvaka. To je bil 
mladi Urankar, ki je v kategori-
ji do 56 kg osvojil prvo mesto in 
dosegel rezultat 110 kg. Skalar 
je zmagal v kategoriji do 60 kg 
in je dvignil 137 in pol ke. Uspel 
pa je tudi član Velenja Cerimo-
vič v kategoriji do 82 in pol kg z 
dvigom 200 kg.' 

OLIMP POKALNI 
ZMAGOVALEC 

Nogometaši Olimpa so zmago-
valci pokalnega tekmovanja v 
celjski občini. Po prepričljivi 
zmagi nad Kladivarjem 3:0 so 
pozneje premagali še ekipo JLA 
z rezultatom 9:8 (5:5, 4:1). V regu-
larnem času se je namreč sreča-
nje končalo z neodločenim rezul-
tatom 5:5. Pri izvajanju enajst-
metrovk pa so bili spretnejši 
igralci Olimpa. Tako bo ekipa 
Olimpa zastopala ožje nogomet-
no področje Celja v nadaljevanju 
pokalnega tekmovanja. 

NOGOMETAŠI 
HUDINJE 
ZMAGOVALCI 

Na turnirju občinskih prva-
kov osnovnih šol in SSD v nogo-
metu, ki je bilo v Celju, so imeli 
največ uspeha mladi igralci OS 
Pranja Vnmča iz Hudinje, ki so 
premagali OS Šmartno ob Paki 
2:0 (0:0) in OS Radlje 1:0 (0:0). 
i ^ a l c i Radelj so premagali 
Šmartno 6:0 (4:0). 

Tako bodo igralci Hudinje so-
delovali na polfinalnem tumir» 
ju v Litiji. Tekmovanje bo 9. 
maja. 

VODITA ŠTUCL IN 
BERVAR 

Najboljši šahisti Celja in Žalca 
so se pomerili na četrtem hitro-
poteznem turnirju za pokal Celja. 
V močni konkurenci šestnajstih 
šahistov sta tokrat zmagala 
Franc Pešec in Božo Stud , ki sta 
zbrala 13 in pol točke. Za pol-
drugo točko sta zaostala Matjaž 
Mikac in Jano Bervar - 11 točk. 
Sledijo: Tomaž Mikac 9,5, Perti-
nač 8,5 Janez Pešec 8, Marjan 
Crepan in Tine Prislan 7 in pol 
točke. 

Po štirih turnirjih sta v vod-
stvu za pokal Celja Bervar in 

S t u d z 21 točkami pred Pešcem 
12, Pertinačem in Matjažem Mik-
cem 11, Črepanom 8, Tomažem 
Mikcem, Bogadijem in Janezom 
Pešcem 6, Streiherjem 5 ter Paj-
kom in Prislanom 2 točki. 

ROGAŠKA SLATINA 
PETA 

Tekmovanje so zaključile ko-
šarkašice v republiški ligi. 
Predstavnika našega območja 
sta dosegla polovičen uspeh. 
Medtem, ko so v zadnjem kolu 
igralke Rogaške Slatine ponovi-
le dobro igro in zmagale v Ko-
pru proti domačinkam 67:60 in 
si s tem priborile peto mesto, so 
igralke Libele doma nesrečno 
izgubile proti močni vrsti 
Mengša 63:64 in s tem ostale na 
zadnjem, enajstem mestu. 

Moštvo Rogaške Slatine je v 
20. srečanji enajstkrat zmagalo 
in devetkrat izgubilo. Zbralo je 
22 točk. Ta uspeh so priborile 
igralke PEhič, Virant, Pavšar, 
Cerelnik, Meš, Oblak, Čujež in 
Zupan. 

Ekipa Libele je imela letos 
smolo. Mlado moštvo je zaigra-
lo v zadnjih srečanjih odlično, 
toda več srečanj je izgubilo v 
zadnjih minutah igre. Mladost 
je opravila svoje, toda moštvo v 
katerem igrajo košarkašice 
Cencelj, Cerjak, Aleksič, Koželj, 
Knez, Jančar, Benkovič, Janžek 
in Hribernik lahko v prihodnje 
doseže večji uspeh. Glavni na-
men in cilj vseh pri Libeli naj 
bo, da te igralke ostanejo sku-
paj še neko pbdobje in uspehi 

' bodo prišli. Celjanke so v dvaj-
setih srečanjih zmagale samo 
štirikrat in 16-krat izgubile. 

UUBNO DRUGO 
v republiški ženski odbojkar-

ski ligi so letos dosegle izreden 
uspeh igralke Ljubnega. ki so ob 
koncu prvenstva osvojile odlično 
drugo mesto za neporaženim 
Branikom iz Maribora. Ljubno je 
igralo 17 srečanj in 13-krat zma-
galo ter samo štirikrat izgubilo. 
Imajo mlado in zelo uigrano 
moštvo, ki bo doseglo svoj vrhu-
nec šele v prihodnjih sezonah. 

Nasprotno j« mlada ekipa Go-
lovca letos pokazala nekaj do-
brih iger, toda to ni bilo dovolj za 
prodor v gornji del lestvice. Ce-
ljanke so ob koncu osvojile sed-
mo mesto in zbrale 14 točk. Se-
demkrat so zmagale in desetkrat 
izgubile. 

ŠEMPETER 
PREDZADNJI 

Prvenstvo so zaključili tudi 
odbojkarji SEmpetra, ki so po 
odličnem štartu v spomladan-
skem prvenstvu ob koncu doži-
veli nekaj porazov in to je bilo 
dovolj, da so ob koncu zasedli 
predzadnje mesto s 14. točkami, 
v zadnjem kolu so izgubili odlo-
čilno tekmo proti Bovcu 2:3 in s 
tem verjetno tudi mesto med 
drugoligaši. 

J. KUZMA 

KEGLJANJE 

TOKRAT USPEH IN PORAZ 
Ženske in nnoški drugi v republiški ligi 

Ljubitelj i kegljanja v Celju 
bodo prišli na svoj račun po-
novno v soboto, ko bo ob 
15.00 uri na sporedu na keg-
ljišču Ingrada ženski dvoboj 
med Celjem in Gradisem, ob 
17. uri pa dvoboj moških Ce-
lje - Triglav. Vodeči Triglav, 
ki je še vedno za dve točki 
boljši od Celja, bo poskušal z 
zmago potrdit i svoj letošnji 
pr imat v republiški ligi. To-
da najbol jša celjska šesterka 
ima t rden namen, da se ize-
nači s Triglavom in doseže 

svoj doslej največji uspeh! 
Ce pogledamo zadnje re-

zultate, moramo ponovno 
pohvzditi moško vrsto. Celja-
ni so sredi Ljubl jane prese-
netljivo premagali ekipo 
Gradisa z rezultatom 
5188:5131, torej za 57 kegljev. 
Ta uspeh so Celju priborili 
Urh 886, K o m p a n 828, Kačič 
893, Nareks 897, Tisovec 815 
in Tomažič 869 kegljev. 

Manj uspeha so imele keg-
Ijavke. Kl jub dobremu na-
stopu so v Ljubl jani izgubile 

proti Ljubl jani z rezul tatom 
2395:2437, torej za 42 kegljev. 
Za celjsko ekipo so nastopi-
le: Pečovnik 390, Urh 398, 
Ba jde 401, Lesjak 416, Ma-
rine 403 in Gobec 387 keg-
ljev. 

Na lestvici je ženska ekipa 
Celja na d r u g e m mes tu z 
dvema porazoma in pet imi 
zmagami. Seda j bo mnogo 
težje osvojiti naslov prvaka, 
kajt i vodeči Kons t ruktor je 
iz kola v kolo v boljši formi. 
Vse kaže, da bo srečanje 
med Cel jem in Konstruktor-
jem v zadnjem kolu rešilo 
vprašanje najbol jše ekipe. 

Razveseljivo pa je, da se je 
tako moška, kakor ženska 
ekipa že uvrstila na državno 
prvenstvo. 
• Tekmovanje so pričeli tudi 

v II. republiški kegljaški ligi, 
k jer sodelujeta z našega ob-
močja Kovinar iz Stor in Ae-
ro Celje. Slednji je nastopil v 
1. kolu v Trbovljah proti Par-
tizanu. Kl jub odlični igri pe-
terice v ekipi so Aerovci iz-
gubili zaradi slabega dne Bo-
žička, ki je porušil samo 804 
keglje. O s t i i so pridali re-
zultatu 5241 (izgubili so za 35 
kegljev) nas lednje število 
kegljev: Srot 941, Viki Va-
novšek 895, Ramšak 908, Du-
šan Vanovšek 876 in Lube j 
817. 

J . KUZMA 

NOGOMETNE VESTI 
V II. zvezni hgi so oddigrali 24. kolo. Velenjski Rudar je 

visoko izgubil v Subotici proti Spar taku 6:1, pa čeprav je 
povedal, z golom Tminiča . Zdaj je Rudar na 14. mes tu med 
16. ekipami z 20. točkami. To pa pomeni , da je v tistih 
»vodah«, ki so najbližje izpadu v nižji rang tekmovanja . 
Velenjskega Rudar ja tako v pr ihodnje čakajo veliki napori, 
če bo hotel zbrati toliko točk, da bo še napre j i ^ a l v tej ligi. 
Tudi v 25. kolu Rudar gostuje in to v Visokem proti Bosni, ki 
je t renutno zadnja in po t rebuje točke. Torej znova težko 
gostovanje brez pravega upa na u s p e h . . . 

V republiški ligi ni bilo srečanj, pač pa so igrali v vzhodni 
ligi, k jer nas topajo štiri ekipe s celjskega območja. Edini dve 
točlci je osvojil mozirski Elkroj, ki je na Vranskem premagal 
selekcijo Savinjske 5:1. Strelci: Denžič za Savin jsko in 
Hras tnik 3 ter Martinšek in Tratnik po enega za Elkroj. 
Unior je doma izgubil z mar iborskim Kovinar jem 2:0, Ste-
klar pa v P tu ju proti vodeči ekipi 5:0. Na lestvici je Elkroj 
tretji, Unior peti, Steklar sedmi in Savinjska osma, zadnja. 
Pari 21. kola: derbi bo v Mozirju med Elkrojem in vodečim 
P tu jem, Steklar bo v Rogaški igral s Fužinar jem, Unior 
gostuje na Pragerskem, Savinjska pa v Mariboru proti Kovi-
narju. TV 

SAHOVSKA NAGRADNA IGRA 16 
Mnogim jugoslovanskim šahistom je uspelo osvojiti naslov državnega prvaka, 
vendar je med njimi samo eden, ki je ta naslov osvojil kar enajstkrat. 

Vprašanje: 
Kateri izmed trojice naših velemojstrov je kar enajstkrat osvojil laskavi naslov 
najboljšega v Jugoslaviji (pravilni odgovor obkroži); 

SVETOZAR GUGORIČ VASJA PIRC PETAR TRIFUNOVIČ 
Odgovore s kuponom pošljite najkasneje do 12. maja v naše uredništvo, trije 
izmed sodelujočih pa bodo z žrebom dobiii nagrade PIVOVARNE LAŠKO! 



mmA 
Priznanje COFLEXU LTD z Malte je priznanje 
COMETU iz Zreč 

Izvoz znanja in tehnologije, ki je v celoti nastala v 
domačih glavah in v domačih razmerah zreškega Co-
meta na Malto je prej kot v dveh letih rodil bogate 
sadove. Coflex Ltd. Corradino Malta je prejel veliko 
Azijsko nagrado za letošnje leto za kvaliteto umetnih 
brusov. To pa je priznanje za zreški Comet, saj izdelu-
jejo umeifi^ bruse na osnovi njihove tehnologije, ob 
stalnem prenosu dosežkov 12 firme pri kvali-
teti, storilnosti, tehnoloških izboljšavah, zniževanju 
stroškov proizvodnje... 

Tovarno na Malti sta pred slabima dvema letoma 
ustanovila zreški Comet in malteška korporacija za ra-
zvoj MDC. Pri naložbi je sodeloval Comet oziroma nje-
gova temeljna organizacija CofIex s 70 odstotki kapi-
tala, malteška družba pa s 30. Kljub mnogim začetnim 
težavam je proizvodnja kmalu stekla. Proizvajajo pa del 
Cometovega programa, zato ga tudi dopolnjujejo z zre-
škimi izdelki. Kakovost izdelkov stalno preverjajo, prav 
tako celoten proizvodni proces. Priznanja se lahko tako 
vsi enako vesele. 

Medijsrodno Azijsko nagrado podeljuje časopis The 
East Trade iz Singapurja družbam, ki razvijajo trgova-
nje in sodelovanje z azijskimi državami in ki so na tem 
področju dosegle ustrezno kakovostno raven. Coflex 
Ltd. je vse pogoje izpolniL Nagrada pa jnia pK>leg potrdi-
tve kvalitete in proizvodne usmerjenosti tudi druge 
vrednote. Ob podelitvi te i^agrade namreč izdajo tudi 
katalog vseh, ki so nagrado dobili. Za Coflex Ltd. so 
zapisali, da je to mešana družba, organizacija, kjer de-
lajo po tehnologiji zreškega Cometa in da kakovost 
kontrolira zahodnonemška ustanova. 

Preteklo leto je bilo za Coflex Ltd. prvo leto samostoj-
nega poslovanja v zaostrenih pogojih mednarodne kon-
kurence, ki p>a ga je ob pomoči Cometa dobro zaključila. 
To je bilo leto, v katerem so organizirali proizvodnjo, 
dosegli visoko stopnjo produktivnosti, kvaliteta je do-
segla načrtovano raven. Leto, ki je bilo tudi poslovno 
uspešno. Pretežni del proizvodnje je bil še vedno 
usmerjen v Evropo preko naročil, ki jih je posredoval 
Comet, poleg domačega in azijskega tržišča pa so usme-

rili svojo pot tudi k osvajanju sevemo-afriškega tržišča, 
zlasti Alžira. Ker pa tu prodor še ni tolikšen, kot ga žele, 
je proizvodnja v preteklem letu še ostala na začetni 
ravni, torej v okviru enoizmenskega dela, seveda z mož-
nostjo, da z dvoizmenskim podvojijo zmogljivosti. 
Kljub temu pa se investicija Cometu dobro vrača. Želijo 
seveda, da bi se vložena sredstva čimprej vrnila. Oce-
njujejo pa, da bi se že v letu 1981 lahko približali temu 
cilju. Ob tako dobrem sodelovanju, kot so ga doslej že 
razvili, bi tudi pri tem lahko in morali uspeti. 

Comet in Coflex Ltd. z Malte sta pri kvaliteti izdelkov že 
U=-?ela. Uspela sta s sodelovanjem. Ne samo ona dva. 
Dve deželi si« USpell, saj ne smerno pozabiti, da je 
Coflex Ltd. na Malti prva jugoslovanska naložba V proi-
zvodnjo umetnih brusov na tej neuvrščeni, prijateljski 
sredozemski državi. Zreški Comet namerava položaj in 
vlogo Coflexa Ltd. še utrditi ter pritegniti k sodelovanju 
še enega tujega partnerja, s tem pa bi gotovo še okrepili 
kooperantske posle. Vedno, kadar uspejo delavci na 
Malti, uspe tudi zreški Comet, uspe njegovo znanje in 
tehnologija. Priznanje enemu je priznanje vsem in tudi 
Azijska nagrada je nagrada uspeha vseh. 

Sele dve Mi minevate, kar so Zrečani na Malti pričeti 
M montažo strojev v proirvodni iudi. 

Sagrada Aiije^ bronasta in nmrmoma trofej^ je delo 
španskega kiparja in kovinarja Martina PtriUona. 

V taktih ametniii brusih je vgrajeno znanje areškega 
Cometa, manje, za katmga so dobili priznanje. 

Delavci na Malti v Coflezu Ltd. so mladi in ni Jih veliko - toda delajo dobro! 



GORA OLJKA 

DRUŽBENA MALOMARNOST 
pom propada, radi pa bi ga planinci 

Dom na Gori Oljki žalost-
no propada. Kl jub t emu še 
vedno privablja številne turi-
ste, ki začudeni zrejo v razva-
line nekoč izredno lepega 
objekta. Po svojem videzu je 
spominjal že kar na hotel. V 
domu je več restavracij , ku-
hinja in neka j sob. Ni še dol-
go od tega, ko so ob sobotnih 
večerih v domu prirejali ple-
sne prireditve, sem pa so ra-
di zahajali tudi planinci, saj 
se tu križata Savinjska in Ša-
leška planinska pot. Razgled 
z Gore Oljke je enkraten , saj 
se z n je vidita tako Šaleška 
kot Savinjska dolina. Skrat-
ka, tu je ena naj lepših razgle-
dnih točk na našem ob-
močju. 

Dom torej propada. Vrata 
so razbita, stekla na oknih 
tudi, s treha pušča, ometi od-
padajo in s tene so vlažne. 

Objekt je družbena lastni-
na. Delovna organizacija Go-
stinstv®-turizem, ki je objekt 
pravno nasledila, je dovolila 
prenos uporabe planinske-
mu druš tvu Polzela. OK 
S Z D L v Žalcu se strinja, da 
dom prevzame v upravl janje 

•planinsko društvo. S t em se 
strinja tudi občinski izvršni 
svet, svoje pa bodo morali 
reči še delegati občinske 
skupščine na eni izmed svo-
jih pr ihodnj ih sej. Ce se bo s 
tem strinjal tudi republiški 
izvršni svet, bo d o m končno 
v rokah planincev. In ka j po-
tem? Za obnovitev doma bo 
pot rebnih tisoče prostovolj-
nih delovnih ur in ogromno 
denarja , saj je d o m v takš-

r>em stanju, da je vprašanje, 
kako ga bodo lahko spravili 
v red le planinci. Ti so dom 
nekoč že hoteli prevzeti, ven-
dar odgovorni takrat nad 
t em niso bili navdušeni sta-
nju! Sedaj , ko je tako razpa-
del, pa bi si ga lahko lastili 
vrli l jubitelji planin. 

Naj bo tako ali drugače ža-
lostno je, da družbeni objek-
ti tako propadajo, da se do 
njih obnašamo, kot da niso 

naši. Neka j časa so d o m ime-
li v na j emu razni zasebniki, 
ki tudi niso bili zainteresira-
ni, da bi objekt vzdrževali, 
pač pa j im je bil edini cilj 
čim več zaslužiti. Res pa je 
tudi, da je d o m takrat vsaj 
obratoval. Sedaj še tega ni 
več! Ljudje , ki s lučajno zai-
dejo na to lepo planinsko 
točko pa so ob pogledu na 
d o m dobesedno zagroženi. 

J A N E Z VEDENIK 

Z G O D I ® SE JE . 
USODNO LETEKIJE 

S planine Loka se je 
nad Luče spustil z zma-
jem IVAN PREK, 33, iz 
Podveže. Krožil je nad 
Lučami in nenadoma za-
šel v vrt inec vetrov. Zače-
lo ga je prevračati in s 
h rb tno s t ranjo je padel na 
nj ivo ter obležal mrtev. 

UKRADEL IN 
IZGUBIL 

V noči med nedel jo in 
ponede l jkom je neznanec 
odnesel iz blagajne hotela 
Turist v Mozirju 150 tisoč 
dinarjev. Storilec je ka j 
hi tro našel kl juče blagaj-

ne v predeilu točilne mize, 
odprl blagajno in pobral 
denar , pri t em pa m u je 
padla na tla kuver ta z 
19.000 dinarji , ki jih je po-
zabil. Za storilcem še poi-
zvedujejo. 

DEČEK SKOČIL S 
TRAKTORJA 

P o kolovozni cesti iz 
peskoloma proti Veterni-
ku je KAREL KLAKO-
ČAR, 28, iz Veternika vo-
zil na prikolici t raktor ja 
gramoz. Na pesku so se-
deli 3 in pol letni BORIS 
MOSKON in njegova 
starša. Pri hiši številka 25 

v Veterniku pa je deček 
zagledal staro m a m o in 
skočil s t raktor ja ter pa-
del pod kolesa prikolice 
in na kra ju nesreče umrl. 

PEŠEC NA DESNI 
STRANI 

Skozi Šentvid pri Gro-
be lnem je vozila z oseb-
n im avtomobi lom AN-
GELA STOR, 58, iz Celja 
in dohitela FRANCA 
GAJSKA, 58, iz Šentvida, 
ki je po svoji desni strani 
cestišča potiskal ob sebi 
kolo. Voznica ga je zadela 
s sprednj im desnim de-
lom avtomobila in zbila v 
obcestni jarek. Poškodbe 
so bile tako hude, da je 
Gajšek na kra ju nesreče 
umrl. 

PRIZADEVNI 
ŠOŠTANJSKI 
GOBARJI 

Pred dobr im letom so v 
Šoštanju ustanovili druš-
tvo gobarjev in zeliščar-
jev. Ker je to prvo tovrst-
no društvo v velenjski ob-
čini, smo o enole tnem de-
lovanju druš tva povpra-
šali predsednika Ivana 
Bačovnika. Le-ta je pove-
dal, da so mislili ustano-
viti le gobarsko društvo, 
na us tanovnem občnem 
zboru pa so se na predlog 
predsednika kra jevne 
konference S Z D L ing. 
Franca Pečovnika gobar-
jem pridružili še nabiralci 
zdravilnih zelišč. Pred-
stavnik zveze borcev Mi-
lan Pugel j pa je na zboru 
povdaril pomen delova-
nja takega društva s po-
sebnim ozirom na prehra-
no v izrednih okohščinah, 
ko bi morali l judje živeti 
zgolj v naravi in samo od 
naravnih sadežev. 

Društvo je že lansko je-
sen v domu kra jevne 
skupnost i Šoš tan j pripra-
vilo gobarsko zeliščarsko 
razstavo, ki jo je v t reh 
dneh obiskalo okrog 1000 
ljudi, še zlasti pa veliko 
šolske mladine, kar je bi-
lo vsekakor zelo razvese-
ljivo, saj si druš tvo priza-
deva, da bi prav mladino 
naučili pravilnega nabira-
nja gob. Ivan Bačovnik je 
še povedal, da bodo v ok-
viru druš tva začeli letos s 
poskusno gojitvijo deli-
katesnih gob šampinjo-
nov, za kar pa bo glede na 
rentabilnost takšnega pri-
dobivanja teh vrst gob 
potrebna p redhodna štu-
dija. Seveda pa si bo 
društvo prizadevalo vzga-
jati članstvo, še zlasti pa 
mladino, z raznimi stro-
kovnimi predavanji , s pri-
kazovanjem diapozitivov 
užitnih in s t rupenih g^ob. 
Se posebno razveseljivo 
pa je, da je druš tvo s po-
močjo kra jevne organiza-
cije S Z D L dobilo tudi 
svoj uradni prostor v 
stavbi bivše občine, k jer 
so vsako sredo od 8. do 
10. ure u radne ure in mo-
žen vpis v društvo. Letna 
članarina je 50 din, za 
mladino pa 20 din. Da bi 
delo druš tva bilo čimbolj 
uspešno, imajo redne me-
sečne sestanke, na kate-
rih se sproti dogovarjajo 
o delovnih nalogah, pač 
glede na t renu tne pogoje 
dela oziroma sezone nabi-
ranja gob in zdravilnih ze-
lišč. 

Tako je za konec naji-
nega razgovora povedal 
predsednik Ivan Bačov-
nik, ki je bil pobudnik in 
je žrtvoval veliko proste-
ga časa za ustanovitev in 
tekoče delo gobarsko ze-
liščarskega društva v Šo-
štanju. • 

V. KOJC 

STANOVANJA ZA DELAVCE 
GORENJA 

Konec aprila so v tovarni gospodinjske opreme Gorenje v 
Velenju delavcem izročili kl juče 78 s tanovanj v naselju Sa-
lek-Gorica III. To so eno, dvo in tr isobna s tanovanja z daljin-
skim ogrevanjem in zakloniščem. 

Izvajalec del na s tanovanjskih zgradbah Gorenja je zamu-
jal z deli zaradi tržnih razmer in dodatnih zemeljskih del 
pred začetkom gradnje. 

Ključe scdob i l i delavci, ki že imajo neka j časa odločbe za 
dodelitev stanovanja. Pravico do tega so pridobili na razpisu 
za dodeli tev s tanovanj po samoupravnem sporazumu o upo-
rabi in združevanju sredstev za s tanovanjsko gospodarstvo. 

V Gorenju bodo v t em času skupa j s temi stanovanji , v 
katero so se delavci že vselili, pridobili 180 stanovanj , kar 
pomeni sicer lepo število, potreb pa še zdaleč ne bodo 
zadostili. Naslednji objekti bodo v nasel ju Salek II, k jer bo 
zgrajenih in predvidoma vseljivih ob koncu leta 1982 še 106 
stanovanj . 

Na fotografiji: Pred novim s tanovanjskim objektom Gor^ 
nja v »satelitskem« naselju Velenja - v Saleku - Gorica F 

HINKO JER( 

PRI RIMSKI NEKROPOLI 
Tgko se imenuje nova restavracija v središču Šempetra . 

Otvoritev je bila dan pred delavskim praznikom in pomeni 
velik delovni uspeh Hmezadove delovne organizacije Go-
stinstvo in turizem. Pa ne le to. Pomeni korak napre j v 
izboljšanju turist ične ponudbe Šempetra . Mnogo je namreč 
bilo turistov, ki so obiskovali r imsko nekropolo in tožili so, 
da se v bližini ne da okrepčati . Restavracija, ki je veljala tri 
mili jone dinar jev je v zgradbi hmel jarskega doma, odpr ta bo 
vsak dan, v n je j pa bo zaposleno devet ljudi. J e pa dobro-
došla tudi kmetom, potn ikom na relaciji Mar ibor-Ljubl jana 
in vsem tistim, ki radi dobro jedo. J A N E Z VEDENIK 

LAŠKO: MESEC ČISTOČE 
Krajevna skupnos t Laško dobi vsako pomlad lepše 

obličje. Kra janom namreč ni vseeno, v kakšnem okolju 
živijo. 

V krajevni skupnost i Laško so se tudi letos odločili za 
nadal jevanje vsakoletne akcije čiščenja in ure janja okolja 
pod naslovom »mesec čistoče«, ki traja od 15. aprila do 15. 
maja. In, če že služba za odvoz smeti, največ iz objektivnih 
razlogov, ne more opravljati svoje dejavnosti tako kot bi bi 
treba, je takšna akcija, v kateri so vključeni vsi kraja;, 
toliko bolj dobrodošla in pohvalna. 

Laško je turistični kraj , bhža se sezona, zato so prizade^ 
nja za lepši in prijaznejši videz mesta in njegove okolice," 
sama po sebi umevna. V tej akciji sodelujejo vsi obč;;. 
hišni sveti, delovne organizacije, vodi in nadzoruje pa jo ej 
najakt ivnejš ih druš tev v KS Laško, Hort ikul turno druš t 
ki bo ob koncu akcije tudi s fotografi jami zabeležilo, kak^ 
sadove je obrodil »mesec čistoče«. M 

CENTER ZA MLADINSKI TURIZEM 
CELJE, Kocenova 2 

razpisuje prosta dela in naloge: 

1 receptorja 
1 skladiščnika 
2 delavca za delo v kantini 
1 čistilke 
1 obrtnika 

(potrebno znanje tesarskih, ključavničarskih, vodo- in 
elektroinštalacijskih del) 

za dobo 2.-3. mesecev v letovišču Savinja v Makarski. 
Prijave bomo sprejemali za redno in pogodbeno delo. 

Pogoji prijav: delovne izkušnje na enakem ali podob-
nem delovnem mestu 
Rok prijav: 10 dni od objave razpisa 

O izbiri bomo kandidate obvestili pismeno v 15 dneh 
po končanem razpisu 

TURISTIČNO DRUŠTVO 
DOBRNA 

objavlja 

prosta dela in naloge 

vodje turistične pisarne 
Kandidati morajo poleg splošnih pogojev izpolnjevati 
še naslednje: 
da imajo končano srednjo ekonomsko-turislično 
smer 
znanje tujega jezika (nemškega) 
znanje strojepisja 
dve leti delovnih izkušenj 

Kandidati, ki izpolnjujejo razpisne pogoje, naj pisme-
ne vloge z dokazili oddajo TD Dobrna v roku 15 dni po 
objavi 

HMEZAD NOTRANJA TRGOVINA 
ŽALEC 
Delovna skupnost skupnih služb 

KOMISIJA ZA DELOVNA RAZMERJA 
OBJAVLJA 
NASLEDNJA DELA IN NALOGE 

1. Vodenje ekonomsko-organizacijskega 
oddelka 
POGOJI: končana ekonomska fakulteta ali visoka 
ekonomsko-komercialna šola in štiri leta ustreznih 
delovnih izkušenj. I 

Kandidati naj pošljejo prošnje in dokazila o izpolnje-
vanju pogojev v roku 15 dni po objavi kadrovski službi 
DO HMEZAD NOTRANJA TRGOVINA ŽALEC, Celjska 
cesta 7. 







BUDIMPEŠTA 

z razliko od Cehov, so bili" 
Madžari na meji manj sitni. 
Zamudilo nas je le obvezno 
menjanje dinarjev v forinte. 
Siofok ob Blatnem jezeru, 
ko mu nekateri pravijo 
-Madžarsko morje«, je izra-

zit turistični kraj. Ob obali 
jezera je nanizana vrsta ma-
lih krčmic, pa večjih resta-
vracij, sindikalnih domov in 
tudi modernih hotelov - vse 
/.a turi.ste. 

Naš cilj je bila Budimpe 
.•̂ ta, kamor smo prispeli po 
lepi avtomobilski cesti proti 
večeru. Velemestni utrip se 
ne da primerjati /. Dunajem, 

PIŠE: 7 
ERNEST REČNIK 

Čeprav ima mesto nad dva 
milijona prebivalcev. Ta šte-
vilka nam pove, da biva vsak 
peti Madžar v Budimpešti. 
Mesto sestavljata Budim, ki 
je zgrajen na desnem bregu 
Donave na gričevnatem sve-
tu in Pešta, ki leži na ravni-
nah levega brega. 

Večerjo v razkošni starin-
ski restavraciji so nam servi-
rali livrirani natakarji. Ugo-
tovili smo, da madžarska ku-
linarika ni kar tako, saj je bil 
izbor jedi zelo bogat, zraven 
pa so nam še servirali origi-
nalnega tokajca. Zaželeli 
smo si originalne ciganske 
muzike, zato nas je vodič 
Ibusa, to je madžarske poto-
valne agencije Laci odpeljal 
v lepo restavracijo Matiyas 
Pince. Madžarska narodna 
muzika je pravzaprav cigan-
ska muzika, za katero ni pi-
sanih not. Ciganski primas 
Janos v modnem fraku je iz 
svoje violine izvabljal čudo-

vite melodije, njegova violi-
na je vriskala, jokala, bila ra-
zborita in otožna. Naloga čla-
nov njegove kapele, ki so bili 
oblečeni v rdeče huzarske 
frake, je bila spremljati ga na 
cimbalah, violinah, basih, 
t ambur icah . . . 

Naslednji dan smo si na 
hribčkih, ki so še sestavni 
deli Karpatov v Budimu, 
ogledali grad, čigar zgodovi-
na sega v vlado kralja Bele, v 
13. stol. V naslednjih stolet-
jih sta kralja Sigismund in 
Matija Korvin, ki je v naši 
zgodovini znan kot kralj 
Matjaž, grad razširila in mož-
no utrdila. Ko so Budim za-
sedli Turki, je pričel grad 
propadati, cesarica Marija 
Terezija pa je leta 1760 tu 
/gradila mogočno baročno 
palačo. Težki boji Rdeče ar-
made z Nemci v zimi 1944/45 
so grad močno razrušili. Ko-
maj je bila obnova gradu in 
mesta po osvoboditvi delno 
zaključena, je leta 1956 prišlo 
do l judske vstaje, v katero je 
posegla rdeča armada in zo-
pet je nastala huda škoda, ki 
so jo komaj v zadnjih letih 
odpravili. 

Verjetno je Budimpešta 
edino glavno mesto na svetu, 
ki je hkrati zdravilišče v ka-
terem izvira 123 termalnih 
vrelcev. Bili smo na Margit 
Szigetu, to je Margaretinem 
otoku na Donavi na katerem 
je vrsta športnih objektov in 
naprav, velike restavracije, 
kopališča, toplice, parki, 
sprehajališča, leti odri, spo-
meniki, itd. Slehernemu obi-
skovalcu Budimpešte bi pri-
poročal, da si te zanimivosti 
na otoku ogleda. 

Krasna stavba, zgrajena v 
novogotskem slogu je med-
žarski parlament, ki so ga 
gradili od 1885 do, 1905, torej 

polnih 20 let. Pogled preko 
Donave na stavbo je enkra-
ten, saj jo krasi vrsta ste-
brišč, večjih in manjših stol-
pov s skulpturami važnih 
kulturnozgodovinskih mad-
žarskih osebnosti, kupolami 
itd. 

Kulturno-zgodovinskih 
znamenitosti je v mestu več. 
Od lepe ploščadi s spomeni-
kom prvih sedmih plemen-
skih poglavarjev, v svojstve-
nem slogu je zgrajena ribi-
ška utrdba, razni muzeji, ga-
lerije itd. Seveda pa se razvi-
ja tudi novi, sodobni del me-
sta. 

JELŠE (Erlachstein), 
dvor, graščina, 
dvorec Jelšingrad 

Vrh položne vzpetine, Zadrže 30 
pri Šmarju pri Jelšah. Občina 
Šmarje. 

Starejša literatura postavlja nasta-
nek dvora v čas visokega srednjega 
veka in našteva celo gospode Jelške 
- Erlache, ki naj bi se omenjali med 
1146-1335. Vendar pa srečamo Jelše 
v virih šele 1424 kot Erlach, v letih 
1479 in 1490 se tu izrečno omenja 
dvor - Hoff, am Hof, ok. 1490 pa 
naletimo že tudi na slovensko obliko 
imena Jelsche - Jelše. Dvor je bil 
sprva pač celjski fevd, nato pa dežel-
noknežji. 1635 so ga napadli in ople-
nili uporni kmetje. 1666 ga je skupaj 
s tremi kmetijami dobil v zajem ba-
ron Žiga Gaisruck, ki ga je prezidal v 
graščino in obenem precej povečal 
posest. 1695 je ob Jelšah zgorela pri-
stava, škodo pa so ocenili na 1040 
florintov. 1754 so k Jelšam sodili 
uradi Korpule, Jelše, Vojnik in Ko-
strivnica s skupno 165 podložnimi 
domačijami. Do 1799 so bile dežel-
noknežji fevd Gaisruckov, nato so si 
sledili razni lastniki: 1799 Anton Na-
gy, 1837 R. Novak, 1845 Rudolf G6-
del, 1884 baron Godel - Lannoy, 
1887 pl. Artens. Do 1870 je bil v stav-
bi sedež deželnega sodišča. Pred 
zadnjo vojno je bil dvorec v posesti 
družbe Jelšingrad, ki se je ukvarjala 
z lesno trgovino. Do potresa 1974 in 
še nekaj časa potem je bil v njem 
dom onemoglih. Potres ga je hudo 
poškodoval, tako da je zdaj delno 
opuščen, delno pa še vedno rabi za 
stanovanja. 

Današnja stavba ima v temeljnem 
tlorisu obliko črke L s prizidanim 
stolpičem ob osrednjem, vzhodnem 
traktu, obenem pa je njena zunanj-
ščina na tem traktu razgibana s stol-
piči, pomoli in balkoni. Poleg prit-
ličja obsega še nadstropje in vrhnje 
polnadstropje, podkletena pa je le v 
severnem delu osrednjega trakta. 
Zunanjščina osrednjega trakta z opi-

sanimi arhitekturnimi elementi je 
oblikovana v mavrsko-kastelnem 
slogu, le v nadstropju vhodne fasade 
so okna še ohranila kamnitne, profi-
lirane baročne okvire. Osrednji del 
fasade je rizalitno poudarjen, odliko-
van predvsem s portalom iz časa ka-
stelizacije graščine in sočasnim, z že-
lezno ograjo opremljenim balko-
nom. Nad temenom portala je 'mar-
morna plošča z napisom: Per amor li 
ho fatto - Per amor li mamengo. Po-
možni severni trakt je ohranil svoj 
baročni značaj, ki se kaže v obliko-
vanju oken in portalov - elementi so 
enaki kot pri oknih osrednjega trak-
ta. Portal, ki drži z dvorišča v nekda-
njo kapelo, ima na prekladi napis, ki 
je že neberljiv, a zanesljivo ne vsebu-
je ne letnice ne kronograma. Začne 
se z besedama: Carole sancte . . . 

Najpomembnejša sestavina dvor-
ca je njegov osrednji trakt. Vhodna 
veža je križno obokana - križi so 
poudarjeni s fingiranimi maltastimi 
rfebri. Levo in desno od veže so 
stranski prostori, kjer nastopajo ra-
zlični sistemi obokov. V podaljšku 
vhodne veže je v pritličju prizidane-
ga stolpa t. im. mavrska soba z živo-
pisano poslikanim stropom: arabe-
ske v heksagonalnih poljih. Na de-
sni drži iz veže enoramno stopnišče 
do reprezentančne avle v nadstrop-

ju, ki ima ob stopnišču kamnitno 
balustradno ograjo. Avla sega s svo-
jim zrcalnim obokom v vrhnje pol-
nadstropje. Osrednje polje na oboku 
zavzema prizor konjeniške bitke, na-
slikan bržčas v tehniki oljne tempe-
re. Slika naj bi predstavljala zmago 
Žige Dietrichsteinskega nad uporni-
mi kmeti pri Brežicah 1515 in je 
menda navdihnila pesnika Antona 
Aškerca, ki je nekaj časa služboval v 
Šmarju, njegov znani ciklus pesmi 
Stara pravda, katerih ena opeVa tudi 
ta, zgodovinsko sicer neresnični do-
godek. V ogelnih okvirih so štiri 
manjše slike, ki alegorično prikazu-
jejo štiri elemente: vodo z ribiči, 
zrak s pticami, zemljo z jelenom in 
ogenj s Feniksom na gori. Preostalo 
površino stropa pokriva bogat, del-
no polnoplastičen štuk iz zač. 18. 
stoletja. Motivno gre za vitičje s pti-
či, plastično izoblikovane bojne tro-
feje v vogalih (arma militaris), voja-
ka s trobento in pavkami, putte in 
imperatorsko poprsje. 

Iz avle drži v sosednje prostore pet 
bogato profiliranih baročnih ka-
mnitnih portalov z delno .še starimi 
vratnicami. Umetnostno najpo-
membrtejši je tu spet prostor v prizi-
danem vzhodnem stolpu, ki je tako 
kot prostor v pritličju opremljen v 
mavrskem slogu. Na stropu je živo-
barvna, štukirana mavrska orna-
mentika z arabskimi napisi izjemne 
kvalitete, sočasno poslikane stene 
pa so prebeljene. Drugi prostori so 
manj zanimivi, čeprav tu iri tam na-
letimo na pomenljive detajle: grbe 
nekdanjih lastnikov (mlajšegauzvi-
ra, večidel naslikani), sobo z lesenim 
kasetiranim stropom, baročne por-
tale ipd. Za stavbno zgodovino dvor-
ca pa daje^ pomembna izhodišča 
klet. V njeni južni steni naletimo na 
velik, polkrožen, kamniten portal s 
posnetimi robovi, ki pa je zazidan. 
Sočasni s portalom so tudi kamnitni 
kletni oboki. 

TRIM HOJA 
Ze tradicionalno trim hojo na Celjsko kočo bo v 

nedeljo 17. maja pripravil Strokovni svet za športno 
rekreacijo pri ZTKO Celje in Partizan Gaberje. Start 
bo od 7. do 11. ure na igrišču Skalna klet. Na cilju bodo 
člani Partizana Gaberje pripravili tudi več družabnih 
iger za vse udeležence trim hoje. 

ZABAVNI ANSAMBLI V VOJNIKU 
Gasilsko društvo Vojnik prireja pod pokrovi-

teljstvom ZKO Celje 7. revijo narodnozabavnih ansam-
blov. Prireditev bo v soboto, 13. junija. Kot gostje bodo 
nastopili člani ansambla Lojzeta Slaka. 

MG 
• 

ŠAH IN VATERPOLO ZA 
PRVOMAJSKI VIKEND 

Društvo takoimenovanih »levih (ali nenavadnih -
op. p.) športov« v Rimskih Toplicah pripravlja za letoš-
nje leto več zanimivih prireditev. Tako bodo ob krajev-
nem prazniku Rimskih Toplic pripravili »živi« šah pa 
regato z blazinami po Savinji, vaterpolo turnirje, atlet-
ske mete, hojo po sodu, streljanje s fračami in druge 
manj znane discipline. 

Društvo je najprej organiziralo šahovski turnir zâ  
določitev dveh, ki bosta vodila »žive« figure. Izven 
konkurence je zmagal kot gost Meho Malkoč pred 
Tonetom Knapom in Matjažem Voljavcem. Sodelovalo 
je deset šahistov. » 

V izredno hladnem in deževnem vremenu 2. maja pa 
so pripravili vaterpolo srečanje med starimi in mla-
dimi v odprtem termalnem kopališču Stari (Sabolčki, 
Gorišek, T. Stopinšek, Svitodolčan, Flis in Marinšek) 
so premagali mlade (Lah, Stopar, Privšek, J. Stopin-
šek in Plahuta) 12:10. Podobnih in drugih srečanj bo v 
letošnjem letu v Rimskih Toplicah še več. 

ANDREJ MARINŠEK 
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